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DOBRODOŠLI NA TRAVNIKU!
J URI J  PALJK

"Katoliška knjigarna naj bo 
še naprej prostor duha!" je ob 
blagoslovitvi prenovljenih pro
storov Katoliške knjigarne na 
Travniku dejal goriški nadškof 
msgr. Dino De Antoni in tako 
zadel v bistvo in v nam en slo
venske ustanove in stavbe Katoli
ške knjigarne v središču Gorice.

V ponedeljek, 9. t.m., je mi
moidoči že pred 19. uro lahko 
videl, da se pripravlja v prosto
rih stavbe Katoliške knjigarne 
slovesnost, saj se je  v sami zgra
dbi in pred njo zbiralo izjemno 
veliko ljudi.

V preddverju prenovljene 
stavbe je zb rane  najprej po 
zdravila tajnica Katoliškega ti
skovnega društva prof. Franka 
Žgavec, ki je v slovenskem in 
italijanskem jeziku tudi pozdra
vila veliko število predstavnikov 
političnega, javnega in kultur
nega življenja Gorice. Med dru
gimi so na slovesnost prišli gori
ški prefekt Camillo Andreana, 
goriški župan Vittorio Branca- 
ti, pokrajinska odbornika Mar
ko Marinčič in Francesco Ma- 
rangon, goriška občinska od
bornika Claudio Cressatti in Da
mijan Terpin, novogoriško obči
no je predstavljal podžupan  
Gojmir Mozetič, m edtem ko sta 
slovenski del tržaške in goriške 
krajevne Cerkve na slovesnosti 
predstavljala nisgr. O skar Sim
čič in msgr. Franc Vončina. Po

ge kot najm odernejše nahrb t
nike, a bodo lahko tudi delež
ni likovne um etnosti, kulture in 
seveda pisanja Novega glasa, 
ki bo odslej imel dom  v obnov- \
Ijenih prostorih. Zares mora- *
mo in morate biti hvaležni vsem ...................
tistim, ki so že pred desetletji č e t r t e k , 1
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im eti svojo kulturo  in svojo 
knjigarno. Česa podobnega ni
hče drug pri nas ni storil. Tudi 
to potrjuje, da je slovenski del 
goriške Cerkve živ!"

Nadškof je čestital prisot
nim in izrecno omenil prizade
vnost, požrtvovalnost, delo in 
v n em o  " g o s p o d a  M arjan a  
Markežiča, ki je zelo zaslužen, 
da je  do obnove prišlo in se 
sedaj gotovo skriva pred va
mi." Goriški nadškof v svojem 
lepem nagovoru ni pozabil na 
sto letno  prisotnost Katoliške 
knjigarne v središču mesta, saj 
je dejal: "Že sedaj se priporo
čam, da me povabite na praz
novanje stoletnice naše Katoli
ške knjigarne!"

Za kulturno poživitev otvo
ritve so poskrbeli člani pevske 
skupine Akord iz Podgore pod 
vodstvom dr. Mirka Špacapa
na.

Predsednik Katoliškega ti
skovnega društva Branko Čer
nič je  prerezal trak in tako sim
bolično opravil dejanje, katere
mu je sledil ogled novih pro
storov.
........................  S T R A N  10

leg omenjenih je 
p riš lo  še  veliko 
predstavnikov jav
nega življenja ve
činskega naroda 
in naše narodne 
sk u p n o s ti; m ed 
njimi sta bila, po
leg drugih ugled
nih gostov, pred
sednik Sveta slo
venskih organiza
cij Sergij Pahor in 
p red sed n ik  Slo
venske kulturno 
gospodarske zve
ze za goriško po
krajino Livio Se
molič.

P redvsem  pa 
je lepo, da se je 
s lo v esn eg a  b la 
goslova stavbe na 
Travniku udeležilo  og rom no  
prijateljev Katoliške knjigarne, 
Katoliškega tiskovnega društva, 
Zadruge Goriška Mohorjeva, 
Goriške M ohorjeve družbe, re
vije za najmlajše Pastirček, liko
vne galerije Ars in seveda naše
ga tednika Novi glas, vseh po
mem bnih slovenskih ustanov, 
ki bodo odslej domovale v pre
novljenih prostorih. Res ne m o
remo mimo predstavnikov vseh 
podjetij, ki so bila soudeležena 
pri zahtevni obnovi stavbe.

Prenovljene p ro s to re  je  v 
slovenskem jeziku blagoslovil 
goriški nadškof msgr. Dino De 
Antoni, ki bo odslej naš sosed;

V NOVI HISI
“Mogočna nisi, ne prostorna /  in staviI te umetnik ni... ” 

Tako poje naš goriški slavček o kmečki hiši, simbolu do
mačije slovenskega človeka zlasti nekdaj. Njegovi uvod
ni verzi v znani pesmi lepo karakterizirajo vse to.

Resje, da so sedaj novi prostori na Travniku v prostorih 
Katoliške knjigarne zadobili novo dimenzijo. Tu sedaj ne 
gre več za samo knjigarno, sicer zgodovinsko zaslužno in 
še vedno pomembno orientacijsko točko za goriške Sloven
ce. Danes ima tu svoj sedež cela vrsta naših ustanov, ki so 
itak omenjene na drugem mestu našega obširnega poroči
la o ponedeljkovem slovesnem odprtju prostorov.

Kakšen pomen ima sedanji premik v novo stvarnost sku
pnega domovanja vseh prizadetih dejavnikov? a b  s t r a n  10

prav njem u gre 
zasluga, da so lah
ko obnov itvena  
dela potekala ne
moteno, saj je dal 
na razpolago dvo
rišče nadškofije 
za dve leti, da so 
lahko obnovitve
na dela stekla lep
še in hitreje.

Prof. F ranka 
Žgavec, ki je med 
svojim jedrnatim, 
a lepim pozd ra
vom omenila tudi 
dejstvo, da bo Ka
toliška knjigarna 
čez nekaj let praz
novala svoj stoti 
jubilej, je  tudi po
vabila msgr. De 
Antonija, naj bla

goslovi prostore. To je goriški 
nadškof rad storil in z njemu 
lastno toplino tudi kot dober 
sosed in seveda kot dušni pa
stir nagovoril p riso tne. M ed 
drugim je dejal: "Slovenski del 
goriške Cerkve se je  že pred 
davnimi časi zavedal pom ena 
kulture, pisane besede in seve
da jezika za slovenskega člo
veka; odlika duhovnikov in slo
venskih ljudi je, da  so postavili 
Katoliško knjigarno, ki jo danes 
prenovljeno izročam o svoje
mu nam enu. Naj bo tudi v pri
h o d n je  K atoliška kn jigarna  
dom  duha, prostor, kjer bodo 
otroci lahko kupovali tako knji-
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Konec prejšnjega tedna je 
minil v znam enju občutene po
častitve spom ina na štiri bazo
viške junake - Ferda Bidovca, 
Frana Marušiča, Zvonimirja Mi
loša in Alojza Valenčiča - ki jih 
je leta 1930 italijansko fašisti
čno posebno sodišče na zlogla
snem Prvem tržaškem procesu 
obsodilo na smrt; ustreljeni so 
bili 6. septem bra istega leta na 
bazovski gmajni. Tako so na ta 
dan, v petek, 6. t.m., stekle spo
minske svečanosti ob nagrob
nem spom eniku na tržaškem 
pokopališču pri Sv. Ani, kjer je 
spregovoril mladi tržaški zgo
dovinar Franc Fabec, pa še v 
Prešernovem gaju v Kranju, kjer 
je govoril Livio Valenčič, zvečer 
pa v bazovski cerkvi, kjer je bila

"UPOR PROTI KRIVICI IN SAMOOBRAMBA
STA UPRAVIČENA"

maša zadušnica, ki jo  je daro
val dom ači župnik Žarko Šker
lj, govoril pa je Ivo Jevnikar. V 
sobo to , 7. t.m ., so taborniki 
Rodu M odrega Vala v večernih 
urah prižgali taborni ogenj pri 
spomeniku junakom na bazo
vski gmajni, pri tem pa jih je 
obiskal tudi slovenski zunanji 
minister Dimitrij Rupel. O sred
nja svečanost je bila v nedeljo, 
8. t.m., pri spomeniku na bazo
vski gmajni, kjer sta spregovo
rila ravnateljica dvojezičnega 
šolskega centra v Špetru Živa

Gruden in zgodovi
nar Galliano Fogar.

Da počastimo le
tošnjo obletnico us
trelitve bazoviških 
junakov, smo se od
ločili, da zaradi aktu
alnosti in krščanske
ga razm išljan ja  o 
vprašanju nasilja in 
sam oobrambe obja
vimo v celoti govor, 
ki ga je v bazovski 
cerkvi 6. t.m. imel ča
snikar Ivo Jevnikar.

Č astno, a tud i 
zahtevno je  sprego
voriti na današnjo  
obletnico sredi ob
čestva , ki le to  za  
letom  zvesto ohra
nja spom in na naše 
bazoviške narodne 
ju n a ke , a jim  p o 
sveča tudi krščan
sko  m o litev  in jih  
torej obravnava ne  
kot mit, tem več kot 
ljudi z  vrlinami in 
slabostmi, ki pa so

nam vzor zaradi žrtvovanja la
stnega življenja za ideale.

Naj m i bo pri tem  najprej do
voljen spomin. Nekoč so bile sku
pne proslave na bazovski gm aj
ni prej izjema kot pravilo. Na ne
deljo, ki je  bila najbliže obletnici 
ustrelitve Bidovca, Marušiča, 
Miloša in Valenčiča, je  bila pred  
spomenikom bolj pravoverno “le
va" proslava, predstavniki dru
gega dela manjšine pa so se na 
obletnico oz. na njen predvečer 
najprej tu udeležili zadušnice, 
nato pa so že  v trdi temi, skoraj

karbonarsko, ponesli spominski 
venec pred spomenik na gmajni.

To, da sm o na to prišli do sku
pnih, dogovorjenih osrednjih  
proslav, ki seveda ne jemljejo  
p o m en a  p o se b n im  oblikam  
spominjanja, kot je  nocojšnja, 
je  v skladu z  globokimi željami 
naših ljudi, a tudi pravilna oblika 
gojenja našega narodnega spo
mina. Štirje bazoviški junaki so  
nam reč sim bol trpljenja vseh 
primorskih ljudi zaradi raznaro
dovanja in fašističnega zatira
nja, zg led  zvestobe in kljubova
nja krivicam. Take simbole in ta
ke zg le d e  p o tre b u je m o  ko t 
orientacijske točke v vsakodne
vni hoji skozi življenje v svetu, 
ki ni vedno razpoznaven.
...................... S T R A N  2

Pionir evropskega združevanja

Prejšnjo soboto je  bil v Narodnem  
dom u v Trstu posvet o Ivanu 
Nabergoju, velikem tržaškem  
Slovencu in politiku.
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S  1. S T R A N I

U P O R  P R O T I  
K R I V IC I

Potrebujem o jih kot p osa 
mezniki, po trebu jem o  jih kot 
skupnost. Zato  je  treba skupno  
proslavljanje bazoviških juna 
kov in pogoje, ki ga omogočajo, 
ljubosum no varovati.

Prav bi bilo, da bi se tako vedli 
tudi ob spominjanju na junake  
II. tržaškega procesa, ustreljene 
leta 1941 na Opčinah, in še  ob  
kaki priložnosti.

Z  veseljem pa lahko danes 
ugotovimo, da se je  z  nedavno  
komemoracijo društva Edinost 
v Rimu bolje umestila v naš sku
pn i zgodovinski spom in  tudi 
usoda tistih predvojnih upor
nikov proti raznarodovanju, ki 
niso padli v Bazovici ali na Opči
nah, pač pa so jih ustrelili v opo
rišču Forte Bravetta, ali pa so 
izgubili življenje m ed  m učnim i 
policijskimi preiskavami oziro
ma so  shirali v zaporih in konfi- 
nacijah. Ravno tako so  iz zad
njega časa pom em bni študija 
zgodovinarja Egona Pelikana, ki 
je  obširno dokum entiral ilegal
no narodnoobrambno delo pri
morskih duhovnikov p o d  faši
zm om , ter publicistične in spo
m inske pobude Društva TICR 
Primorske, ki opozarja na pre
dolgo zam olčana ali omalova
ževana poglavja naše polpre
teklosti.

Ko že  om enjam o junake II. 
tržaškega procesa, Bobka, Ivan
čiča, Kosa, Tomažiča in Vadna
la, je  treba opozoriti na hudo  
krivico, ki je  italijanska država 
še ni poravnala. Gre za odnos 
do Posebnega sodišča za zašči
to države, ki je  bilo orodje hude  
represije diktatorskega režima. 
O bsodbe na II. tržaškem proce
su je  namreč italijansko kasacij- 
sko sodišče leta 1971 razvelja
vilo, pa čeprav p o  dramatičnih 
prigodah nekaterih preživelih  
obsojencev in p o  njihovem ve
likem osebnem  prizadevanju.

Obsojenci II. tržaškega pro
cesa iz leta 1941 so  bili torej tudi 
uradno rehabilitirani kot borci 
za demokracijo. Žrtve I. trža
škega procesa iz leta 1930, ki se 
jih nocoj spom injamo, pa osta
jajo za Republiko Italijo navad
ni kriminalci. To je  sramota, ki 
jo  je  treba odpraviti. Rehabili
tacije pa ne potrebujejo toliko 
naši junaki, katerih liki so za 
naše ljudi vseh 72 let - toliko jih 
je  minilo o d  strelov na gm ajni - 
svetli in čisti, kolikor italijanska 
država.

F O T O  K RO M A

Če bi bili danes pred spom e
nikom na gmajni, bi lahko živa
hno razpravljali o današnjem  
položaju naše narodne in širše 
skupnosti, ker pa se bazoviških 
junakov spom injam o v krščan
skem  občestvu, v cerkvi, se nam  
m ogoče postavlja težko vpraša
nje nasilja. V borbi proti razna
rodovanju in fašistični diktatu
ri so  se  nam reč nekateri naši 
junaki zatekli tudi k nasilju.

Bliža se  11. september, prva 
obletnica strahotnih teroristič
nih dejanj na ameriških tleh. Ali 
nocoj proslavljamo tudi nasilna 
dejanja, ker so jih izvedli "naši", 
čeprav na splošno odklanjamo  
nasilje ko t m e to d o  reševanja 
sporov, odklanjamo terorizem, 
bombardiranja, vojno, težim o  
po  miru, dialogu, sporazumeva
nju, spravi in se  bojim o nove  
vojne na Srednjem vzhodu, ža 
lujemo zaradi pokolov take ali 
drugačne barve v Sveti deželi, 
zaskrbljeno spremljam o sto p 
njevanje napetosti tudi na mor
ju  nedaleč od  n a s?

No, najprej je  treba pribiti, 
da ne sm em o preteklih dogod
kov soditi z  današnjimi merili. 
Če to delamo in ne upoštevamo  
nekdanjih razmer, miselnosti, 
običajev, sm o lahko zelo krivič
ni in se tudi ne približamo re
snici.

Drugič, vsega ni m ogoče po
sploševati. Eno so atentati zdol
gočasenih mladih salonskih bri- 
g a d is tičn ih  revolucionarjev, 
drugo borba na življenje in smrt 
skupnosti, ki so  ji  p o s to p n o  
odvzeli vse: dostojanstvo, šole 
in vpliv na vzgojo otrok, dru
štva, gospodarsko osnovo, p o 
litično zastopstvo, časopise, ce
lo petje  v cerkvi in sploh upanje 
na preživetje. Eno je  nastavlja
nje bom b na tržnici ali v javnem

lokalu, ki ga polnijo mladi, dru
go  dem onstrativni a ten ta t na 
Svetilnik zmage.

Upor proti krivici in sam o
obramba sta upravičena. Težka 
moralna vprašanja se postavlja
jo, ko gre za ocenjevanje nači
na, teže akcij in reakcij, saj ve
mo, da se  kaj lahko zgodi, da 
tudi resnično zlo pobijam o za 
ceno še hujše nesreče.

Ko govorimo o naših bazovi
ških junakih, pa vemo, da so ži
veli v času, ko je  očitno in dolgo
trajno nasilje hudo  prizadelo  
osnovne pravice človekove ose
be in nevarno škodovalo skup
nem u blagru. Vemo tudi, da nji
hova nasilna dejanja v načelu 
niso bila usmerjena proti lju
dem , tem več proti sim bolom  
zatiranja. In vemo, da so svoje 
izbire plačali s svojim  življe
njem. Sm rt pa so  jim  zadali, da 
bi ustrahovali vso skupnost, da 
bi zlom ili tud i m anj vidno, a 
m nožično, dokaj enotno vztra
janje v zvestobi dom ačem u je 
ziku in kulturi, torej temeljnim  
vrednotam naših ljudi.

Blagor tistim, ki živijo v ure
jenih in mirnih razmerah! Da bi 
bile take, pa se moramo tudi vsi, 
tukaj in danes, dosledno truditi. 
Delati je  treba za človekovo do
stojanstvo in enakopravnost, za 
pravičnost, za resnico, za duhov
ni, gospodarski, kulturni napre
dek in za njuna sadova - mir in 
spravo, saj opažamo, kako malo 
je  dovolj, da se stvari zamajejo 
in zazijajo hude nevarnosti.

Bazoviški junaki so živeli v 
svojem težkem  času in so  stori
li vse, kar so mogli, za svojo na
rodno skupnost. Ali sm o m i da
nes kos izzivom našega časa, ki 
je, na drugačen način, tudi iz
redno zah teven?
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PO 11. SEPTEMBRU 2001 
SEJE SVET SPREMENIL

B R E D A  S U S I C

Vsakdo lahko opazi, kako 
zelo se je  sprem enil svet po 11. 
septem bru 2001. To je m ogoče 
ne toliko po zaslugi neštetih  
člankov, intervjujev, pričevanj, 
spominskih svečanosti, ki se že 
nekaj dni vrstijo po vsem sve
tu ob prvi obletnici aten tatov  
na ZDA. O  resnični sprem em 
bi miselnosti, m ednarodnopo
litičnih ravnovesij in politike, 
pričajo predvsem mrzlične pri
prave na novo vojno.

M orebiten  napad  na Irak 
postaja  iz dneva v dan večja 
go tovost, saj po ro ča jo  že o 
konkretnih vojaških pripravah, 
m obilizaciji, pripravnem  s ta 
nju. Zanimivo je, da nima ta 
vojna nikakršne značilnosti iz 
obdobja hladne vojne, ko sta 
o vsem odločala dva bloka. Ta 
vojna ne bo spom injala niti na 
vojne, do katerih je prišlo takoj 
po padcu berlinskega zidu, na 
prim er na prvo vojno proti Ira
ku zaradi okupacije Kuvajta, ali 
vojne v Somaliji in na Balkanu 
v bran ljudstvom, ki jih je og 
rožal sam državni režim.

Tako kot nedavna vojna pro
ti talibanskem u režimu v Afga
n is tanu  bo im ela tudi ta  - v 
slučaju, da bo do nje res prišlo -

eno glavno značilnost: sovraž
nik ne bo več določena država 
in njeno ljudstvo, pač pa režim, 
ki podpira m ednarodni terori
zem. Ne gre pa prezreti dej
stva, da se tudi vojna proti tali
banom  v Afganistanu in m ore
biten nov napad na Saddam ov 
režim m ed seboj m očno razli
kujeta. Za prvo je stala m ed
n a ro d n a  k oa lic ija , ki se  je  
strnila ob Združenih državah 
Amerike po grozljivem a ten ta 
tu 11. septem bra, saj je ves svet 
začutil nevarnost terorizm a in 
se strinjal, da je treba prijeti 
odgovorne za aten tate  na Twin 
Tovvers in Pentagon. H koali
ciji so pristopile tudi arabske 
in m uslimanske države in če
prav so bile pobudnice in glav
ne protagonistke napada ZDA, 
je okrilje O rganizacije združe
nih narodov celotni akciji dalo 
nek m ednarodnopravni in tudi 
moralni okvir.

V prim eru m orebitnega na
p ada  na Irak ZDA ne bodo  
m ogle računati na tako široko 
zavezništvo, kakršno se je ust
varilo pod vtisom terorističnih 
napadov na Tvvin Tovvers. Že 
od sam ega začetka priprav na 
napad so svoje negativno sta
lišče izrazile arabske države, 
m ed katerimi tudi tradicional-

ne zaveznice ZDA. O b vpra
šanju pristopa k zavezništvu pa 
se  je  m o čn o  razd e lila  tudi 
sam a Evropska zveza. Na eni 
strani je  Velika Britanija izrazi
la p rip rav ljenost za vojaško 
akcijo, na popolnom a nasprot
ni pa sta bili najprej Francija in 
Nemčija, potem  pa še Belgija 
in Grčija odločno proti napa
du na Irak. Italija in Španija se 
obotav lja ta , prva je  z izjavo 
Berlusconija napovedala po
dporo  Bushu, a v okviru OZN.

ZDA opravičujejo napoved 
napada s tem, da Sadam vztraj
no zavrača vrnitev inšpektorjev 
ZN, ki m orajo nadzorovati ra
zorožitev v Iraku. Saddam  na 
tak način ni spoštoval kar 9 
resolucij in 24 priporočil Var
nostnega sveta ZN. O benem  
opozarjajo, da Saddam  razpo
lag a  z nevarn im  kem ičnim  
orožjem, do konca leta pa bo 
imel na razpolago celo atom 
sko bom bo. Zaradi tega pred
stavlja nevarnost za  celo tno  
svetovno skupnost.

Teden, ko se bo Amerika in 
ves svet spom injal tragičnih 
dogodkov pred enim letom, bo 
odločilen za usodo Iraka in de
likatnih m ednarodnih ravnove
sij (predvsem  na Bližnjem vz
hodu, kjer je  Arafat ravno v po
nedeljek napovedal odstop  s 
položaja voditelja Avtonomne 
palestinske oblasti). Bush bo 
imel govor na prihodnjem  za
sedanju G eneralne skupščine 
ZN, in sicer v četrtek. O pazo
valci pričakujejo, da bo takrat 
postavil ultim at Iraku in torej 
obdržal svoje pristo jnosti in 
možnosti, da deluje enostran 
sko. Bush to opravičuje z nuj
nostjo, da zagotovi obram bo 
ZDA. V naslednjih dneh se bo 
torej izkazalo, kako so d ina
mike v m ednarodnopolitičnih 
odnosih in vojni taktiki - kjer 
postaja preventivna vojna op
ravičljiva -11. septem bra 2002 
popolnom a različne od tistih 
pred letom dni.

PO VEJM O  N A  GLAS JANEZ POVSE

Ml IN SVETOVNI DOGODKI
Prav gotovo hi bilo docela neum estno , ko se 

ne bi tudi na tem  m estu  spom nili obletnice 11. 
septembra. Toda ob tem  marsikdo poreče, zakaj 
naj se  ukvarjamo s takšnim  dogodkom  še mi. 
To so  prevelike stvari za nas, ki sm o  vendar 
manjšina. To so prevelike stvari nemara tudi za 
vse m anjše narode ozirom a države, m ed  kate
re m ed  drugimi sodi Slovenija. Res, ob svetov
nih dogodkih se znajdem o v zadregi, ker se nam  
zdi, da nanje v nobenem  primeru ne m orem o  
vplivati, toliko m anj jih  lahko krojimo p o  naši 
volji in naših željah. In vendar je  naša pravica in 
celo višja dolžnost, da se  na svetovne dogodke  
odzivamo. Vpliv tako zvanih m ajhnih nam reč  
sploh ni nujno tako m ajhen, kot si mislimo, ne  
nazadnje sm o m ajhni po  številu  v večini. In p o 
tem  je  tu še  en zelo tehten  razlog, da se  odziva
m o tudi na največje dogodke: za jete  v m olk bi 
se nas polastila velikanska nemoč, ker gredo pač  
vse najpom em bnejše stvari m im o nas.

In kakšen je  pom en  našega mnenja o 11. sep
tembru? Pomen nikakor ni majhen, saj nosimo v 
sebi izkušnjo manjšine in manjšina se slej ko prej 
zelo dobro zaveda, kaj so večji oziroma veliki. 
Manjšina v tem  smislu zelo pronicljivo razume 
zgodovino, na primer minulo stoletje. In zgodo
vina uči, da jo  praviloma ustvarjajo veliki, ki pa 
zato še  niso nezmotljivi. Poleg tega se nem alo
krat dogaja, da želijo veliki biti še  večji ter da 
pogostom a neusmiljeno in nesmotrno tekmujejo 
m ed  seboj. Značilnost velikih je  slednjič, da ne 
želijo, da se njihovo število poveča, zaradi česar

zlepa ne dovolijo še kom u drugemu, da bi postal 
velik. Velikim je  torej prav, da majhni obstajajo 
in takšni ostanejo, predvsem  pa veliki zoper ve
like kot predvsem  zoper m ajhne uporabijo nasi
lje, kadar se jim  zd i to potrebno. Toda nasilje 
uporabijo tudi majhni, prav tako zoper kogar koli. 
Na nikogar torej ni m ogoče prisegati, čeprav je  
odgovornost velikih vsekakor večja, kakor je  za 
gotovo večji učinek njihovih vojaških odločitev 
in dejanj. Pri vsem tem  postane jasno, da je  skup
ni imenovalec vsega m ožnega zla nasilje, pa naj
si slednje pride s te ali one strani. Nasilje namreč 
rodi le novo nasilje in novo nasilje spet novo na
silje. Cim več nasilja, tem  več m ožnosti, da se ga 
bo rodilo še  več. In tu sm o spet pri 11. septem bru  
in vsem, kar m u je  in m u še bo sledilo. In tu sm o  
tud i pri m anjšini in naši pravici, da se  opre
deljujemo do prav vseh dogodkov.

Zagotovo sm o pristojni, da osvetljujemo in 
vrednotimo prav vse dogodke, tudi tiste največje, 
svetovne. Nihče ne more biti tako majhen, da ne 
bi vrednotil vsega, kar je  pom em bno, posebno  
še, ker ob  vse bolj povezanem  svetu vse stvari 
vse bolj vplivajo na prav vsak kotiček zemeljske  
oble. In v tej luči velja do kraja proučiti, zakaj se 
je  11. septem ber sploh zgodil, zakaj se je  zgodil 
ta nezaslišani napad. Toda istočasno je  nujno 
opozoriti na nevarnost nadaljnjega širjenja nasi
lja in pa na nauk zgodovine, da se je  treba sled
njič dogovoriti in pomiriti. Čim prej, tem  bolje. 
Toliko m anj žrtev in ruševin.
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"V M U N C H N U  ŽIVI PRECEJ
SLOVENCEV"

M A T J A Ž RUSTJ A

Na u niverzi s i izb ra l štu dij 
statističnih  ved v okviru  
ekonom ske fakultete . Kako j e  
p riš lo  do izbire? In ker smo  
v času, ko m aturan ti izbirajo  
nadaljn jo študijsko pot, 
bi mogoče nekoliko  
podrobn eje p red sta v il 
to univerzitetno  smer?
Študij statističnih in aktuarnih ved 

sem izbral skorajda slučajno oziroma 
takrat nisem še vedel, kaj točno pome
ni izraz "aktuarske". Vedel pa sem, da 
je pri tem študiju precej matematike 
in statistike in da je  študij tudi precej 
specifičen in ne tako širok, kot so mor
da druge smeri na ekonomski fakulte
ti. V zadnjih dveh letih študijske poti 
je nam reč velik poudarek prav na za
varovalništvu: zavarovalniški m atem a
tiki in tehnikah različnih zavarovanj. 
Zavarovalnice so tudi glavna zaposli
tev po tem študiju, niso pa edina: mož
nosti so tudi v raznih statističnih za
vodih, bankah, v svetu informatike in 
programiranja... Ta diploma nudi raz
m erom a hitro in gotovo zaposlitev, 
največ ponudb pa je seveda v velikih 
mestih, kot je  npr. Milan.

Čeprav s i d ip lom ira l z  dobrim  
uspehom, ti j e  iskanje službe  
vzelo kar nekaj časa. Katere  
so najpogostejše težave  
diplom iranega  
u niverzitetnega študenta  
p r i  iskanju zaposlitve?
Kaj zahteva trg dela?
Po končanem študiju in vojaškem 

roku sem resneje začel z iskanjem za
poslitve. Pri iskanju dela so seveda 
važni aduti, kot so dober in hiter uspeh 
na univerzi in m orda tudi delovne iz
kušnje. Cenjene so seveda odprtost, 
fleksibilnost in pripravljenost, da se us
lužbenec spopada z novimi nalogami 
in se ob tem stalno  izobražuje. Ne 
nazadnje je potrebno tudi nekaj sreče. 
In potrpljenja. Lahko pošlješ več pro
šenj na več koncev, potem  pa ne dobiš 
nobenega odgovora. Zgodi se tudi, da 
te sprejmejo na pogovor, potem  pa od 
njih ne dobiš več glasu. Mislim, da je v 
Italiji tak odnos do  iskalcev službe 
razširjen v večini podjetij.

Pred p r ib ližn o  dvem a letom a  
p a  se ti j e  predstavila  
zan im iva  pon udba  
v Munchnu...
Po nasvetu univerzitetne profesori

ce sem poslal prošnjo tudi na nemško 
pozavarovalnico Bayerische Rueck (od 
lanskega julija se ta imenuje Svviss Re). 
Naključje je hotelo, da so tam  takrat

Veliko mladih zapušča Trst za daljše ali krajše obdobje svojega življenja, nekateri se celo odselijo. 
Glavni vzrok je pomanjkanje zaposlitve in rasti v sklopu delovnega razmerja: izkušnje in znanje, ki si jih 
je mlad diplomiranec nabral v dolgih letih študija, je v Trstu bolj težko postaviti v prakso in od tega tudi 
primerno živeti. Andrej Maver je 29-letni Tržačan, ki se je po višješolskem študiju na klasičnem liceju 
vpisal na tržaško ekonomsko fakulteto in tam diplomiral iz statističnih in aktuarnih ved. Od maja 2000 
je zaposlen pri pozavarovalnici Swiss Re v Munchnu in tam tudi živi. D olgo let je bil aktiven v Sloven
skem kulturnem klubu, še vedno pa je aktiven v Slovenski zamejski skavtski organizaciji. Pred nekaj leti 
je prevzel m esto odgovornega urednika skavtskega mesečnika Jambor, kar lahko opravlja s pomočjo 
sodobnih komunikacijskih sredstev. Ukvarjal se je tudi s športom, in sicer pri odbojkarskem odseku 
openske Sloge.

Iikega prom eta pravzaprav m. Po dru-
razširili oddelek za življenjska zava
rovanja, obenem  pa so tudi bolj ali 
manj poznali mojo izobrazbo, ker so 
na tej pozavarovalnici imeli že prej 
stike z nekaterimi mojimi profesorji in 
ker je nekaj študentov opravilo tu tudi 
svojo delovno prakso.

Katere so tvoje zado lžen osti 
v te j zavarovaln ici?
O d lanskega julija sem zaposlen v 

oddelku za pozavarovalne pogodbe z 
zavarovalnicami iz držav srednje in vz
hodne Evrope, posebno za Poljsko in 
Madžarsko. Težko pa je v nekaj bese
dah razložiti, s čim se ukvarjam. Glav
na naloga je v tem  trenutku analiza ta 
ko imenovanih proporcionalnih poza
varovalnih pogodb, na podlagi katere 
se potem  določi primerna in sprejem 
ljiva cena za kritje, ki ga nudimo zava
rovalnicam. Tu uporabljam o čimveč 
podatkov, ki jih imamo na razpolago: 
npr. poslovanje dotičnih zavarovalnic 
v prejšnjih letih, analiza portfelja posa
meznih zavarovalnic, splošni trendi na 
zavarovalniškem trgu v posam eznih 
državah, finančna moč in stabilnost 
zavarovalnic in tako naprej.

Je b il odhod v tujino težak? 
K atere so bile prednosti?  
Izkušnja je nedvom no pozitivna in 

se ne kesam, da sem tako izbral. Ne
dvomno je zaposlitev v tujini zelo do
bra delovna, pa tudi življenjska izku
šnja. Seveda se kdaj pa kdaj pojavijo 
tudi težki trenutki, vendar je tudi ve
liko novih izzivov in veliko priložnosti, 
da spoznaš nove ljudi, nove realnosti 
in tako obogatiš. Nedvomno pa je ta 
izkušnja zelo dobra investicija za pri
hodnost: učenje jezika in spoznavanje 
novih delovnih razm er in navad ute
gnejo biti zanimiv zalogaj znanja za 
nove izkušnje.

V Munchnu ž iv iš  že  toliko  
časa, da  lahko opišeš živ ljen je  
v mestu in utrip mesta. 
M iinchen je različen od ostalih ve

likih m est: ni pravih nebotičnikov, v 
m estu je polno zelenja in parkov, ko
lesarske proge so urejene skoraj na 
vsaki ulici. Metroji, tramvaji ali avto
busi te pripeljejo kamorkoli, tako da 
je avto v mestu skoraj nepotreben. Ve

gi strani pa nudi m esto ogrom no mož
nosti za zaposlitev na različnih pod
ročjih. Posledica tega je, da se v Miin- 
chen priseljujejo ljudje iz ostalih de
lov Nemčije, pa tudi Evrope in iz dru
gih celin. Druga posledica pa je ta, da 
je m esto precej drago, predvsem gle
de stanovanja. Stanovanje je  sploh 
izredno težko dobiti, poleg tega pa so 
tudi najem nine zelo drage, najdražje 
v Nemčiji.

Kljub tem u da veljajo Nemci za pri
dne in delavne, imam občutek, da ni 
vse stalno podrejeno službi. V lestvici 
vrednot zaseda prav gotovo visoko 
m esto družina, vzamejo pa si seveda 
tudi časa za prosti čas, počitnice, kul
tu rn o  udejstvovanje , razvedrilo  in 
sprostitev. Rekel bi, da si znajo vzet čas 
zase, ga uživati in dobro izkoristiti. 

Eden važnejših  trenutkov v 
vsej nem ški povo jn i zgodovin i 

j e  p ra v  gotovo zd ru žite v  obeh 
Nemčij, k i p a  j e  im ela tudi 
težke ekonom ske in socialne 
vplive na skupno državo.
Se j e  dan es proces  
zdru ževan ja  umiril?
Vzhodne Nemčije neposredno ne 

poznam, jasno pa je, da je to velik prob
lem za nemško politiko in bo še nekaj 
časa ostal. Pred desetimi leti si prav 
gotovo niso pričakovali, da bo ta pro
ces tako dolgo trajal, dejstvo pa je, da 
je danes država še vedno razdeljena 
na dva dela, če gledam o sam o brezpo
selnost na primer... ali pa na dejstvo, 
da morajo državljani zahodnih dežel 
še vedno plačevati poseben, t.i. soli
darnostni davek za obnovo vzhodnih 
zveznih držav.

V skupni predstavi, k i j e  
seveda tu di stereotipna, 
odlikujeta nem ški po litičn i 
razred  pošten ost in 
prem očrtnost. Kako gleda  
Nemčija na italijansko  
po litičn o  vodstvo?
Čeprav ni niti Nemčija ušla neka

terim  podkupninskim  škandalom  v 
zadnjih letih, vlada v Nemčiji prav go
tovo nekoliko drugačna politična kul
tura. Samo pomisliti je  treba, da je 
Nemčija od druge svetovne vojne do

SL O V E N IJA -H R V A S K A

S P O R N A  
V P R A Š A N J A
Čeprav je od osamosvojitve Slove

nije in Hrvaške preteklo že nad deset 
let, še vedno nimata urejenih številnih 
medsebojnih problemov, vključno do
končne ureditve meje na kopnem in 
morju. Že nekaj tednov smo priča ne
običajnim inicidentom med ribiči v Pi
ranskem zalivu, ki imajo nedvomno šir
še politično ozadje in ki porajajo vpra
šanje, kaj vodi hrvaško diplomacijo, da 
je zlasti glede meje na morju tako ne
popustljiva. Navadnim ljudem je to 
namreč nerazumljivo, saj Hrvaški mor
ja ne manjka, da bi se morala tako krče
vito oklepati Piranskega zaliva. Če je 
bilo pod Tudjmanovim režimom takšno

vztrajanje lahko do neke mere razum
ljivo, bi bilo pričakovati, da bi se po zma
gi levosredinske opcije na zadnjih volit
vah morale stvari drugače razvijati. O  
tem bi lahko še nadalje razpravljali, ven
dar bi ob tej priložnosti želeli spomniti 
na neka druga dejstva, ki nam nekako 
pom agajo razumeti sedanje stanje.

Jugoslovanska diplomacija je, kot 
znano, po drugi svetovni vojni vložila 
veliko naporov v novo razmejitev z Ita
lijo. Zato verjetno ni naključje, da je 
njeno delegacijo na pariški mirovni kon
ferenci vodil Slovenec Kardelj in da je 
slovenski del delegacije razmeroma ve
liko doprinesel k poteku pogajanj. Z do
ločitvijo leta 1947 nove meje med Ita
lijo in Slovenijo in ustanovitvijo STO-ja 
(Svobodnega tržaškega ozemlja) je 
Hrvaški pripadla skoro celotna Istra. 
Pod Italijo ni ostalo nič Hrvatov, m ed
tem ko je ostal del Slovencev. Ko se je 
leta 1954 dejansko rešilo tržaško vp

rašanje, je  Hrvaška v okviru Jugoslavije 
dobila še del cone B, medtem ko se je 
Slovenija morala zagrizeno boriti za po
pravek meje s cono A v Miljskih hribih. 
Tako je prišlo do dokončne kopenske 
meje med Slovenijo in Italijo in vrnitve 
tržaških Slovencev pod Italijo. Celotno 
stanje je dokončno potrdil Osimski spo
razum iz leta 1975.

Z gornjim razmišljanjem smo hote
li povedati, da je bilo Hrvaški samo v 
korist, da ni mejila oz. ne meji (oze
meljsko) z Italijo in da v njej ni ostal kot 
manjšina del Hrvatov. Tudi ta dejstva 
so imela svojo težo v povojnih politič
nih razmerah, ki je tudi danes ne gre 
kar tako spregledati. Končno so si Slo
venci in Hrvati sosedje že dolga stoletja, 
zato je nepojmljivo, da bi danes, ko 
imajo svojo državo, ne znali reševati 
problemov, ki so nastali v zvezi z njuno 
osamosvojitvijo.

A L O J Z  TUL
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danes imela 7 kanclerjev, m edtem  ko 
jih je bilo v Italiji predsednikov vlad kar 
nekaj več. Vlade so bolj stabilne, par
lam entarci ne skačejo iz ene stranke v 
drugo in problemov se lotevajo neko
liko resneje. Tudi pri plačevanju dav
kov, ki so v Nemčiji precej visoki, ima 
človek le vtis, da obstaja večja prozor
nost pri uporabi denarja davkoplčeval- 
cev, in sploh, da potem  država nudi 
državljanom tudi določene usluge.

Po eni strani gledajo Nemci na Itali
jo z določeno simpatijo, če drugega 
ne, hodijo sem radi na počitnice. Ita
lijanske nestabilnosti in neresne poli
tike pa ne marajo. Pri sedanji vladi pa 
se tudi sprašujejo, kako lahko človek,

ki obvladuje privatne televizije in ki ga 
čaka še nekaj sodnih procesov, posta
ne predsednik vlade. To jim ne gre v 
račun, kako ljudje tega ne vidijo in ka
ko to prenašajo.

Katere točke vredne ogleda bi 
svetoval turistu, ki bi s i rad  v 
poletnem  času ogledal mesto? 
Oktoberfest ni treba posebno pred

stavljati, saj je znan daleč naokoli. Na
sploh pa je M iinchen zelo zanimivo in 
bogato mesto: ima veliko muzejev, po
sebno zanimiva sta pinakoteka in mu
zej tehnike, zelo lep vtis pa naredijo 
na obiskovalca mestni parki, med ka
terimi bi omenil Angleški park, ki je 
največja zelena površina znotraj me
sta in je celo večji od slovitega london
skega Hyde parka.

Bližnja in daljna m estna okolica pa 
je tudi zelo zanimiva. Še posebno bi 
rad priporočil ogled številnih gradov. 
Ne pozabim o pa, da je pri M unchnu 
tudi zloglasni Dachau, prvo nacistič
no taborišče v Nemčiji.

Ali s i v stiku s slovenskim i 
em igran ti v Munchnu? Kako so 
organizirani?
Tudi v M unchnu živi precej Sloven

cev. M očna in dobro organizirana je 
skupnost, ki se zbira v slovenski žup
niji. Vsako nedeljo je tudi slovenska 
masa v cerkvi Sv. Duha, ki je v sam em  
m estnem  središču ob Marijinem trgu 
(M arienplatz), kjer je tudi občinska 
palača. Župnijo vodi g. Marjan Bečan, 
rednih nedeljskih slovenskih maš pa se 
redno udeležuje več kot petdeset ver
nikov. V Slovenskem dom u organizira 
župnija tudi sobotni tečaj slovenščine 
in verouka za otroke, občasno pa pri
reja razne prireditve ali koncerte. Gle
de na to, da je Slovenija razm erom a 
blizu M unchna, se ti izseljenci pogo
sto  vračajo dom ov in njihova vez z 
domačimi kraji je še zelo močna. 

Pred kratkim  so za je le  velik del 
Evrope hude vrem enske ujme 
in tu d i v Nemčiji j e  bilo stanje  
dokaj zaskrbljujoče...
Na srečo nisem neurja doživel na 

svoji koži, čeprav so bila poplavljena 
tudi nekatera m esta na Bavarskem. 
Najhujše pa je bilo seveda v vzhodni 
Nemčiji ob reki Labi. Prav gotovo so 
te poplave hudo pretresle to obm očje 
in precej časa bo minilo, preden bodo 
vse posledice odpravljene. Vsa Nem
čija spremlja dogajanje prizadeto in 
precej ljudi skuša pom agati po svojih 
močeh, če drugega ne, z denarnim pri
spevkom.
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2 9 . SEPTEMBRA O  DEŽELNEM VOLILNEM ZAK ON U

SSk O  REFERENDUMU
Stranka Slovenske skupnosti pozi

va vse rojake, da 29. septembra na refe
rendumu o deželnem volilnem zakonu 
glasujejo NE. Če zmaga NE, bo propa
del sedanji zakon, ki je slab. To bo naš 
protest, ker sedanja določila kljub stvar
nim predlogom Slovenske skupnosti in 
obljubam večine sploh ne predvidevajo 
zajamčenega ali vsaj olajšanega zastop
stva slovenske manjšine v deželnem  
svetu Furlanije-Julijske krajine.

Slovenska skupnost, ki ni zagovor
nica poudarjeno predsedniškega siste
ma, je bila med političnimi silami, ki so 
v okviru Oljke predlagale in dosegle 
sklep, da po zmagi na referendumu leva 
sredina predloži svoj osnutek novega 
deželnega volilnega zakona. V njem 
morajo biti tudi trdna jamstva za za
stopstvo Slovencev. V delovni komisiji, 
ki je bila ustanovljena za pripravo take
ga osnutka, zastopa Slovensko skup
nost Andrej Berdon.

Stališče o referendumu je Slovenska 
skupnost potrdila na zasedanju svojega 
deželnega tajništva 9. septembra v Na
brežini. Pod vodstvom deželnega taj
nika Damijana Terpina je obravnavala 
tudi druga pereča vprašanja sedanjega 
političnega trenutka, zlasti uresniče
vanje zaščitnega zakona in problem

dvojezičnih izkaznic. Slovenska skup
nost poziva stranke Oljke tako v tržaški 
kot v goriški občini, da čimprej zberejo 
potrebne podpise občinskih svetoval
cev za vključitev celotnega ozemlja 
obeh občin v seznam zaščitenih ob
močij.

Glede deželnih volitev prihodnjo 
pomlad Slovenska skupnost izraža za
dovoljstvo nad dejstvom, da si v manj
šini končno utira pot stara zahteva SSk 
o čimbolj enotnem slovenskem nasto
pu oz. predlog o dogovoru znotraj 
manjšine, ki naj omogoči izvolitev čim 
večjega števila slovenskih svetovalcev.

Deželno tajništvo SSk je obravnava
lo tudi odnose v Marjetici. Poudarilo je 
pomembno vlogo, ki jo odigrava ta sre
dinska sila znotraj širšega levosredin
skega zavezništva. Ker se zdaj urejajo 
statutarna vprašanja Marjetice, je SSk 
potrdila izbiro, ki je bila svojčas že 
sprejeta tudi na vsedržavni ravni. Gre 
za ohranitev popolne neodvisnosti slo
venske stranke in za sklenitev federal
ne pogodbe z Marjetico, ki bo omo
gočila kooptacijo predstavnikov, ki jih 
bo izbrala SSk, v vodstvena telesa 
Marjetice na krajevni, deželni in vse
državni ravni.
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KRISTJANI IN DRUŽBA

P O G O V O R  /  P. M IR K O  P E L IC O N  SJ

"GRE ZA PRVENSTVO LJUBEZNI!"
SKRIVNOST ZAKONSKE LJUBEZNI

P. M I R K O  P E L I C O N

P. Mirko Pelicon začenja v tej številki 
Novega glasa novo rubriko, ki ji je  sam  
želel dati naslov Skrivnost zakonske lju
bezni. Že pred časom sm o ga namreč 
naprosili, da bi za naš tednik pisal o 
družinski pastorali, ki jo  dobro pozna, 
saj je  v Rimu študiral prav to področje. 
Pravzaprav sm o p. Mirka prosili, da bi 
pisal za Novi glas tako rubriko, ki bi na
govarjala predvsem  m lade družine in 
jim skušala dajati tudi koristne nasve
te za globlje krščansko življenje v da
našnjem hitrem in razdrobljenem času. 

Pa ven d a r je  prav, da  
povprašam o p . Mirka, zaka j se  
j e  odločiI za  tak naslov. 
Enostavno, ker mi ni prišel drug na 

misel. V letih teološkega študija sem 
se poleg avtorjev, kot so Lonergan, La- 
tourell, Rahner, Balthasar in Truhlar, 
napajal v Evdokimovu, Bulgakovu ob 
živečih Spidliku, Rupniku, Tenacejevi, 
Ladarii, Fisichelli, Forteju, Codi, e le 
m entu. Gotovo ne bom  mogel nikoli 
pozabiti, kako sem prebiral in prebiral 
Evdokimovo knjigo II sacramento del- 
l'amore, ko sem  d o b esed n o  užival 
njegov slog, njegovo prodornost in po
gum, ko je priznal, da nič ni izven re
snice, ki jo spoznaš v ljubezni. Napi
sal je, da je ljubezen dar duha, ki pre
m aga vse negotovosti, ruši moralistič
no ali pa legalistično držo, ki nim ata 
nič v zvezi z pristno svobodno držo 
človeka, njegovo pristno človeškostjo. 
"Nismo več sposobni uvideti v vsakda
nu obzorja duha, ker sm o vse preveč 
zracionalizirali," mi je zaupal nekdo, 
"ni več skrivnostnosti".

Kako to. da  ste  se p o sve tili p ra v  
učenju dru žin ske pasto ra le? 
Kot naj bi otroci v družini ubogali 

očeta, duhovniki škofa, naj bi redov
nik kot očeta ubogal svojega višjega 
redovnega predstojnika. Poslušnost, 
redovna pokorščina do predstojnikov, 
ki je predpostavila dialog in razliko
vanje duhov, me je privedla do tega, 
da sem se po diplomskem študiju iz 
teologije na Papeški univerzi Grego- 
riani podal na avanturo specialnih štu
dijev in magistriral iz celotnega korpu
sa kodeksov cerkvenega prava latin
ske in vzhodnih cerkva na Papeškem 
vzhodnem  inštitu tu  z dopolnilnim i 
tečaji na Lateranski univerzi in Grego- 
riani. Po pravici rečeno me pravo ni 
nikoli navduševalo, a sem našel veliko 
oporo in okus v tistem, na katerem pra
vo temelji: to je svet teologije, eklezio- 
logije, zakram entalke in morale, česar

ni m ogoče ločiti od duhovnosti in živ
ljenja. Namen m ojega študija je bil, da 
se posvetim problematiki zakonskega 
prava oz. celotni problematiki zakon
cev. S tem povabilom vrhovnega pred
stojnika sem se odpravil na to pot, na 
kateri mi je kot največje bogastvo po
menila pastoralna izkušnja, to je delo 
na terenu, in to že med študijem v Ri
mu, od jeseni 2000 pa v Sloveniji, v 
Ljubljani, do sedaj, ko sem že dobro le
to v rodni Gorici. Trenutno spremljam 
pet zakonskih skupin. Skupaj s skupi
nami, ki jih spremljata sobrata p. Beno 
Lavrih in p. Vital Vider, je v slovenskem 
prostoru okrog 40 zakonskih skupin. 

Večkrat slišim o in tu d i na svoji 
koži občutimo, da j e  danes  
tem eljna celica družbe, se 
p ra v i družina, v veliki krizi, 
in to tu di krščanska družina. 
Kako s i to razlagate?
Družina je v krizi, ker je to posledi

ca krize posameznika. O  tem bi mogli 
veliko govoriti. Poskusil bom na kratko 
razčleniti čas, v katerem živimo. To je 
čas pluralizma resnic. Težko je sprego
voriti o resnici. Res je, da v nekaterih 
"verskih" krogih zahtevajo fundamen- 
talistično priznanje resnice, vezano bolj 
na neko idejo oz. pojem. Resnica je npr. 
to, kar ti povem; če jo sprejmeš tako, v 
redu, če ne, si zunaj nje. Drugi pravijo, 
ker ima resnica religiozen pomen; kdor 
ni religiozen, nima vseh "dokumentov" 
v redu, da bi jo spoznal. Vsa ta stališča 
nam postanejo razumljiva, če jih pre
berem o kot reakcijo na čas, ki se je ne
davno zaključil: zgodovinsko obdobje 
(m oderna), v katerem so imeli religijo 
za nič kaj m oderno ali sodobno, nekaj, 
kar pripada pozabljenim časom, kar je 
prehitelega in preživetega. V tem ob
dobju je bila najvišja vrednota razum; 
zato govorimo o racionalizmu, ki je po
kopal vsako odprtost do skrivnostne
ga, ker si je razum prevzel pravico, da 
vse obvlada, da vse razume, da vse po
seduje v svoji m atem atični jasnosti. 
Vendar živimo v novem času (ime
nujejo ga postmoderna), ko tudi never
ni čutijo potrebo po močnem istove
tenju z religioznim, in v času, ki zelo od 
blizu pozna razdrobljenost in individua
lizem kot reakciji na obdobje razumar
skega "enoumja". Za dojemanje "resni
ce", o kateri se danes spet govori in piše, 
je nujno potrebno pristopiti k sodob
nemu človeku in vstopiti v njegovo tr
pljenje, ki ga zaznam uje neka razdro
bljenost m ed psihično razsežnostjo in

duhovno. Gre v bistvu za neko notranjo 
shizofrenijo, ki onem ogoča, da bi žive
li to, kar verujemo oz. govorimo. V tem 
kulturnem ozračju postmoderne je tudi 
razum skost posameznika razdroblje
na, ker je v funkciji lastne samouvelja- 
vitve, ker vsak ima prav, vsakemu je ja
sno po svoje in vsak tendenčno vidi na 
podlagi lastne ideje lastne zamisli. V 
tem kulturnem ozračju izgublja družin
ska celica svojo istovetnost, ker je 
izpostavljena burji "resnic".

0  čem boste spregovorili
v svo ji ru brik i?
Rad bi se poglobil v duhovno razsež

nost zakonske ljubezni, v življenje, po
vezano s teološkimi resnicami, zakra
menti, duhovnostjo, moralo. Sam izku
šam v sebi to pot notranjega povezova
nja in sinteze; upam, da ta lahko posta
ne dovolj prepričljiva oblika ponudbe 
in pričevanja. Dovolite mi še to  misel, 
ki jo je napisal kard. Achille Silvestrini 
o "m ojem " sobratu Carlu Marii Mar
tiniju iz Družbe Jezusove ob koncu nje
gove pastirske službe v Milanu. Zelo se 
me je dotaknila. V Martinijevih bese
dah in življenju je bilo razvidno vodilo, 
da je "prvenstvo Boga nad človeškimi 
dejavnostmi, prvenstvo Jezusa nad Cer
kvijo, prvenstvo milosti nad moralo, pr
venstvo osebe nad strukturo, prven
stvo notranjosti nad pozunanjenostjo. 
Pa še prvenstvo biti nad imeti." V nekaj 
stavkih je strnil program zakonske pa
storale. V končni fazi gre še za prven
stvo ljubezni. Verjemite, da si je Cer
kev v teh postm odernih časih vzela po
sebej k srcu usodo družin in mlade, ker 
sta ti dve stvarnosti tako povezani med 
sabo, še posebej za kakovostno rast 
družbe in seveda kristjanov.
— — — | UP

ČLOVEK HREPENI 
PO SMISLU

Dovolite mi nekaj splošnih misli 
v tem odstavku.

Človek hrepeni po tem, da bi stva
rem našel smisel, tak smisel, ki ga 
odpira v življenje. Večkrat pripisuje
mo osebnim dogodkom  v življenju 
določene pom ene, ker tako ali dru
gače si moraš življenje obrazložiti, 
ker drugače "znoriš", saj je vse do
volj kruto.

Takšne ali drugačne izjave je več
krat slišati. "Poročila se bom, ker v 
življenju ne sm em  ostati sam a, saj bi 
se bala". Tako je izjavilo mlado dek
le. Drugo pa je bolj prepričano izpo
vedovalo vero v ljubezen zakona, sa
mo dokler ta  traja; ko je nam reč ni 
več, ni več zakona. "Tudi če si veren," 
mi je zaupal fant, "m oraš nekatere 
stvari, kot so npr. spori ali tudi sovra
štva znotraj zakonske zveze, nujno 
osmisliti, najti, celo si izmisliti neki 
zakaj, saj tako zvoziš laže v življenju".

Kaj je ljubezen, se mnogi pravza
prav sprašujejo. Življenje je  velika 
skrivnost, v njem so večkrat velika na
sprotja, ki jim nismo kos, da bi jih sce
la takoj razumeli. Nekaj tipično člo
veškega je najti in odkrivati smisel v 
stvareh, dogodkih. Odkrivanje oz. 
iskanje smisla je v človeku prirojeno. 
Človek hrepeni po smislu. Le da ne 
m ore um etno osmišljati stvari, mora 
se prepustiti, da stvari oz. dogodki 
spregovorijo in mu prišepetajo re
snični pom en, sm isel. Če je  Bog 
stvarnik vsega, potem  je človekovo 
iskanje v tem, da najde pomen v stva
reh v luči božjega stvarjenja. Ker vse 
nosi pečat božje ljubezni.

Zavedajoč se, da je problematika 
zakonske ljubezni težka, kaj nič lahka 
in enostavna, je  slutiti, da je  pot, ki 
vodi iz zakonskega moralizma, lega- 
lizma in današnje popustljivosti in 
širokovestnosti (to so predpostavke 
velikega trpljenja v zakonu), daleč od 
tega, da bi spreminjali temeljne sm er
nice cerkvenega učiteljstva, potrjeno 
in utrjeno v dvatisočletni življenjski 
izkušniji. Poklicani smo, da ponovno 
odkrijemo svežino cerkvenih učiteljev, 
do  katerih  p o g o s to  im am o zelo  
površen in nezaupljiv odnos, odnos, 
ki se zaustavi ob črki, ker ni osmišljen 
in oživljen od D uha, od njegove 
ustvarjalne moči.

Treba je torej odjadrati na globo
ko v tisto življenjsko avanturo duhov
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nih globin za okus resničnega, pri
stnega pom ena zakram enta zakon
ske ljubezni. Poznam zakonce, ki iz 
lastne izkušnje pričujejo v svojem živ
ljenju o lepoti zgoraj izrečenega, kar 
bi kot prvi vtis dalo misliti, da so to 
idealisti in sanjači, saj v zahtevnosti 
in pa tudi krutosti današnjega libe
ralističnega kulturnega trenda je sko
rajda nem ogoče verovati v nekaj, 
česar večina ljudi ne živi, ker ne vidi. 
To še ne pomeni, da ni res.

Spomnim se nekega srečanja z 
zakonskim parom, ki ni mogel imeti 
otrok. G ospa me je vprašala, kako 
morem biti gotov svoje življenjske iz
bire (duhovništva). Kaj bo, če se bom 
po nekaj letih zaljubil oz. si našel pra
vo dekle? Vprašal sem jo: "Gospa, i- 
m ate rada svojega moža?" "Da," je 
odgovorila. "Kaj bo z vami, če boste 
srečala čez nekaj let pravega moža 
in boste sedanjega zapustila?" Ne
kam ogroženo je odgovorila, da tega 
absolutno ne bo storila. Rekla je: "Kot 
žena imam moža, ker ne bi mogla 
živeti sam a svojega življenja, in ga 
imam zelo rada tudi takrat, ko se ne 
razumeva, in tudi če ne moreva ime
ti otrok, za kar ne malo trpim! Vem, 
da tako veliko ljudi ne razmišlja, toda 
za srečno življenje ljubezen zahteva 
zvestobo in se pokaže takrat, ko so 
težave." Nato mi je rekla: "Saj vem, 
da vas je Bog poklical, toda včasih 
mislim, da tudi za duhovnike ni lah
ko. Odgovoril sem: "Hvala enako!"

Ko govorimo o smislu življenja, ne 
govorimo o nobenem  idealizmu, am
pak o tisti Resnici, ki je Resnica prav 
zaradi tega, ker zaobjam e vse živ
ljenje v njegovih težavah in veselju. 
Znotraj teh resnica spregovori o sebi. 
Spregovori v tvojem življenju, ne zu
naj njega. Cerkev je poklicana, da 
pom aga zakoncem odkrivati resnico, 
ki je  v svojem izvoru božja in troedi
na, saj je  ta  skala, na katero zidam o 
dom ačo Cerkev.

S V E T O P I S E M S K A  R A Z M I Š L J A N J A
O B  B O G O S L U Ž N I H  B E R I L I H
V L I T U R G I Č N E M  L E T U  A

Ž l a h t e n  i z b o r  b o ž j e  b e s e d e ,
N ED ELJO  Z/ l  NED ELJO
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“Pomisli na poslednje reči in nehaj sovražiti, na troh
nobo iti smrt pomisli " (Sir 27,6).

“On odpušča vso tvojo krivdo, ozdravlja vse tvoje bo
lezni” (Ps 103, 3).

“Naj torej živimo ali umiramo, smo Gospodovi" (Rim 
14, 8).

‘Potrpi z  menoj in ti povrnem” (Mt 18, 26. 29.).
S. Bernardin Sienski je  nekom u, ki ga je bil srečal na cesti, 

d e ja l v p o z d ra v : "P ovesi oči in misli na  sm rt!" . Kar se 
današn jem u okusu lahko zdi neprim erno. D ejansko pa opom 
ni človeka na stvarnost sm rti.

Svetnik je  pokopan v cerkvi "C ollem aggio" v Akvili. V tem  
italijanskem  m estu, L'Aquila, je bilo m ed drugo  svetovno voj
no konfiniranih veliko slovenskih m ož in fantov. Vsako nedeljo 
in vsak praznik so prepevali po tam kajšnjih cerkvah, tudi v prav
kar om enjeni. Ljudje so jih začeli spoštovati in ceniti, a v začetku 
so menili, da im ajo opraviti z banditi. Zlasti vera jh je zbližala.

Tako vero je oznanjal tudi sv. Bernardin. Način oznanjevanja 
pa je svojevrsten, d rugačen  od današn jega . Bil je bolj slikovit, 
srednjeveški pač, a nič manj evangeljski. Nekoč sm o sv. Ber
nardina in srednjeveške pridigarje radi brali. Zdeli so se nam  
m oderni. V Rimu se je še v petdese tih  letih pravkar m inulega 
20. sto letja  prisluhnilo frančiškanom  in kapucinom , ki so pri

digali po nekaterih  cerkvah na srednjeveški način. D rugod pa 
se to ni posrečilo, zlasti ne v Gorici in v Trstu. To pa zaradi 
politične strune, na katero so nekateri p renapeto  brenkali. Taka 
struna ni vžgala niti v Rimu, m edtem  ko je pred kratkim umrli 
p. J. Leppich DJ vsa povojna leta žel navdušen sprejem  evan
gelija, ki ga je  oznanjal na izviren način ne sam o pri nem ških 
rojakih, m arveč tudi po Ameriki. Vprašali sm o ga, ali je  pri tem  
rabil izbrano angleščino ali d rug  m oderen jezik. O dgovoril je, 
da žal ne govori nobenega d rugega jezika razen m aterinščine. 
Toda splošno znano  je bilo, da so ljudje v njem brž zaznali 
priso tnost in zah tevnost evangelija, četudi nem škega jezika 
niso razum eli.

Prvo današn je  berilo, ki je vzeto iz m odrostne knjige Siraha, 
brez ovinkarjenja, prav tako, kakor so govorili zgoraj om enjeni 
pridigarji, ukaže človeku, naj misli na poslednje reči. Te so: smrt, 
sodba, rešenje ali pogubljenje.

Kristjan se tega ne ustraši, ker vem o, da je  sm rt le razodetje 
dob rega  ali hudega, ki sm o ga naredili v tem  življenju. Pom a
ga pa, da se vsak trenu tek  življenja od ločam o za dobro  in da 
se borim o proti hudem u. O svetli nam  zapovedi. Govori nam, 
da je le eno po trebno , t.j. ljubezen. Z ato  nas sili, da se  z vso 
ljubeznijo zavzem am o za spravo, usm iljenje in odpuščanje .

Kristjan prosi z Jezusom  O četa : "In odpusti nam  naše dol
ge, kakor sm o tudi mi odpustili svojim dolžnikom " (M t 6, 12; 
Mr 11, 25; Lk 11, 4). Ko nam reč odpuščam o, čeprav ne m ore
m o in ne sm em o pozabiti zlasti svoje krhkosti in g rešnosti, do
življam o mir, ki sm o ga deležni kot daru. Vsem je bilo odpu 
ščeno, za to  odpuščajm o  tudi mi (Ps 103, 1-12).

O pravičeni sm o po veri v G ospoda Jezusa Kristusa ter po 
krstu. Vse to sm o prejeli zastonj. Po krstu sm o bili pokopani z 
Jezusom  v sm rt. O benem  sm o bili obujeni v novo življenje, 
duhovno sm o od mrtvih vstali, da lahko živimo kot novi ljudje.

A življenje bo dopolnilo  te lesno vstajenje (Rim 6, 3-5). G o
spodovi sm o. Nismo pod oblastjo m esa, t.j. pod oblastjo krhke
ga človeka, m arveč D uha. Bog je sicer "vse vklenil v nepo
korščino - Jude in pogane  - a zato , da bi se vseh usmilil" (Rini 
14 ,1-15 ,13).

Zato naj bi ljudje odpuščali tako, kakor Bog odpušča. Ne 
sam o sedem krat, m arveč vedno (M t 18, 21-22). Jezus oriše to 
s priliko. Govori "o kralju, ki je hotel napraviti račun s svojimi 
služabniki" (Mt 18, 23 ss). Pri tem  pride na vrsto služabnik, ki 
mu je dolžan ogrom no vsoto: 10.000 talentov. To je nem ogoče 
poravnati, ker zaobjem a 60 milijonov delovnih plač. Tak dolž
nik bi moral delati 200.000 let, brez hrane, če bi hotel dolg 
plačati. Ali pa bi moral od teh ta ti 360 ton d ragocene kovine; za 
prevoz le-tega bi moral imeti na razpolago 360 transporterjev  
s kolono približno 3 kilometrov.

Seveda je hotel Jezus s temi neverjetnim i številkami pouda
riti zastonjskost Božjega kraljestva, ki ga lahko prejm em o sam o 
kot dar (Vse po S. Fausti, Mt, 2001, 366 ss.).

Bog odpušča  zlorabo in krajo tega kraljestva, če ga iskreno 
prosim o. Zal pa sm o mi podobni hudobnem u služabniku, ki 
n e ž n a  odpuščali m alenkosti, t.j. 100 denarijev (=100 delovnih 
dni), kar je prava m alenkost v prim erjavi z m ojim  dolgom  
(200.000 delovnih dni), m arveč znam  le daviti sočloveka.

Krivica vpije k Bogu po m aščevanju (Lk 18, 7-8; Heb 10, 
30), četudi bi ne imeli nobenih  prič ali prijateljev, ki bi nas bra
nili. Saj je vse znano  O četu , ki je O če  vseh in vidi na skrivnem 
(M t 6, 4 .1 8 ).

Priporočim o se K rižanem u (14.9.J in Sočutni (15.9.) s pro
šnjo: "Potrpi, O če, z m enoj in ti povrnem " (Mt 18, 26.29.)- P°" 
navijamo vsak dan očenaš z "O dpusti nam  naše dolge, kakor 
sm o tudi mi odpustili" (M t 6, 12).
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N O V I  S L O V E N S K I  
V E L E P O S L A N IK  

V V A T IK A N U
V č e tr te k , 5. se p te m b ra  

2002 , je  novi veleposlanik Re
publike Slovenije pri Svetem 
sedežu prof. dr. Ludvik Toplak 
'zročil poverilna  p ism a p a 
pežu Janezu  Pavlu II. Slove
snost je  potekala v papeževi 
poletni rezidenci v C astelean- 
dolfu.

Sv. oče  je  v svojem nago 
voru pozitivno ocenil prizade
vanja Republike Slovenije: "Sv. 
sedež ceni delovanje Vaše de
žele za  m ir in so d e lo v an je  
m ed narodi ter z naklonjeno
stjo g leda na n jena  prizade
vanja, d a  bi p o s ta la  p o ln o 
pravna članica Evropske unije. 
Z osam osvojitv ijo  je  še  bolj 
prišel do  izraza evropski zna
čaj in vloga Slovenije, ki jo  ima 
pri m iroljubnem  in p lodnem  
srečevanju različnih narodov 
evropske celine. D ialog z d ru 
gimi kulturam i je bo g a t in plo
den toliko, kolikor je  iskren in 
spoštljiv. Kljub tem u da so slo-

m ed slovensko kulturo in kr
ščanstvom  od  Brižinskih spo 
m enikov in p rvega p revoda 
Sv. p ism a v dobi reform acije 
do  najnovejšega, omenil je  de
lovanje b laženega škofa A. M. 
Slomška, prizadevanja škofa F. 
B araga in drugih  slovenskih 
m isijonarjev . Spom nil se  je  
številnih Slovencev, p reganja
nih zaradi verske in narodne 
pripadnosti pod  totalitarnim i 
režimi 20. stoletja. Veleposla
nik je  dejal: "Slovensko ljud
stvo z  naklonjenostjo  sp rem 
lja napo re  Sv. sedeža  in Vaše 
Svetosti za  enakopravnost na
rodov  in držav, za  socia lno  
prav ičnost in solidarnost, za 
d ru ž in o , z a  ce lo s tn i razvoj 
vsakega človeka in za  prizade
vanja, d a  bi bile d ržavne  in 
m ednarodne institucije vsluž- 
bi človeka". O b  koncu se je  v 
im enu predsednika Republike 
Slovenije, vlade in slovenske
ga  naroda sv. očetu  zahvalil za

r
i i

venski ljudje odprti za  sreče
vanje in soočan je  z različnimi 
izročili, načini življenja in vre
dnotam i, ki jih navdihujejo, že
lijo trdno  ohraniti lastno  isto
vetnost, na katero  so upravi
čeno  ponosni. Č e bi ta  ded i
ščina prednikov izgubila svojo 
m oč, Slovenci vedo, da bi se 
kot narod ob procesu globali
zacije, značilnem  za naš čas, 
lahko zm edli". Janez Pavel II. 
je poudaril sto letno  krščansko 
dediščino slovenskega naroda 
in dejal, d a  n jegova poklica
nost, biti m ost m ed različnimi 
kulturam i in spodbujati kori
stno  m edsebo jno  izm enjavo, 
uživa polno po d p o ro  in spod
budo  Sv. sedeža.

V eleposlanik je  v svojem  
govoru poudaril, d a  je  razvoj 
kulturne in politične identite
te Slovencev neločljivo pove
zan s Sv. sedežem  vse od sve
tih bratov Cirila in M etoda v
9. stoletju do  m ednarodnega 
priznanja republike Slovenije 
leta 1992. O m enil je  tudi vezi

vse, kar je  do b reg a  storil "za 
našo  državo in za ves sloven
ski narod". Izrazil je  željo, da 
s svojo ed in s tveno  m oralno  
m očjo in avtoriteto  še  naprej 
p lem en iti s rca  te r  m o ra ln o  
prenavlja sodobni svet v duhu 
razvoja , p rav ičnosti, b lag o 
stanja in miru.

Tako sv. oče  kot veleposla
nik sta  izrazila željo, da  bi bil 
sp o razu m  m ed  Slovenijo in 
Vatikanom , podpisan  decem 
bra lani, kmalu ratificiran.

V popoldanskih  urah iste
ga d n e  je novi veleposlanik  
priredil sp re jem  v p ro sto rih  
slovenskega veleposlaništva. 
M ed povabljenim i so bili slo
venski duhovniki, ki delujejo v 
Rimu, npr. predstavniki Slove- 
nika in V atikanskega radia, 
prvi slovenski veleposlanik pri 
Sv. sedežu, dr. Štefan Falež, ve
leposlanik Republike Slovenije 
v Italiji Vojko Vovk in drugi 
ug ledni Slovenci, ki živijo v 
Rimu.

■ LB

KOPRSKA ŠKOFIJSKA 
Ka r ita s  n a  internetu

Vse "elektronsko" pismene 
sodelavce Karitas ponovno opo
zarjamo, da sveže novice odslej 
objavljamo tudi na internetu na 
spletni strani Slovenske karitas 
http://novice.karitas.si/. Vab
ljeni, da si jih občasno pogle
date. Vsebine (dogodke, pove
zane s Karitas, ki so širšega po
m ena od župnijskega) pošljite 
na e-mail: matej.kobal@rkc.si ali 
jozica.licenerkc.si, da jih obja
vimo na teh straneh. Te strani

bodo v polnosti zaživele le, če 
jih bom o uporabljali. Vabljeni 
tudi na ogled  naših spletnih 
strani http://www.rkc.si/kari- 
tas/KP/index.html.

O B V E S T I L A

DARUJTE V Sklad msgr. Ja
koba Ukmarja: kdor želi d aro 
vati v Sklad msgr. Jakoba Uk
marja, lahko to  stori preko te 
kočega računa Z adružne kra- 
ške banke št. 19185 (U km ar
jev sklad).

D O M  B LA G R O V  PRI TRSTU

ODMEV Z D U H O V N IH  VAJ 
ZA ŽENE IN DEKLETA

N A D A  M A R T E L A N C

Kakor vsako leto je g. Jože 
Kunčič s pom očjo ge. Norme 
Jež pripravil dragocene duhov
ne vaje za žene in dekleta. Traja
le so od 19. do 21. avgusta. Pa 
niso bile zgolj bogata dušna pa
ša, bile so tudi prijeten oddih.

Bog nam je daroval lepo, ne pre
vroče vreme, zato so bili spre
hodi med drevjem zelo poživlja
joči in v notranjosti Doma bla
grov nas ni kuhala vročina. Spre
hodom smo pa lahko posvetile 
le kratek čas, kajti duhovni pro
gram je bil zelo bogat in tega 
nam je voditelj trosil ali v dvora
ni ali v kapeli. Seveda smo del 
časa zapravile tudi v jedilnici, 
kjer so nam prijazne redovnice 
stregle z obilno in okusno hra
no.

Duhovne vaje je vodil laza
rist g. Vinko Klančar iz Mirna 
pri Novi Gorici. Tam ima svoj 
dom  nekaj lazaristov in precej
šnje število starejših usmiljenk, 
ki se po novem imenujejo Hče
re krščanske ljubezni. Krščan
sko ljubezen so izkazovale tudi 
meni pred vojno in m ed njo, ko 
sem bivala v njihovem zavodu 
v Ljubljani med šolanjem na gi
mnaziji in na učiteljišču. Laza
risti pa so bili moji duhovni vo
ditelji. Nič čudnega, če sem 
m orda s posebn im i občutki 
doživljala te duhovne vaje. Še 
posebno, ker tudi ves povojni 
čas živim pod okriljem sv. Vin
cencija Pavelskega, ustanovi
telja lazaristov in usm iljenk, 
posredno pa tudi Vincencijevih 
konferenc, v katerih delujem.

Toda tudi vse d ruge  ude
leženke so zelo napeto in zbra
no sledile voditeljevim govo
rom in bile navdušene nad nji
mi. Voditeljeva premišljevanja 
so bila globoka in zelo koristna 
za naše ne sam o duhovno živ
ljenje. Dotaknil se je vseh tem, 
o katerih se običajno govori na 

d u h o v n ih  
vajah, kot 
so npr. mo
litev, trplje
nje, sprava 
z Bogom , 
Evharistija, 
M a r i ja . . .  
Seveda so 
te tem e re
sne, težke 
in bi lahko 
p o s t a l e  

preveč utrudljive. Da se to ni 
zgodilo, je g. Klančar poskrbel 
tako, da je uvedel kratke razve
drilne pavze z veselo pripom bo 
ali zanimivo zgodbico. Tako je 
ponovno pritegnil našo pozor
nost. P rep ričana  sem , da  je 
vsem ostalo v spom inu m nogo 
njegovih dragocenih misli. Zal 
mi je  le, da nas ni bilo več, ki bi 
bile deležne njegovih globokih 
in vzpodbudnih besed. Delež
ne bi bile tudi dragocene Ma
rijine čudodelne svetinjice. Go
spod jih je prinesel iz Pariza iz 
kapele, v kateri se je Brezma
dežna prikazovala usmiljenki 
Katarini Laboure.

Ali smem svetovati našim že
nam in dekletom, da že zdaj zač
nejo pripravo na duhovne vaje 
2003? Da si uredijo čas tako, da 
si bodo lahko privoščile tri dni 
oddiha od vsakdanjosti in obe
nem nabrale duhovne moči za 
nadaljnje življenje? Da že zdaj 
začnejo zbirati denarček za de- 
narčkom, da bo kupček dovolj 
velik za stroške? Ne bo jim žal. 
Kajti vsako leto se vračam o z 
duhovnih vaj okrepljene in obo
gatene na duši in na telesu.

Vsem pa, ki so poskrbeli za 
naše tako lepe in koristne du
hovne vaje: Bog povrni!

SVETNIK TEDNA

14. SEPTEMBRA

SILVESTER C U K  I

1 P O V I Š A N J E  SV E T E G A  
K R I Ž A

M ed vsem i svetim i podobam i Cerkev najbolj časti podobo  
svetega križa, posebej časti relikvije resničnega križa, na kate
rem je  naš G ospod Jezus Kristus daroval svoje življenje za nas. 
Križ zgovorno priča o Jezusovem  trpljenju in poveličanju, je  pa  
tudi obljuba in zagotovilo našega poveličanja, če p o  njegovih  
besedah vsak dan sprejm em o vsak svoj križ - naloge in nadloge
- ter zvesto  hodim o za njim.

Skoraj tri sto  let po  Jezusovi odrešilni sm rti je  bil njegov grob  
na Kalvariji zasu t in sveti križ zakopan globoko  v zem ljo. Ko je  
cesar Konstantin v znam enju  križa leta 312 prem agal nasilnega 
Maksencija in je  dal kristjanom svobodo, je  cesarjeva m ati H e
lena prišla v Jeruzalem, da bi počastila tiste svete kraje, kjer je  
Odrešenik trpel in umrl. Dala je  odstraniti znam enja poganstva  
in velela kopati tam, kjer je  moral biti G ospodov grob in križ. 
Res so oboje našli. Konstantin je  dal nad  G ospodovim  grobom  
sezidati veličastno cerkev, ki so jo  posvetili 14. septem bra leta 
335. Tega dne so relikvijo svetega križa prvič izpostavili v/ slove
sno češčenje. O d  tedaj so  vsako leto ta dan praznovali povišanje  
svetega križa v jeruzalem u. Pobožna romarica Silvija, ki se  je  
okoli leta 385 mudila v Jeruzalemu, piše: “Za 14. sep tem ber se  
več dni zgrinjajo m nožice redovnikov, duhovnikov in vernikov iz 
vseh dežel. Škofov pride najm anj štirideset do petdeset. Ljudem  
se  zdi, da greši, kdor ta dan ne  pride v Jeruzalem, pa bi lahko."

Leta 614 so  Jeruzalem osvojili poganski Perzijci. Oplenili so  
cerkve in pobrali iz njih zlato, srebro in drage kam ne. Cerkev 
božjega groba so  zažgali, relikvijo svetega križa pa odnesli s 
seboj. Bizantinski cesar Heraklij je  zbral vojsko in je  Perzijce pre- 
magal. Umakniti so se  morali iz Svete dežele in vrniti ukradene  
zaklade, najprej pa so  morali izročiti relikvijo svetega križa. Ce- 
sar ga je  sam  nesel v Jeruzalem. Ogrnjen je  bil v škrlatni plašč, ki 
je  bil pretkan z  zla tom  in p o su t z  biseri. Ko je  sprevod prišel do  
vrat, ki zapirajo p o t na Golgoto, cesar ni m ogel naprej, neka 
nevidna sila ga je  zadrževala. Tedaj m u je  ško f Zaharija dejal: 
"Jezus je  po  tej po ti nesel križ ubog in ponižen. Heraklij, pom i
sli, ali si m u  v tej svoji sijajni obleki le malo podoben  V' Tedaj je  
cesar oblekel revno haljo in je  bos brez težav s križem na rami 
šel na Golgoto. V spom in na ta dogodek so še  slovesneje praz
novali povišanje svetega križa.

Nam  je  praznik opom in, da pobožno  počastim o podobo  sve
tega križa. Najslovesneje to opravimo na veliki p e tek  pri obredih  
velikega tedna. V vsaki krščanski hiši naj bi bil križ na vidnem  
m estu. Pod križem  naj bi se  družina zbirala k skupni molitvi. Ob  
križu naj bi se  njeni člani učili resnične ljubezni, ki je  darovanje 
za druge. Kadar grem o m im o znam enja križa, ki stoji ob poti, 
naj pog led  nanj obudi v našem  srcu m isel hvaležnosti za dar 
odrešenja.

Na kratko in prav preprosto počastim o sveti križ, kadar se  
p obožno  pokrižam o. Verni ljudje vsak dan in vsako pom em bno  
opravilo začenjajo z  znam enjem  križa. Navadno pri tem  izgo
varjamo besede: “V im enu  O četa in Sina in Svetega Duha. 
A m en ." Prav to ima v mislih človek, ko reče: ",Sveti križ božji!", 
ko se  loti kakšnega dela, ali pa tudi: "V božjem  im enu!" S križem  
sm o bili zaznam ovani pri krstu. Živimo tako, da bo križ za nas 
znam enje večnega poveličanja.

PRIČEVANJE IZ SVETE DEŽELE

PISMO IZ IZRAELA (4 )
T ER EZ A  S R E B R N I C

Fant nas vodi po prostorni 
stavbi in nam razlaga o svojem 
socialnem delu ter o  življenju 
te  ustanove. O troci-sirote, ki 
tu živijo, so skoraj izključno Pa
lestinci m uslim anske vere in 
zato  je izredno težko jih posvo
jiti. Edino če se sorodnikom , 
skupnosti ali palestinski obla
sti dokaže, da so kristjani, jih 
lahko kaka d ružina  posvoji. 
Pravila so zelo stroga. Ce nepo
ročena ženska zanosi z m o
škim, ki je judovskega porek
la, jo  lahko tudi ub ije jo -so rod
niki seveda. Poroka m ed pri
padnikom a sprtih  etnij pa je 
skoraj nem ogoča in nevarna.

Socialni delavec nas prijaz
no sprem lja na ogledu in pri
dem o do vrtca. Obiskujejo ga 
tudi nekateri zunanji otroci, ki 
niso sirote. Ko vstopimo v igral
nico, nas živahno obkrožijo in 
se nas oklepajo. Takoj vsakega 
od nas povedejo do igrač in že 
sm o vpleteni v sproščeno igro. 
Živžav je precejšen, vzgojite

ljice pa razposajene malčke miri
jo. Med njimi je tudi mlad zakon
ski par, ki pestuje dvojico otrok. 
Mož je zaposlen na ameriški 
ambasadi in povesta, da redno 
prihajata obiskovat m ale pri
jatelje. Ko ju malce indiskretno, 
a že po daljšem  pogovo ru , 
vprašam, ali bosta kakega o tro
ka posvojila, odgovorita: "Zelo 
rada bi, a je  izredno težko..!"

Za male gojence je čas ko
sila, za nas pa odhoda. S tež
kim srcem  se poslavljamo od 
teh ljubezni željnih malčkov. 
Sestra Sofija nas spremlja do 
izhoda in nam  pokaže Marijin 
kip, ki kraljuje nad stavbo in so 
ga m ed decem brskim i neredi 
tudi zadele krogle.

Ponedeljek, 22. julija - Po
poldne sem v službi in posku
sim nahraniti malo Rahel s pu
dingom . Deklica je  kot vedno 
pri tem  opravilu zelo nemirna: 
o tepa se sem in tja z glavo, krili 
divje vse vprek. Počasi le izpra
zni skodelico, jaz pa si čistim 
puding z naočnikov in z delov
ne halje. Takrat vstopi s. Suzan

Z  o t r o k i  p r i  m o r j u  v  A š d a d u

in mi naznani:"Saj veš, da greš 
danes na sprehod, ali ne? Pri
dejo frančiškanski novinci in pe
ljete otroke v nakupovalni cen
ter. Grejo štiri gojenke!" Seve
da nič ne vem o tej pobudi, ki 
je sicer redna, dvakrat tedenska, 
a jaz nisem natančno  prebrala 
obvestila na stenčasu ob popol
danski izmeni. Zato na vrat na 
nos pripravim otroke na vozi
čke, vzam em  malico in vse po
trebno zanje in že se na vratih 
prismejejo Frančiškovi bratje: 
razigrani in šegavi, kot navad
no. A zakaj je sestra pomislila 
prav nam e, ko je pripravljala 
program , se potiho jezim, saj 
m oram  pustiti napol de lo  z 
ostalimi otroki. A kolegica Mi- 
chela me pomiri, da bo že sa

ma vse opravila. Dekle je štu
dentka jezikov na videmski uni
verzi in dom a iz Karnije. Prišla 
je na prostovoljno delo za tri me
sece, pravi, da je bila nekoliko 
v krizi. O troke posadim o v vo
zičke in jih posprem im o do na
šega vozila, da jih spretni "fan
tje" primerno namestijo. Z m a
no gre tudi sodelavka Joka, ki 
je sicer doma iz Holandske, a že 
več let živi in dela v Izraelu. Je 
negovalka na dom u za starej
še, nepokretne ljudi. O b pro
stem času pa redno prihaja na 
prostovoljno delo v zavod St. 
Vincent. G ospa je zelo umirje
na in ima z otroki izredno ljube
zen, potrpljenje. Jaz znam  ita
lijansko, zato  m oram  zraven. 
— —   DALJE
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V S L O V E N S K E M  P A P E Š K E M  Z A V O D U

GRIVCEV SIMPOZIJ 
V RIMU

L OJ ZK A  B RAT UŽ

O d 3. do 5. septem bra je potekal v 
Sloveniku, slovenskem papeškem zavo
du v Rimu, dvajseti v vrsti znanstve
nih simpozijev, ki jih vsako leto prire
ja Slovenska teološka akadem ija v Ri
mu v sodelovanju z Inštitutom za zgo
dovino Cerkve pri Teološki fakulteti v 
Ljubljani. Letošnji simpozij je bil posve
čen Francu Crivcu (1878-1963), dolgo
letnem u profesorju na Teološki fakul
teti v Ljubljani, odličnem u poznaval
cu starocerkvenoslovanskega slov
stva in vzhodne teologije. Predaval in 
pisal je  o vprašanjih Cerkve, o cerkve
ni edinosti ter o življenju in delu sve
tih bratov Cirila in M etoda. D om a in 
v m ednarodnih krogih so ga cenili kot 
teologa, slavista in zgodovinarja.

Na simpoziju so poznavalci in razi
skovalci G rivčevega dela s po roča
njem o svojih izsledkih in pogledih os
vetlili njegove manj znane aspekte ter 
ponovno opozorili na njegov pom en, 
raznolikost in obseg. Po uvodnem po
zdravu novega rektorja Slovenika dr. 
Jožka Pirca je vlogo rimskih sim pozi
jev orisal njihov glavni pobudnik in do
sedanji rektor msgr. Maksimilijan Je
zernik. Grivčevo življenjsko pot sta pri
kazala Marija Zupančič in M etod Be
nedik, Grivčevo bibliografijo Lojze Ko
vačič, o Grivcu in velehradskih kon
gresih je govoril M atjaž Ambrožič, o 
Grivcu in kongresu o vzhodnem bogo
slovju v Ljubljani Ivanka Tadina. Griv- 
ca v zvezi s konstitucijo  II. vatikan
skega koncila Lumen gentium  in nje
govo Žitje sv. Cirila in M etoda sta

obravnavala Bogdan Dolenc in A. Slav
ko Snoj, o Grivcu in pradednih časteh 
in Petrovem prvenstvu pa sta govori
la Ciril Sorč in M arjan Turnšek. Sledi
li so referati o Grivcu in Brižinskih spo
menikih (Anton Mlinar), Apostolstvu 
sv. Cirila in M etoda (France Oražem), 
ekum enizm u (Stanko Janežič) in o 
Grivcu kot poznavalcu srbskega pra
voslavja (Vinko Škafar). Govor je bil o 
pastoralnih razsežnostih njegove ekle- 
ziologije (Rafko Valenčič), o n jego
vem odnosu  do vzhodne teologije 
(A lenka Arko), slovanskega b o g o 
služja in glagolice (Slavko Krajnc) ter
o njegovem  pojm ovanju Cerkve in o 
Katoliški akciji (Albin Kralj). Sklepne 
referate so imeli Jožko Pirc o Grivcu 
in encikliki Mystici Corporis, Bogdan 
Kolar o njem kot ustanovitelju in ured

niku revije Kraljestvo Božje, Boris Mla
kar o njegovih spisih o komunizmu 
in Franc Kejžar o Grivcu in Solovjevu.

O b sklepu simpozija sta udeležen
cem  spregovorila msgr. M. Jezernik 
in dr. M. B enedik kot p redsto jn ik  
Inštituta za zgodovino Cerkve. Svoj 
pozdrav je simpoziju poslal tudi ma
riborski škof msgr. Franc Kramberger.

Tudi letos je rimski simpozij na te
denski avdienci 4.9.2002, tokrat v ve
liki dvorani Pavla VI., v slovenščini na
govoril papež Janez Pavel II. z beseda
mi: "Prisrčno pozdravljam udeležen
ce prvega znanstvenega simpozija o 
velikem slovenskem teologu dvajsete
ga stoletja, doktorju Francu Grivcu. Sa
dovi vašega dela naj koristijo slovenski 
in m ednarodni javnosti. Naj vas zato  
sprem lja moj apostolski blagoslov!"

Kakor vsako leto so v Sloveniku 
predstavili zbornik prejšnjega sim po
zija. Zbornik z naslovom Ehrlichov 
simpozij v Rimu (Celje 2002) je ure
dil dr. Edo Škulj, tajn ik  Slovenske 
teološke akadem ije in eden glavnih 
organizatorjev teh rimskih srečanj.

5 9 .  B E N E Š K I  F I L M S K I  F E S T I V A L . B E N E Š K I  F I L M S K I  F E S T I V A L

OBRAČUN 59. BENEŠKEGA
FESTIVALA

D A V O R I N  DEVETAK

Po časnikarskih kronikah in oce
nah sodeč  se tudi letošnji beneški fe
stival ni izneveril svoji naravi angaži
ranega in estetsko  - politično izpo
stavljenega festivala, ki si upa tudi 
d rzne odločitve. K ozm opolitska ži
rija, ki jo je  letos vodila kitajska ig
ralka G on Li, je  izbrala za  glavnega 
nagrajenca z zlatim  levom delo škot
skega  rež ise rja  in ig ralca 
Petra M ullana (na sliki), The 
M agdalene Sisters.

Trda in boleča rekonstruk
cija o neznosn ih  in nečlo
veških pogojih, v katerih so 
prisiljena živeti "zapuščena 
dek leta" na Irskem v 60. le
tih, v sprejem nih centrih - či
stiln icah , ki jih upravljajo  
nune, je sprožila številne in 
deljene reakcije na Lidu. O b 
splošnem  odobravanju  ob
činstva, ki ga je potrdila tudi 
izbira žirije, so ostro  nasto 
pili proti filmu verski krogi 
in osebnosti: om en im o  vsaj 
dnevnik 1 'O sservatore Ro
m ano  in kardinala Toninija.
V dolgi zgodovini beneške
ga festivala sm o bili že priča 
tovrstnim  polem ikam , pred 
leti se je to zgodilo s filmom 
M artina  S co rsese ja  o Kri
stusu , a tokrat je  prvič, da 
se z zlatim  levom  nagradi 
tako "sporno" delo.

Filma nismo videli. A ime 
avtorja, sicer kritičnega kato
ličana, pa je  dovoljšnje jam stvo o res
nosti n jegovega pristopa, saj 43-let- 
ni Mullan izhaja iz kroga Kena Loacha 
(kot protagonist v Loachevem My Na
m e is Joe je bil nagrajen  v C annesu) 
in uspešno  nadalju je družbeno-kri- 
tično analizo, ki jo je načel že njegov 
učitelj po zgledu britanskega angaži
ranega realističnega filma 60 .let.

D ruge nagrade  so potrdile neka
tere  ocene, ki jih je že napovedala 
dnevniška kritika. Volpijeva nagrada  
za najboljšo žensko vlogo je šla Ju- 
lianne M oore, izredni junakinji kri
tične m elodram e Far from  H eaven  
m ladega avtorja Toma H aynesa, ki 
je še enkrat razgalil praznino am eri
šk eg a  sn a . V olpijevo n a g ra d o  za 
m oško vlogo pa si je  prislužil novi 
italijanski zvezdnik Stefano Accorsi

s svojo o b ču ten o  in navdušeno  po o 
sebitvijo legendarnega pesnika Dina 
C am pane, ki doživlja strastno  ljube
zensko zg o d b o  z literarno m uzo in 
ustvarjalko Sibillo A leram o (Laura 
M o ran te ) v P lacidovem  film u Un 
viaggio chiam ato amore. Velika na
grada žirije je pripadla Rusu Andreju 
Končalovskem u za n jegovo rusko- 
fran co sk o  kop rodukc ijo  D om  du- 
rakov (D om  norcev). Ni kaj: b ra ta

A.Končalovskij in Nikita Mihalkov, 
bodisi s svojimi ruskimi produkcija
mi, kot tudi s tistimi izven dom ovi
ne, sta vedno deležna uspeha. M ed 
osta lim i n ag rad am i bi še  om enili 
dvojno nagrado , za  najboljšo režijo 
(L ee C h a n g -D o n g )  in n a jb o ljš o  
igralko deb itan tko  (M oon So-ri), juž- 
nokorejskem u Oasis in zlatega leva 
za filmski prvenec, ki ga je lani prejel 
slovenski Kruh in m leko , le tos pa 
skupno italijanski D ue amici (Spiro 
Scim one in Francesco Sframeli) in pa 
Rodger D odger (rež. Dylan Kidd).

Seveda je izostalo več del, ki bi si 
zaslužila priznanje. Za vse navedim o 
am eriško zah tevno  gangstersko  psi- 
hodram o Road to Perdition, d rugo  
delo m ladega britanskega talenta Sa
m a M endesa (American Beauty), v

katerem  se zoperstav lja ta  absolutni 
(Paul Nevvman) in zvezdnik današnjih 
dni (Tom Hanks). Ali pa najbolj svežo 
novost italijanskega filma: debi 35- 
le tnega D anieleja Vicarija s filmom
o sam om orilskih nočnih dirkah Ve- 
locita' massima...

Beneški festival je  v 11 -dnevnem , 
bogato  nabitem  program u projekcij, 
izpričal in potrdil veliko zanim anje 
tako s strani kritike (preko 2500 ča

snikarjev) kot tudi občinstva 
(okrog 300 tisoč obiskoval
cev). O b  znanih evropskih in 
hollywoodskih produkcijah, 
ki bodo  še na ogled v italijan
skih kinodvoranah ali po te 
leviziji, je  bilo dovolj p rosto 
ra tudi za nekomercialne pro
dukcije, ki sp reg o v o rijo  o 
žg o č ih  v p ra šan jih , o  naši 
družbi, a tudi o Jugu sveta,
o raznih scenarijih po 11 .sep
tem b ru  ipd. Italijana Bale- 
strieri in M oser sta z doku
m en tarcem  C/ovvn in Kabul 
prikazala pe ttedensko  po to 
vanje zn an eg a  am eriškega 
zdravn ika  P a tcha  A dam sa 
(film  z R obinom  VVilliam- 
som! lin drugih 21 zdravnikov 
po afganistanskih  bolnišni
cah, sirotišnicah, centrih  za 
begunce  itd... Španka Chus 
G utierrez je uprizorila s Po- 
niente  m ultietnično prizori
šče Andaluzije, kjer na tisoče 
Arabcev iz M agreba pobira 
paradižnike in dela na nasa
dih, p odobno  kot se to do 

gaja v Južni Italiji in na drugih zele
nih površinah Evrope. Nemški reži
ser VVinfried Bonengel je  podoživel 
s Fuhrer Ex razburljivo zg odbo  dveh 
m ladih neonacistov, na osnovi re
snične iskušnje Inga H asselbacha, 
skesanega neonacista , m ed u stan o 
vitelji p rogram a Exit, ki nudi pom oč 
mladim , ki zapustijo  skupine skraj
nežev. In še bi lahko naštevali.

Beneški festival je  tudi z deljeni
mi m nenji sprejel kolektivni film, ki 
ga je 11 svetovno znanih režiserjev 
posvetilo 17. sep tem bru  2001. V izse
kih, ki tra ja jo  točno  11 m inut in 9 se
kund, so  avtorji izpričali svoje obču 
ten je  ob  razburljivem dogodku, ki je 
p red  to č n o  en im  le tom  d o d o b ra  
sprem enil naše  svetovno obzorje.

K I E T U R N O Z G O D O V  I N S K O  
S R E Č A N J E  B L I Z U  F I R E N C

OB SPOMINU 
NA DRUŽINO 
RABATTA

D ružina R abatta  je  bila ena  naj
bolj znanih  goriških plem iških d ru 
žin. Člani te  rodb ine  so  aktivno so 
delovali v zgodovini n ašeg a  m esta  
na verskem , vojaškem  in d ip lom a
tskem  področju .

R odbina se  je  naselila v G orici 
le ta  1337 in izum rla v se d e m n a j
stem  sto letju . V G orico  so prišli iz 
kraja Borgo San Lorenzo pri Firen
cah , kjer stoji še  d an es  zaselek , ki 
se  im en u je  B orgo  R ib a tta . N jeni 
predstavniki so bili na najvišjih polo
žajih v goriški grofiji. V Gorici so dali 
zgraditi leta 1398 cerkvico Sv. D uha 
na g radu  in v m estu  še  vedno  stoji 
njihova palača.

G rofje R abatta  so  imeli številne 
p osesti v D ornberku , na V ogrskem  
in v Kanalu, za to  so povezani tudi z 
zg o d o v in o  s lo v en sk eg a  p reb iv a l
stva. G iorgio  Ciani, ki že  d o lgo  let 
ljubiteljsko raziskuje krajevno zg o 
dovino , je  prikazal tud i povezavo  
m ed ro d b in o  R ab a tta  in Jerem iti- 
ščem , saj so bili tam kajšnji km etje 
podložniki teh  grofov.

V palači R abatta , ki je d an es  last 
sto lne  župnije, im ajo sed ež  številne 
o rgan izacije , ki so  dale  po b u d o  za 
p o b ra ten je  m ed G orico  in m estom  
B orgo  San L orenzo . P o b u d o  sta  
podprli goriška obč ina  in pokrajina 
te r m ed  slovenskim i o rganizacijam i 
M estna  konzulta  za vp rašan ja  slo
venske m anjšine.

D o pom em bne  slovesnosti je  pri
šlo v sobo to , 7. sep tem bra , v kraju 
B orgo San Lorenzo; iz G orice je o d 
potovala  v to toskansko  m esto  š te 
vilna delegacija , ki je  prikazala šte
vilne dejavnosti, ki po tek a jo  v na
šem  m estu .

M ed raznim i knjigam i, ki so g o 
stom  prikazale goriško stvarnost, je  
tud i de lo  G oriza  1001-2001, ki jo  
je  ob  tisočle tn ic i m es ta  izdala  g o 
riška o b č in a  na p o b u d o  M es tn e  
k o n zu lte  za  v p ra ša n ja  s lovenske  
m an jšine .

V nedeljo , 8. sep tem bra , je  bila 
p o d o b n a  slovesnost v Palazzo Vec- 
ch io  v Firencah, kjer so  bile p odžu 
p anu  p rikazane zgodov ina  G orice 
in dejavnosti raznih organizacij, ki 
p o tek a jo  v m estu .

B E R N A RD  Š P AC A P A N

NAPOVEDNIK

RADIO SPAZIO 103, 
SLOVENSKE ODDAJE 
(OD 13.9. DO 19.9.2002)

Radijska postaja iz Vidma oddaja 
na ultrakratkem valu s

K A D  O
O G N J I Š Č E

radiospazio frekvencam i za Gori-

I C )  ~~l ško 97.5, 91.9, 90.9
M h z ; z a  F u r la n ijo  

103.7, 103.9 Mhz; za  Kanalsko doli
no 95.7 Mhz; za  spodnjo  dolino Bele 
98.2 Mhz; za Karnijo 97.4, 91 ,103 .6  
M hz). Slovenske oddaje  so na spo
redu vsak dan, razen ob nedeljah, od 
20. do 21. ure. Spored:
- Petek, 13. sep tem b ra  (v stud iu  
Anka Černič): V po le tn e  dni: Iz zak
ladn ice  an sam b la  M ihe D ovžana. 
-Svetnik tedna:M arijino  im e (12.9.). 
-Z a  prijeten konec tedna: slovenska 
narodno-zabavna in zabavna glasba.
- Sobota, 14. septem bra (v studiu Jan 
Leopoli): G lasba za  prijeten konec 
tedna.
- Ponedeljek, 16. septem bra (v stu
diu Andrej Baucon): Glasbeni mozaik 
z Andrejem: slovenska lahka in n a 
rodna  g lasba.
-Torek, 17. septembra: (v studiu M a
tjaž Pintar): Ali veste , da... g la sb e 
na o d d a ja  z  M atjažem .
- Sreda, 18. septembra: (v studiu D a
nilo Č otar) Pogled v d ušo  in svet: 
Veliki m isijo n a r B araga  (1-del). - 
Izbor melodij.
- Četrtek, 19. septem bra: (v stud iu  
Niko Klanjšček) - G lasba iz studia 2.

RADI O OGNJIŠČE
O srednja informativna oddaja  je 

vsak dan  ob  15. uri. M ed 
novicam i so  tudi take, ki 
jih drugi "neodvisni" me
diji izpuščajo. 

D okum entarna oddaja  Graditelji 
je  na  s p o re d u  vsako  n e d e ljo  o b  
10.30. Vsak petek  ob  17. uri prisluh
n ite  po litično  sa tiričn i od d a ji O b  
p e tk ih  pospravljamo podstrešje, ki jo 
pripravlja Z lata  Krašovec.

Vsako soboto  je  od 16. ure do 17. 
ure razvedrilna od d a ja  z nag rad n i
mi vprašanji, glasbenim i željami in 
radijskim i čestitkam i. Svojo č e s tit
ko lahko brezp lačno  pošljete v eter, 
če  pok liče te  po  te lefonu: 003865  
6281114 ali 003865  6281113

Radio Ognjišče lahko poslušate na 
UKV frekvencah 107,5 - Sveta G ora 
(Goriška in Furlanija) in 91,2 - Tinjan 
(Trst). POZOR: O ddajnik na Tinjanu 
je po novem močnejši, tako da je sliš
nost na Tržaškem boljša kot prej!

S  3.  S T R A N I

SLOVENCI 
V MUNCHNU...

V času, ko j e  hudo vreme 
divjalo po  Nemčiji, so po litik i 
izkoristili priložnost in dali 
p rve  udarce zvonu volilne 
kampanje. Prav kmalu bodo 
nam reč parlam entarne  
volitve...
Volilna kam panja je  seveda v pol

nem  te k u . G lav n a  p o z o rn o s t  je 
osredotočena na vprašanje, kdo bo 
po 22. sep tem bru  nem ški kancler: 
Schroder ali Stoiber. Tako je tudi tele
vizija pred kratkim predvajala prvo 
soočanje m ed dvem a kandidatom a 
za kanclersko m esto, ki pa je neko
liko razočaralo. Glavne tem e so seve
da velika brezposelnost, kriza v go
spodarstvu, vedno večje razlike med 
vzhodno in zah o d n o  Nem čijo, zu
nanja politika z m orebitnim  am eri
škim napadom  na Irak, v zadnjih ted
nih pa tudi poplave v vzhodni Nemčiji 
in naravovarstvena politika.



S l  -  v _^U1IU£A N O V I GLAS /  ST. 3 5  2 0 0 2

P O S V E T  O I V A N U  N A B E R G O J U  V N A R O D N E M  D O M l  V T R S T I

IVAN NABERGOJ, PIONIR 
EVROPSKEGA ZDRUŽEVANJA
IVAN ŽERJAL

Tako se je  o Ivanu Nabergoju (med 
drugim svojem pradedu) izrazil slo
venski zunanji minister Dimitrij Rupel 
v svojem nagovoru na koncu posveta
o tem  velikem tržaškem  Slovencu, 
dolgoletnem  poslancu v dunajskem  
parlam entu in v tržaškem  m estnem  
oz. deželnem  svetu. Posvet je  potekal
v soboto, 7. t.m., v prostorih N arod
nega dom a v Trstu, priredila pa ga je 
N arodna in študijska knjižnica pod 
pokroviteljstvom Slovenske kulturno- 
gospodarske zveze in Sveta sloven
skih organizacij ob 100-letnici Naber- 
gojeve smrti (N abergoj s e je  rodil na 
Proseku leta 1835 in umrl ravno tam  
leta 1902). Pri tej počastitvi so sode
lovale tudi številne o rganizacije in 
društva s Proseka in Kontovela, ki so 
isti večer v Kulturnem dom u na Pro
seku priredile prisrčno svečanost v 
spom in na tega uglednega dom ači
na, tudi tokrat ob prisotnosti ministra 
Rupla.

Sicer so na posvetu, po uvodnem  
pozdravu predsednika NŠK prof. Vi
ljema Cerna, spregovorili Milan Pa
hor, dr. Vasilij Melik, dr. Stane G ran
da in dr. Peter Rustja. Milan Pahor je 
orisal predvsem  življenje in delo Iva
na N abergoja. Slednji je bil od leta 
1873 do 1897 poslanec v dunajskem 
parlam entu, od leta 1876 do 1900 pa 
član tržaškega m estnega sveta, ki je 
bil obenem  tudi deželni zbor. Poleg

F O T O  K RO M A

tega pa je Nabergoj predstavljal vse
stransko osebnost v političnem in jav
nem življenju tržaških Slovencev: bil 
je  eden najpom em bnejših predstav
nikov društva Edinost (tudi njegov pr
vi predsednik), dalje pa še pobudnik 
ali soustanovitelj številnih društev in 
ustanov (npr. Tržaške posojilnice in 
hranilnice).

Akademik dr. Vasilij Melik je po
dal oris volitev in volilnih sistem ov na 
Slovenskem v 19. stoletju. Prve voli
tve, na katerih so Slovenci sodelova
li, so bile tiste po revoluciji leta 1848 
za izvolitev v t.i. Frankfurtski parla
ment. V drugi polovici 19. stoletja in

v N abergojevem  času se je  v Avstro- 
Ogrski uveljavil volilni sistem t.i. ku
rij: v Trstu so bili tako štirje volilni 
razredi, ki so bili razporejeni glede na 
višino davkov in dohodnine. Naber- 
gojeva izvolitev v parlam ent je  bila 
odvisna od dveh dejavnikov: od šte
vila volivcev in od zadržanja italijan
ske liberalno-nacionalne stranke, ki je 
do leta 1897 volitve bojkotirala. Z 
n as to p o m  ita lijanske s tranke  le ta  
1897 nam reč Nabergoj ni bil več iz
voljen, tržaški Slovenci pa so ostali 
brez svojega poslanca do leta 1911, 
ko so bile prve volitve po novem si
stem u, ki je leta 1907 odpravil kurije

in vzpostavil splošno moško volilno 
pravico.

Dr. Stane G randa se je zaustavil 
zlasti pri glavnih značilnostih Naber- 
gojevega časa in N abergoja sam ega. 
Ivana N abergoja so kot narodnjaka 
oblikovali okolje in družina, dalje po
litična afirmacija Trsta, kjer biti Slo
venec je pom enilo biti proti-ireden- 
tist in "avstrijski patrio t" (šlo je za 

! širše pojm ovano patriotstvo, kot pri
padnost večnarodni državi). Čeprav 
je Nabergoj izhajal iz kmečke druži
ne, ni bil čist kmet, am pak tudi pod
jetnik, v slovenski politiki 19. stoletja 
pa je bil predstavnik tistih ljudi, ki sta 
jih označevala praktičnost in politič
ni realizem . Visoka politika N aber
goja ni nikola oddaljila od praktične
ga delovanja v dom ačih krajih, svoje 
sam ozavesti ni nikoli izgubil, saj je 
ostal vedno "N abergoj s Proseka". V 
svojem  političnem  delovanju se je 
zavzem al za enakopravnost sloven
skega jezika v javnih uradih in sod
stvu, na gospodarskem  področju pa 
si je prizadeval za povezanost Trsta z 
Avstrijo.

Dr. Peter Rustja pa je spregovoril
o Nabergojevih govorih in interpela
cijah v dunajskem  parlam entu. Vseh 
skupaj je  52 in jih lahko razdelim o v 
tri tem atske sklope: v njih se nam reč 
Nabergoj posveča vprašanju gospo
darskega razvoja Trsta, dalje medet- 
ničnim odnosom  ter še položaju je
zika. N jegovo pojm ovanje Trsta je

bilo sledeče: Trst je avstrijsko m esto, 
kjer živita italijansko in slovensko pre
bivalstvo, in vsaka koncesija Italiji bi 
ogrožala Avstrijo. Zavzemal se je za 
krepitev železniških povezav tako s 
širšim obm očjem  Avstro-Ogrske kot 
tudi z neposrednim  tržaškim  zale
djem , zagovarjal je potrebe tržaške 
okolice ter eno tnost m ed okolico in 
mestom . Posvečal se je  vprašanju ura
dovanja v slovenščini, slovenskih jav
nih napisov in jezikovnega znanja  
uradnikov ter odnosa tržaškega m a
gistrata (občine) do tega vprašanja. 
Ivan Nabergoj, je na koncu dejal dr. 
Rustja, je dokazoval vitalnost tržaških 
Slovencev in njihovo voljo po enako
pravnosti.

Minister Rupel je v svojem pozdra
vnem nagovoru N abergoja m ed dru
gim označil kot tipičnega predstav
nika slovenskih narodnjakov iz 19. 
stoletja, ki pa se je tudi zavzemal za 
sožitje s sosednjim i narodi. V tem, je 
dejal Rupel, je bil N abergoj pionir 
evropskega združevanja. Pri tem  se 
je m inister navezal tudi na današnje 
obdob je  evropskih integracij in na 
približevanje Slovenije Evropski zve
zi. Slovence je v preteklosti združe
valo narodno  čustvo, čustvo narod
ne pripadnosti, ki je prisotno še da
nes. Z vstopom  v Evropo pa bo treba 
po Ruplovih besedah  poiskati novo 
vezivo, ki bo združevalo ljudi. To sta 
lahko dem okracija in slovenska ude
ležba v političnih procesih za reševa
nje vprašanja dem okratičnega defici
ta. Pri tem je potrebno preučevati svo
jo  preteklost in zgodovino, da si pri
dobim o izkušnje (tudi upoštevajoč 
delo Ivana N abergoja), ki nam bodo 
prav prišle v prihodnosti.

\ O V A  S L O V E N S K A  P O E Z I J A M E D N A R O D N A  L I T E R A R N A  N A T G R  AI )  \  P R I  L I P I C A  NA K R A S I

NEŽNO OČARLJIVA 
VANJA STRLE

O hrepenenje je  naslov nove pe
sniške zbirke m lade slovenske knjiže- 
vnice in glasbenice Vanje Strle. Zbirka 
bo ljubitelja lepih knjig takoj pritegni
la zaradi svoje nevsiljive elegance in 
skrom ne, p rep roste  lepote. Rdeče 
nevsakdanja in izjemno preprosta plat
nica pesniške zbirke O  hrepenenje je 
nam reč delo avtorice sam e, kot je 
njena tudi izbira črk in seveda naslo
va, ki je odtisnjen z zlatimi črkami, 
m edtem  ko je pap ir p lem enito  ru
menkast in izborno prijeten na dotik.

Vse te besede radi uporabljam o za 
opis zunanjega izgleda zbirke, ki nosi 
na zavihku tudi avtoričino črno-belo 
fotografijo, radi predvsem zato, ker je 
tudi za knjigo res, da je najlepša takrat, 
ko je okusno, preprosto in elegantno 
oprem ljena. In vsak ljubitelj poezije, 
tega pisanja o nevidnem in nedožive- 
tem, gotovo pa neuporabnem  in neu- 
porabljivem svetu, ve, kako pom em 
ben je dober izgled pesniške zbirke. 
Na zavihku knjige, ki je izšla pred ne
davn im  pri z a lo žb i A m alietti& A - 
malietti v Ljubljani v zbirki Slovenske 
poetese, bo bralec tudi zvedel, da je 
to  peta pesniška zbirka Vanje Strle, kot 
bo lahko z zanim anjem prebral ludi 
zapis Maje Vidmar, tudi pesnice, No
vogoričanke po rodu, a danes živeče 
v Ljubljani. Zapis Maje Vidmar naj pre
berejo tudi tisti, ki nikdar ne berejo no
benih predstavitev poezije, že zaradi 
začetnega stavka se ga splača prebra
ti. Začetek se glasi: "Poezija Vanje Str
le je  kakor drevo."

Lepo. To pa se tudi spodobi za poe
zijo Vanje Strle, ki je "trdno in prostovo
ljno ujeta v ta trenutek", a seveda tako 
kot drevo, po besedah Maje Vidmar, 
hrepeni "po nas samih." Trdno smo 
prepričani, da poezije nikdar ne more
mo razlagati, da je tudi še tako strokov
na razlaga lahko le razlaga, ne more

pa zajeti vase niti drobtinice in ne leska 
čarobnosti poezije. Poezijo moramo 
brati. Vemo, da je danes ne berem o 
prav dosti, a sm o vseeno prepričani, da 
bo roka resničnega ljubitelja poezije 
segla tudi po pesmih Vanje Strle.

O dveč je seveda pisanje, da se za 
čistimi in razm erom a kratkimi verzi 
prostih pesmi skriva nežno in hrepene
če bitje, a Vanja Strle nikdar ne zapa
de v ceneno razdajanje in obelodanja- 
nje čustev na že slišan, že napisan, 
preživet način. Vanja Strle skozi poezi
jo išče odgovore na svoja bivanjska 
vprašanja. V eni svojih pesmi pravi:" /  
Ni iskanje, kar te slepi:/prepoznati sle
pilo pomeni biti./"

Nekatere njene pesmi so naravnost 
neverjetno kratke, zato citirajmo pe
sem Zrenje: "/V spirali bliska:/zrenje./
V njem je večnost/ najbolj udom ače
na./"

Za konec tega vabila k branju poezi
je Vanje Strle, kar ta zapis vsekakor ho
če biti, sam o začetek iz pesmi Notranj
ska, od koder je Vanja Strle doma. Če 
to ni čista ljubezen, je pa gotovo no
stalgija po dom u, ko si dom a: "/Skozi 
mene zveni pokrajina/ kakor rahla nav
zočnost/ svežega miru,/ kakor znam e
nje nečesa ,/ ki se še ni razgubilo,/"....

LETOŠNJA VILENICA 
ROMUNSKI PESNICI ANI 

RLANDIANI
V jami Vilenica na Krasu pri Lipici 

se je  s podelitvijo m ednarodne literar
ne nagrade Vilenica 2002, ki jo je letos 
prejela rom unska pesnica in esejistka 
Ana Blandiana, v soboto, 7.t.m., zak
ljučil že 17. m ednarodni literarni festi
val Vilenica 2002, eden najpom em b
nejših literarnih festiva
lov v Srednji Evropi. So
botno svečano dogaja
nje v jami Vilenica, ki se 
ga je udeležila tudi mi
nistrica za kulturo Repub
like Slovenije Andreja Rih
ter, se je  začelo z glasbe
nim nastopom Primorske
ga kvarteta pozavn, potem 
pa so bila v Vilenici na vrsti 
še zadnja literarna branja.

Kot prvi se je  zbranim  
predstavil estonski pesnik 
Jaan Kaplinski, lanski dobitnik 
m ednarodne nagrade Vileni
ca. Za njim je nekaj pesmi pre
bral ekvadorski pesnik Jorge 
Enrique Adoum, kot tretja je  na
stopila hrvaška pesnica Josefina 
D au tbegov ič , za  njim a pa je 
nekaj svojih pesmi predstavil še 
britanski pesnik Ken Smith. Pred po
delitvijo glavne nagrade se je kot zad
nja predstavila še slovenska pesnica 
mlade generacije Lucija Stupica.

M ednarodno literarno nagrado Vi
lenica 2002 je rom unski pesnici in 
esejistki Ani Blandiani izročil predsed
nik Društva slovenskih pisateljev Tone 
Peršak. O b tem je po poročanju Slo
venske tiskovne agencije povedal, da 
je še posebej vesel, ker se je  žirija od
ločila zanjo, saj je  Ana Blandiana tudi 
predsednica rom unskega PEN-a in že 
vrsto let zelo aktivna pri povezovanju

književnosti in književnikov Srednje 
Evrope, kar se ujem a z usm eritvijo 
m ednarodnega literarnega srečanja 
Vilenica, ki si že od vsega začetka pri
zadeva prav za to - za čimboljše sode
lovanje pesnikov, pisateljev, založ
nikov, urednikov in prevajalcev iz sred

njeevropske
ga prostora.

V Štanjelu pa 
je  tud i le tos 
bila v soboto  

jutranja zaklju
čna prireditev  

V ileniceinso na 
njej p redstav ili 

knjigo lanskega 
nagrajenca Vileni- 

ce in tudi podelili le
tošnji kristal Vileni- 

ce, ki gre avtorju naj
boljšega prispevka v 

zborniku Vilenice.
Z branjem  svojih 

del pa se je v Štanjelu 
predstavilo  še sedem  

udeležencev festivala. 
L iterarnim  bran jem  je 

sledila predstavitev knjige Morje v nas, 
estonskega pesnika Jaana Kaplinske- 
ga, nagrajenca Vilenice 2001 in nastop 
dobitn ice nagrade  M lada Vilenica, 
učenke 7. razreda OŠ Koper Ane Šal- 
gaj in podelitev vileniškega kristala, t.i. 
male vileniške nagrade najboljšemu 
avtorju v letošnjem zborniku. Petčlan
ska žirija se je  odločila, da si vileniški 
kristal zasluži madžarski književnik, 
kritik in publicist Pal Zavada za kratko 
zgodbo  Milotova prilika o Kuhajdovi 
družini in maku. Knjigo Morje v nas lan
skega vileniškega nagrajenca Jaana 
Kaplinskega iz Estonije je v slovenščino

prevedel Veno Taufer, izšla pa je pri 
Cankarjevi založbi. Predstavitve knji
ge se je v Štanjelu udeležil tudi avtor, 
ki je zbranim prebral eno pesem v ori
ginalu, pa tudi v slovenskem jeziku, za 
kar je požel bučen aplavz.

Jutranje sobotno srečanje literatov 
v Štanjelu se je zaključilo s podelitvi
jo  v ileniškega kristala. Petčlanska 
m ednarodna žirija je  m ed deli osem 
intridesetih avtorjev, ki so objavljena 
v letošnjem  zborniku Vilenice, izbra
la in nagradila kratko zgodbo z naslo
vom Milotova prilika o Kuhajdovi dru
žini in m aku  m adžarskega književ
nika, kritika in publicista Pala Zavade.

Tudi letošnja Vilenica je uspela, saj 
je  bila dobro obiskana in tudi letos je 
direktorju te najpom em bnejše sloven
ske literarne nagrade, ki jo podeljujejo 
tujim književnikom, Iztoku Osojniku 
uspelo privabiti v Slovenijo nad 120 
književnikov, kar je seveda uspeh.

Morda bi si sami od prirediteljev 
Vilenice želeli večjega stika med bral
ci in književniki, do katerega bi lahko 
prišlo na posebej prirejenih srečanjih 
in ne sam o branjih, in tudi širših, po
globljenih debatnih večerov, na kate
rih bi lahko nastopili tako književniki 
kot tudi povabljeni gostje. Letos smo 
prav to  na Vilenici pogrešali, kajti raz
ni pogovori in d eba te  v Lipici med 
književniki so bile preveč zap rtega  
tipa, da bi dosegle in predvsem pa vz
budile odziv javnosti, kar po našem 
mnenju ne bi bilo slabo.

Predvsem pa pogrešam o odzive na 
Vilenico m ed italijanskimi sredstvi 
obveščanja iz naše dežele in sami ne 
vemo, če je tem u krivo (pre)slabo ob
veščanje s strani organizatorjev ali že 
pregovorno odlkonilni odnos do vse
ga, kar je slovenskega.

In čisto za konec dodajm o še mi
sel, da smo v Vilenici ponovno pogre
šali slovenske književnike iz našega 
zamejskega prostora, ki jih v Lipici in 
na Krasu skorajda ni bilo, če pa so že 
bili, so bili sam o kot gostje in ne izrec
no povabljeni.
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Priprave na izvedbo D ne
vov km etijstva, ribištva in g o 
zdarstva  so  skoraj zaključene. 
V četrtek , 5. t.m., je  bil na milj- 
skem  županstvu  razširjeni se
stan ek  priprav ljalnega o d b o 
ra (s ledn jega  sestav lja jo  vse 
obč ine  v tržaški pokrajini), ki 
je  razpravljal o  d o k o n čn em  
program u m anifestacije, ki bo 
po tekala  na tržaškem  sejm i
šču od  19. d o  23. t.m . V teh 
dneh  pa je  stekla p o b u d a  pro
m o c ije  D nevov  s p o m o č jo  
priložnostnega inform ativne
ga kioska na tržaškem  Borz
nem  trgu, kjer im ajo  občan i 
m o ž n o s t s re č a n ja  z žu p an i 
občin  tržaške pokrajine. Prvo 
srečanje je  bilo v petek, 6. t.m., 
s tržašk im  žu p a n o m  R ober
tom  D ipiazzo, sledili p a  sta  
mu srečanji z dolinskim  žu p a
nom  Borisom  P angercem  (7. 
t.m .) in z miljskim žu p an o m  
Lorenzom  C asp erin ijem  (8. 
t.m .). V prihodnjih dneh  bodo  
na sporedu  še srečan ja  z zgo- 
niškim županom  M irkom Sar- 
dom  (13. t.m . ob  19. uri), de- 
v in sk o -n ab rež in sk im  ž u p a 
nom  C io rg io m  R etoni (14. 
t.m. ob 19. uri) in repentabr- 
skim žu p an o m  Aleksijem Kri
žm anom  (15. t.m . ob  12. uri).

P rv e n s tv e n i cilj D n evo v  
km etijstva, ribištva in gozdars
tva je  v spoznavan ju  in vred
notenju  teh  treh  p an o g  ter nji
hovih tipičnih krajevnih z n a 
čilnosti, ki p redstav lja jo  po 
g lav iten  dejavn ik  tu r is tičn e  
prom ocije  tržaške pokrajine. 
Z ato  si pobudnik i D nevov od 
v seg a  z a č e tk a  p rizad ev a jo , 
da  bi ta  p o m en  začu tile  tudi 
javne ustanove, tako  da  pri
d e  tudi do  koraka naprej v o d 
nosu  m ed  tržaškim  m estom  
in njegovim  teritorijem . Vodil
na filozofija m an ifestacije  se 
u d e ja n ja  v n ače lih  kakovo 
stne  p reh rane, spoštovanja  in 
ljubezni do  narave, sp o z n a 
vanja živalskega sveta in ov
red n o ten ja  k rajevne en o g a- 
stronom ije .

V okviru D nevov km etijs
tva, ribištva in gozdarstva  bo

že prvi dan, 19. t.m., prišlo do 
zelo po m em b n eg a  dogodka. 
Na po b u d o  italijanskega mi
nistra za  km etijstvo G iannija 
A lem anna  se  b o d o  n am reč  
srečali ministri za km etijstvo 
držav članic Srednjeevropske 
p o b u d e , ki b o d o  tud i p riso
stvovali u ra d n e m u  o d p rtju  
m anifestacije . Slednjo bo d o  
o b lik o v a le  p a n o g e , ko t so  
km etijstvo, gastronom ija , g o 
zdarstvo , oljkarstvo, ribolov, 
zootehnika, čebelarstvo , tudi 
letos pa so  prireditelji poskr
beli za  stik s svetom  šole, saj 
so povabili kar 28 krajevnih šol 
(18 italijanskih in 10 sloven
skih). V okviru Dnevov bodo  
stekla tudi nekatera  pom em b
na zasedan ja , npr. o  m edna
rodni poti oljk, o  spodbujan ju  
km etijske  d e jav n o s ti v luči 
zdrave prehrane, o  vlogi km e
tijstva na Tržaškem, o "m estih  
m ed u '' (G rožnjanu, Štanjelu 
in R epentabru), o  upravljanju 
oba lnega  pasu  Tržaškega za
liva in o  zaščiti biorazličnosti. 
Obiskovalci pa si bodo  tudi le
to s  lahko  o g led a li več  v rst 
dom ačih  živali (goveda, d rob 
nice, peru tn ine  itd.) in drugih 
zanim ivosti, povezanih s sve
tom  kmetijstva, ribištva in goz
darstva. Poleg teg a  bo  m ožna 
tudi degustac ija  tipičnih kra
jevnih enogastronom skih  pro
izvodov, p o sk rb ljen o  pa  bo 
tud i za razvedrilo . Urniki o- 
biska bo d o  naslednji: v četr
tek, 19. t.m., od  16.30 d o  23. 
ure (ob 18.30 b o  u radno  od 
prtje). V petek, 20., in p o n e
deljek, 23. t.m., od  9. do  13. 
ure  in od 16.30 do  23. ure. V 
so b o to , 21., in n ed e ljo , 22. 
t.m., pa  od  9. d o  23. ure.

M anifestacijo bodo  oboga
tile tudi nekate re  sprem ljeval
ne po b u d e: tako  bo  20. t.m . 
D an  H rvaške, 21. t.m . D an 
S lovenije, 22. t.m . D an Ko
roške, 23. t.m . pa D an Krasa.

O rganizatorji so  poskrbeli 
tudi za lično zgibanko  v štirih 
jezikih (italijanščini, slovenšči
ni, hrvaščini in nem ščini). 
------------ iž
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19-23 settembre 20Q2
“Da ima comune

preša di eoseienza 
di potenzialita e 

problemi 
lo sptinto por 
uno sviluppo 

a livello anehe

»Skupna 
zavest 
o možnostih 
in problemih 
odpira pot 
razvoju tudi na 
mednarodni
ravni« F onda;«* ;

Med tržaško občinsko upravo in kraškimi rajonskimi 
okraji se je ponovno zaiskrilo. Priložnost za to je nudilo 
nedavno odprtje novih italijanskih otroških jasli v Na
selju sv. Nazarija pri Proseku. Lepo, sodobno urejeno 
strukturo, ki jo bo obiskovalo 25 otrok, so odprli v sre
do, 4. t.m., z veliko slovesnostjo in ob prisotnosti res šte
vilnih predstavnikov tržaške desne sredine.

Gre v bistvu za dokončanje 
načrta, ki ga je oblikovala že 
prejšnja lllyjeva uprava, tudi na 
pobudo  zahodnokraškega ra
jonskega sveta, vendar z eno 
razliko: prejšnja uprava je oblju
bila vključitev tudi slovenskega 
osebja, nova uprava, ki jo vodi 
župan Roberto Dipiazza, pa je 
načrt spremenila. Tako vsaj za 
zdaj ni predvidena namestitev 
novih slovenskih jasli oz.vklju- 
čitve slovenskega osebja v že 
obstoječe jasli, slovenski starši 
pa bodo morali, vsaj tako pravi 
občinska uprava, svoje malčke 
še naprej pošiljati le v edine slo
venske jasli pri Sv. Jakobu. Za
radi takega zadržanja je zahod- 
nokraški rajonski svet soglasno 
sklenil, da se ne udeleži slove
snega odprtja novih jasli. Sled
njega je župan Dipiazza izkori

stil za grob napad na predsed
nika rajonskega sveta Bruna Ru
pla zaradi nekaterih njegovih 
kritičnih izjav g lede čiščenja 
poti m ed Kontovelom in Mi- 
ram arom (prebivalci zahodne
ga Krasa pa imajo tudi več dru
gih pripomb, od metanizacije 
do dvojezičnih sm erokazov). 
Ž upan  je k ratkom alo  n ap o 
vedal, da občinska uprava ne bo 
imela več odnosov z zahodno- 
kraškim rajonskim svetom.

Ni prvič, da župan Dipiazza 
vzkipi, ko se sooča s proble
m atiko  k rašk eg a  te r ito r ija . 
Spomnimo se, kako se je pred 
časom  razjezil s predsednikom 
vzhodnokraškega rajonskega 
sveta Zoranom  Sosičem zara
di vprašanja rabe slovenskega 
jezika in polem ično zapustil 
zasedanje s predstavniki rajon

skega sveta in domačini. O b nje
govem  najnovejšem  izpadu 
proti Brunu Ruplu pa je svoj 
"prispevek" dodal še podžupan 
Renzo Codarin z neverjetno iz
javo, da v stavbi, ki je bila last 
ustanove za istrske optante, ne 
smejo biti slovenski otroci (kaj 
si bodo zdaj izmislili: ločene pro
store za Italijane in Slovence na 
mestnih avtobusih?). Ob tej pri
ložnosti je predsednik Rupel pre
jel večje število solidarnostnih 
izjav tako s strani občinskih 
svetovalcev Petra Močnika in 
Fulvia Camerinija kot s strani 
domačih društev in organizacij. 
Bivši senator Camerini je tako 
mnenja, da predlagati sloven
skim staršem , naj pošljejo svoje 
otroke v jasli, ki se nahajajo na 
drugem koncu mesta, je kratko
malo zasm ehujoče in kaže na 
odnos, ki ga ima ta občinska 
uprava s svojimi občani. Came
rini očita Dipiazzi in Codarinu 
nepoznavanje razmer, se pravi 
teg a , da  je  na n a ro d n o s tn o  
m ešanem  teritoriju treba om o
gočiti integracijo, ne pa vnašati 
elem entov ločevanja, ki so v na
sprotju z zdravo pametjo.

V našem uredništvu pa smo 
prejeli tudi sporočilo Slovenske 
skupnosti, za javnost, ki ga je 
podpisal pokrajinski tajnik in 
občinski svetovalec Peter Moč
nik, po mnenju katerega pro
tes t zahodnokraškega rajon
skega sveta dokazuje nezado
vo ljstvo  tu k a jšn je g a  p re b i
valstva nad občinsko upravo. S 
svojimi izjavami je po mnenju 
SSk župan  dokazal popolno  
nespoštovanje za institucije, ki 
so bile dem okratično izvoljene 
od ljudstva in katerim  zakon 
točno podeljuje njihove pristoj
nosti. Zupan je tudi dokazal, da 
nima pojma o sožitju, ki se je 
ustvarilo med prebivalci Trsta.

Stališče podžupana Codari- 
na, po katerem v stavbo, kije bi
la last ustanove za istrske optan
te, ne morejo pošiljati sloven
skih otrok, pa kar naravnost spo
minja na najhujše primere rasne 
diskriminacije po svetu in je v 
popolnem  nasprotju z duhom , 
ki je  že pred stoletji spremenil 
m ajhno ribiško naselje Terge- 
stum  v evropsko prestolnico 
Trst, piše še v sporočilu SSk.
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"PREPOZNAVATI SE M O R A M O  
ZA MAJHNE IN PONIŽNE"

Tudi letos je  na O pčinah , 
ob  prazniku M arijinega roj
stva oz. M alega šm arna, v ne
deljo, 8. t.m ., potekal tradicio
nalni Marijanski shod, tokrat 
že 54. po vrsti. Shod, ki ga je  
vodil tržaški škof Evgen Ravi- 
gnani, se je začel v župnijski 
cerkvi sv. Jerneja na O pčinah , 
kjer je  potekala molitev d ru 
žinskega rožnega venca, nato  
je  iz cerkve krenila procesija 
z M arijinim kipom . Poleg ško
fa in štev iln ih  duhovn ikov- 
som aševalcev se je  sprevoda 
udelež ilo  veliko število  ska
vtov, narodnih  noš in pevcev 
Z druženega zbora Zveze cer
kvenih pevskih zbo rov  pod  
vodstvom Edija Raceta. Proce
sija se je  vila po openskih uli
cah , kot p o navad i p a  se  je  
končala na prostoru  za o p en 
sko cerkvijo, m ed lipami sv. 
Jerneja, kjer je  potekala slove
sna m aša.

Letošnji Marijanski shod je 
potekal pod geslom , ki ga  je  
predstavljal stavek Jakoba Uk
m arja: "Bog je na priprošnjo 
svoje deviške m atere  skrivno
stn o  usm iljen in dobrotljiv." 
Tudi na ta  stavek se je  v svoji 
homiliji navezal škof Ravigna- 
ni, ko je orisal lik Kristusove 
m atere  M arije, naslanjajoč se 
na izročilo knjig prerokov (Mi- 
heja in Izaija) te r na Janezov, 
M atejev in Lukov evangelij.

Ravno ob besedah  Lukove
ga evangelija o M arijinem pre
mišljevanju besed  angela , ki ji 
je naznanil, da bo rodila O dre
šenika, je  škof m ed  drugim  
opozoril, kako "Bog izbira ved
no m ale in ponižne, da  ure
sniči svoje načrte  ljubezni." Iz 
tega sledi nekaj ugotovitev oz.

naukov: prvič, "prepoznavati 
se m oram o za m ajhne in poni
žne, kajti le tako m ore Bog na
rediti v nas velike reči (prim. 
Lk 1,49), toda  nikoli ne sm e
m o navajati lastne m ajhnosti 
in revščine, da bi se izmikali 
tem u, kar Bog od nas zah te 
va." Bogu je treba  nam reč ve
dno  odgovoriti, je  dejal škof 
Ravignani, kakor je  odgovori
la Marija: "zgodi se mi po tvoji 
besedi (prim. Lk 1,38)". To po
m eni vršiti Božjo voljo, kar pa 
ni vedno lahko, ne za vernike 
ne za duhovnike in niti za  ško
fe. "Kar včasih zahteva Bog od 
nas nam  je  nerazum ljivo  in 
zahteva od nas nelahko izpo
ved zaupanja". Zdi se  nam  tu 
di, da Bog zahteva preveč, te
daj pa se skušam o izmikati in 
se izgovarjati, da  ne zm o re

mo. "To pa ni ponižnost" , je  
dejal škof Ravignani, "postati 
m ore le beg  pred odgovorno
stmi in dolžnostm i." Resnična 
ponižnost nam reč je  v prizna
nju, da "Bogu ni nič nem o g o 
če" (prim. Lk 1,37) in da "vse 
je  m ilost".

Pri tem  se je škof navezal 
tudi na položaj tržaške Cerkve 
in še posebej na priprave na 
drugo  tržaško cerkveno zbo 
rovanje "v poslušnosti Svete
mu D uhu", kot se je  izrazil. Po
leg tega  je  opozoril, da  m ora
m o kristjani pričevati in služiti 
v civilni družbi. "Ni dovolj, da 
pokažem o na negotovosti, pro
tislovja in na sam ozadostnost 
pri ustvarjanju družbe, ne da 
bi ji obenem  posredovali te 
melj važnih človeških in kr
ščanskih vrednot in naše tra 

dicije, kljub m oralnem u pro
padu , ki vleče za sabo  našo  
m ladino in naše  družine. Pred 
velikimi p roblem i kulture  in 
družbe se čutim o pogosto  ne
p rim erne za našo  nalogo  in 
včasih resignirane. Ne sm em o 
pa se ustrašiti." Z avedati se 
nam reč  m oram o, da Cerkev 
ne išče oblasti, am pak  nudi 
svoj doprinos, se ne želi postav
ljati s človeškimi sredstvi, se 
ne predstavlja kot avtoriteta, 
ki se hoče uveljaviti, am pak le 
z doslednostjo  lastne vere. Pri 
tem  je  gotovo, da Sveti Duh 
prihaja na pom oč človeški sla
botnosti, je  še dejal škof Ravi
gnani, navezujoč se na Pavlo
vo pism o Rim ljanom (8,26), 
prav v tej nem oči pa se  kaže 
Božja moč.

F O T O  K RO M A
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S prisrčno slovesnostjo so 
se v ponedeljek, 9. t.m., na O p
činah zaključile prireditve ob 
100-letnici delovanja openske
ga tramvaja. Ravno 9. septem 
bra 1902 je tramvaj št. 1 prvič 
odpeljal po progi Trst-Opčine, 
v ponedeljek pa je to  "krstno" 
vožnjo ponovil z O berdanko- 
vega trga, kjer se je  nahajal 
dober m esec dni kot sedež in
form ativnega središča. Resta
vrirani stari tramvaj št. 1 (resta
vrirali so ga pred desetim i leti, 
ob priložnosti 90-letnice tram
vajske proge) je na opensko po
stajo prišel v poznih večernih 
urah in tako simbolično zaklju
čil praznovanja.

Ponedeljkovo slovesnost je  
priredilo Združenje za zaščito 
O pčin v sodelovanju z vzhod- 
nokraškim rajonskim svetom. 
O b tej priložnosti so se pobud
niki spomnili še živečih nekda
njih uslužbencev  A nonim ne 
družbe malih železnic, ki je  tram
vajsko progo upravljala do leta 
1961 (zatem  je tramvaj prišel 
pod občinsko upravo, zdaj pa ga 
upravlja družba Trieste traspor
ti) in jim podelili spom insko 
m edaljo (enem u s o jo  podelili 
posm rtno, saj je  prem inil rav
no pred kratkim ). Tako so bili 
nagrajeni Valerija Hrovatin (kot 
edina ženska, ki je  m ed drugo  
svetovno vojno nadom estila  
moža kot sprevodnica), Alber
to Cola, Sergio Crea, Giuseppe 
Clenovar, Bruno Degan, Dinči 
G orup, Ivan G ec, G iovanni 
Germani, Ugo Ferluga, Giorgio 
Furlan, Ernesto Malalan, Mar- 
cello Maver, Bruno M alalan, 
Mario Pieri, Danilo Jogan, Enri- 
co Protti, Pepi Rauber, Piero Ri
chter, Giulio Hrovatin, Nevio 
Rossetti, Bruno Fonda , Bruno 
Sosič, Viktor Sosič, Slavko Šker- 
lavaj, Serfin Vaclik in Vinicio

Vassallo. Slovesnosti se je  ude
ležilo res veliko število ljudi 
(med katerimi seveda ni manj
kalo precej svojcev nagrajenih 
ter nekdanjih in sedanjih tram
vajskih uslužbencev), obogati
la pa jo  je tudi prisotnost večje
ga števila narodnih noš in gla
sba godbe  na pihala "Viktor 
Parma" iz Trebč, prisotni pa so 
se lahko tudi okrepčali z do 
brotami, ki so jih  prispevali čla
ni (bolje rečeno članice) Zdru
ženja za zaščito O pčin.

Omenili smo spominsko me
daljo. Slednjo je prispevalo Slo

k

vensko zam ejsko num izm atič
no društvo "J.V. Valvasorja" in 
jo  založilo skupaj z Združenjem 
za zaščito  O pčin. O b 100-let
nici tramvajske proge so se pri 
numizmatičnem društvu nam 
reč odločili, da skujejo medaljo 
z dvojezičnim napisom . Skle
nili so, da bo m edalja kakovo
stno izdelana: osnovno risbo je 
narisal priznani slikar in ilustra
to r VValter Grudina, graverska 
dela (se pravi vrezanje črk in ri
sbe v kovino) pa so opravili v ko
vnici podjetja Colom bo meda- 
glie, ki se nahaja v kraju Novi- 
glio blizu Milana in ki se lahko 
ponaša z več kot stoletno tradi
cijo kovanja in ustvarjanja me
dalj in umetniških predm etov. 
Umetniško izdelan je sam o a- 
verz (prednja stran) medalje: 
upodobljen je nam reč eden pr
vih tramvajev, ki nosi številko 
"2". V ozadju je m ed zelenjem 
viden Obelisk, na levi strani pa 
kamniti kraški zidek. V spod
njem delu m edalje sta letnici 

1902-2002, v zgor
njem  pa dvojezi
čen napis v sloven
ščini in tržaškem  
italijanskem nare
čju "Openski tram
vaj-Tram  de Opci- 
na". Z zelo m ajh
nimi črkami se da 
prebrati tudi ime ri
sarja (W. Grudina) 
in kovnice (CDF- 
ltaly). Pobudniki so 
se domenili, da bo 
najv išja  skovana 
količina 250 kosov 
iz brona in 75 ko
sov iz srebra čisto
če 800/1000 . Me
dalja je  izdelana z 
globokim reljefom, 
za to  je  težka  kar 
140 gramov. Njen 
prem er je 60 mm, 

obod je gladek. Gre za drugo 
m edaljo, ki je  nastala na pobu
do društva "J.V. Valvasorja", 
saj je  slednje svojo prvo m e
daljo izdalo lani, ob tisočletni
ci prve om em be Gorice.

M edalja pa ni bila edini traj
ni spom in na stoletnico tram 
vaja. Ravno v ponedeljek so u- 
službenci tržaške pošte  tudi 
delili priložnostn i dvojezični 
poštni žig, zamisel katerega pa 
je nastala pri slovenskem fila
telističnem klubu "Lovrenc Ko
šir" (žig je  oblikoval Peter Su
hadolc). O sebje pošte ga je na

tisnilo na priložnostne razgled
nice, ki so žal imele sam o ita
lijanski napis. Sicer je bilo teh 
razglednic več: eno (v italijan
ščini in angleščini) je izdala tu 

di tržaška sekcija Z druženja 
italijanskih radioamaterjev s so
delovanjem  in podporo  trža
ške pokrajine in družbe Trieste 
Trasporti, oblikoval pa jo  je  se- 
sljanski rojak Lojze Popovič.

Sicer so bila praznovanja in 
pobude, ki so jih priredile do
m ače organizacije oz. u stano
ve, kjer je močno prisoten do
mač elem ent, kot so Zadružna 
kraška banka (kije izdala kole
dar za leto 2002 v počastitev 
stoletnice tramvaja), Združenje 
za zaščito Opčin, vzhodnokra- 
ški rajonski svet ter društvi Ta
bor z O pčin in Grad od Banov, 
v znam enju spoštovanja obeh 
jezikov, ki se govorita v teh kra
jih, se pravi slovenščine in itali
janščine. To velja tako za pone
deljkovo prireditev kot za  raz
stave, ki so oz. so bile na ogled 
v openskem  Prosvetnem  do
mu, na sedežu vzhodnokraške- 
ga rajonskega sveta in v Ovčar
jevi hiši pri Banih. To tudi ni nič 
čudnega, saj gre  za kraje in 
stvarnosti, ki so tesno poveza
ne s tramvajsko progo. Kdo se 
je namreč zaposlil pri openskem 
tramvaju? Domačini pač, predv
sem O penci in Banovci, a tudi 
drugi, v glavnem seveda Sloven
ci. G re za odnos, ki je  veliko 
globlji od tistega, ki ga utegne 
imeti tržaški Italijan, ki tramvaj 
večkrat retorično pojm uje kot 
"sim bol Trsta", tako  po jm o
vanje pa kar prevečkrat o sta
ne le folklorno obarvano. Trža
ška občinska in pokrajinska up
rava sta sicer priredili dvodnev
no praznovanje pri Obelisku, 
kjer pa - vsaj po pričevanju

nekaterih udeležencev-v bistvu 
ni bilo slovenske besede in je  pri
šlo celo do tistega znanega tr
žaškega vzvišenega in paterna-

I lističnega zafrkavanja p riso t
nih narodnih noš. 
Tudi družba Trie
ste Trasporti, kije 
med drugim pri
redila strokovni 
posvet, se ni kdo- 
vekako proslavila: 
njena priložnostna 
zg ibanka je bila 
sicer dvojezična, a 
le v italijanščini in 
angleščini. Tako 
lahko rečem o, da 
so edini, ki so do
sto jno  proslavili 
sto letn ico  o p en 
skega tramvaja, bi
li tisti, ki s tramva

jem  in njegovimi uslužbenci ži
vijo že sto let, se pravi domačini.

DAROVI

ZA NOVI glas: Riharda Ste
fančič 40 evrov.

ZA SLOMŠKOV dom v Bazovi
ci: ob smrti očeta Franca Grego
rija daruje hčerka Mirjam 25 ev
rov; v spomin na očeta od Mir
jam, Franca Gregorija, daruje
jo Pepca Grgič, Neva in Fabio 
Pečar z družino 100 evrov za 
popravilo Slomškovega dom a.

ZA SKLAD "M arta Požar" za 
narodne noše: v spomin na Mar
to Požar daruje Magda Biancuz- 
zi 20 evrov; v spomin na drago 
M arto Požar daruje gospa Mi
lena Andree 30 evrov.

ZA POSTAVITEV spom enika 
Ubaldu Vrabcu na njegovi rojst
ni hiši v Trstu: v spomin na Mar
to  Požar d aru je  A leksander 
Rustja 50 evrov.

ZA MARIJIN dom  pri Sv. Iva
nu: v spomin na predrago Mar
to  Požar daruje Lija Bak 50 ev
rov.

ZA MISIJONE: Lojzka Sosič- 
Cevdek in Tatjana Sloser daru
jeta  po 25 evrov.

ZA CERKEV v Bazovici: ob 
smrti očeta Franca Gregorija da
ruje hčerka Mirjam 25 evrov; 
v spom in na očeta  od Mirjam

daruje M ajda Eva z družino 20 
evrov za cerkvene potrebe.

OBVESTILA

ZUPNIJAPROSEKvabi dne 15. 
t.m. na tradicionalno procesijo 
s kipom Fatimske M atere Bo
žje. Sv. m aša bo ob 15.30, po 
njej pa bo procesija. Vabljeni, 
zlasti še narodne noše.

V ŽUPNIJSKI dvorani na Pro
seku se 26. septembra ob 20. uri 
ponovno pričenjajo m esečna 
srečanja na temo: "Sveto pismo - 
temelj krščanstva". Uvodno pre
davanje bo imel g. škof, msgr. 
Evgen Ravignani. Vabljeni!

TRŽAŠKO ESPERANT1STIČ 
NO združenje od torka, 10. se
ptem bra, obnavlja svoje delo
vanje s številnimi novimi načr
ti. Tajništvo bo na razpolago za 
informacije o temeljnih tečajih 
za učenje m ednarodnega jezi
ka esperanta, o kulturnih pro
gramih, izletih in bivanjih, vsak 
torek in petek od 19.30 do 21. 
ure na sedežu združenja v uli
ci Crispi 43 v Trstu, telefon 
040-763128, 040-350093, es- 
peran to trie ste@ ad riaco m .it, 
h ttp :/ /a r te .trieste incon tra .it/ 
esperan to /.

V CENTRU "SKERK" V TRN O VCI

RAZSTAVA LISE 
SOTILIS

V soboto, 14. t.m., bodo v 
U m etnostnem  in kultu rnem  
centru "Skerk" v Trnovci ob 18. 
uri odprli novo likovno razsta
vo z naslovom "M editeranske 
m etam orfoze". Center "Skerk" 
pod pokroviteljstvom grškega 
veleposlaništva v Rimu in obči
ne Devin-Nabrežina je nam reč 
poskrbel, da bodo  na ogled 
dela grške um etnice Lise Soti- 
lis. Na razstavi, ki bo odprta do 
13. ok tobra , bo d o  na ogled  
slike, plastike, dragulji in manj
še skulpture iz plem enitih ko

vin. O b tej priložnosti bo stek
la tudi p redstav itev  novega 
kataloga z reprodukcijam i, re
cenzijam i in s kritičnim razm i
šljanjem  S alvatoreja  Q uasi- 
m oda.

O dprtje  razstave bo, kot že 
rečeno, v soboto, 14. t.m., ob
18. uri ob prisotnosti um etni
ce Lise Sotilis. Njene um etni
ne pa bodo  na ogled do 13. 
oktobra ob petkih, sobotah in 
nedeljah od 10.30 do 13. ure 
ter od 16. ure do 19.30.

V KRAJU R O N C O N E P O D ADEMELLOM

NABREŽINSKA G O D B A  
NA TEKMOVANJU

I VO  KRALJ

Nabrežinski godbeniki smo 
se 8. t.m. udeležili tekm ovanja 
godb v kraju Roncone pod A- 
dam ellom  na 841 m nadm or
ske višine. Pravilnik tekm ova
nja je zahteval naslednje pre
izkušnje: disciplina, hkratno  
korakanje in igranje, obvlada
nje koraka, skladno zavijanje in 
ustavljanje. G odbi poveljuje 
predvodnik, ki ima svojo pali
co  in razločno ter n a tančno  
daje dvodelna ustna povelja, 
npr.: G odba, v koo-rak! ali G o
dba, miir-no! itd. Naš kapelnik 
G ratton je po nekajtedenskih, 
m orda  vsega skupaj 8 urah 
takih vaj, zaupal vlogo predvo- 
dnika Giorgiu Prašlju, ki je  po 
m ojem  odlično opravil svojo 
nalogo. Tekmovanja so se ude
ležile godbe iz Grčije, M adžar
ske, Avstrije, Češke, Švice in 
Italije, nem ška m anjšinska iz 
Bočna in slovenska manjšinska, 
se pravi naša  iz N abrež ine , 
skupno 10 skupin. O b takem  
srečanju lahko rečeš: glasba je 
res skupni jezik, ki druži naro

de in ne pozna meja.
Nabrežinski godbeniki smo 

se na pot odpravili v petek, 6. 
t.m., z običajnega zbirnega m e
sta pred nabrežinskim župan
stvom. Vozili sm o se mimo ču
dovitih gora, lepih jabolčnih na
sadov, skoz lepo urejena nase
lja po dolini Adiže in mimo Tren
ta. Sli sm o tudi mimo vzpetine 
D osso di Trento, na njej je "Ce- 
sare Battisti", spom enik, ki me 
je spom nil na Ludvika Pipana, 
r. 1896, iz Mavhinj, ki mi je pri
povedoval, kako je kot avstrij
ski vojak leta 1916 stražil Bat- 
tistija, p reden  so  ga  obesili. 
(Kje povsod so bili naši fantje 
v vo jašk i služb i...) Po vrsti 
manjših in daljših predorov smo 
pod večer končno prišli v Ron
cone. Že isti večer sm o se so
delujoči zbrali v velikem šo 
toru, kjer sm o imeli tudi prvi 
nastop. Takoj ko sm o vstopili, 
nas je  razveselil pogled na slo
vensko zastavo, ki so jo razo- 
beslili prav zaradi nas "N abre- 
žincev". D obro  razpoložen i 
sm o se kar lepo odrezali. Na
slednji dan pa sta nas čakala

že dva nastopa in prom enadni 
koncert po ulicah tega kraja.

V nedeljo, 8., na dan tekm o
vanja, se je vseh dese t godb 
zbralo in v presledkih nekaj mi
nut d ruga za drugo odkoraka
lo na igrišče, se pravi kraj tek
movanja. Postrojeni sm o bili 
najprej pri sv. maši, nato pa se 
je začelo tekm ovanje. Nabre- 
žinci sm o bili prvi, da pokaže
mo, kaj znam o. Uvrščeni sm o 
bili v A kategorijo, v kateri so 
bili sam o še Grki, tako sm o bili 
prepričani - hudom ušno seve
da - da, če ne prvi, bom o goto
vo drugi. Toda zgodilo se je, 
kot sm o ugotovili ob  nag ra
jevanju, da so nas uvrstili m ed 
ostale "višje" kategorije, tako 
da lahko sedaj mirne duše po
vemo, da sm o prišli m ed zad
njimi. Bo pa drugič boljše! Va
žno  je nastopati in nabirati si 
nove izkušnje. Lepo pa se nam 
je zdelo, da  so nam  ob nagra
jevanju ob italijanski zaigrali 
tudi slovensko himno; podob
no se je zgodilo godbi, ki je 
p redstav lja la  nem ško  m an j
šino. Tej so zaigrali še avstrij
sko him no. Po nagrajevanju  
sm o se zadovoljni poslovili od 
novih prijateljev, prepričani, da 
se  v račam o  d om ov  bolj iz
kušeni in kulturno obogateni.
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S  1. S T R A N I

finančnih sredstev za obnovo  
večnam enskih  objektov. O d
bor K atoliškega tiskovnega  
društva se je  odločil, da poseže  
v strukturo stavbe na Travniku 
in da se p o  obnovi v to poslo
pje preseli, kar je  prej delovalo 
na Placuti.

Načrt sta izdelala arhitekta 
Lino Visintin in Cornelia Bal- 
das, ki sta  tu d i vodila dela. 
V hodne prostore in nekatera 
druga dela je  oblikoval arh. 
David Faganel.

S  1. S T R A N I

V NO VI  HIŠI

Že v nekdanji pretekli oz. 
po lpretek li zgodov in i goriš- 
kih Slovencev so  prav kultur
ni ali narodn i dom ovi od ig ra 
li veliko vlogo. Sam  Trgovski 
dom  na goriškem  korzu je d a 
nes še  vedno  najbolj verna in 
živa priča te  stvarnosti. G ori
ški Slovenci sm o  vedno  znali 
do  dna  izrabiti in ovrednotiti

Dela so  stekla je sen i pred  
dvem a letoma. Gradbena dela 
je  opravilo Rom anutovo po d 
je tje  Erretre, napeljave Tecno- 
term in Erik Pelicon, parket in 
p loščice Ediltecno, m izarska  
dela v atriju in druga Cevdek, 
ka m n ite  p o d o ve  M arangon, 
strope Pagani, kovinasta vrata 
in okna podjetje  bratov Tabaj, 
lesena vrata La Lavorlegno iz 
Buttria, železne  ograje Leopo- 
li, žlebove Marco Tommasi, in 
dvigalo tvrdka MAM. Manjša

te  naše  dom ove in ustanove. 
N ekdaj Trgovski dom , ki ga 
tudi zašč itn i zakon  om en ja  
kot sp e t u p o rab n eg a  za slo
v ensko  ku ltu rn o  delovan je , 
d an es  pa še  Kulturni cen te r 
Lojze Bratuž in Kulturni dom . 
Vse to  je  živo bogastvo  ce lo t
ne naše  n a ro d n e  skupnosti.

Naj tudi sedan ji p rosto ri 
na  Travniku kar se  d a  lepo  
zaživijo v korist vseh nas - to  
je  naše  iskreno voščilo.

Slovesnega blagoslova Ka
toliške knjigarne so se udele
žili tudi naši kolegi. Pozdra
ve odgovornega urednika 
Primorskega dnevnika, ki je 
bil zadržan, je  prinesel časni
kar Marko Marinčič. Veseli 
pa smo bili prisotnosti odgo
vornega urednika tednika 
Voce Isontina g. Andree Bel- 
laviteja. Se posebej pa so 
nas presenetili gostje m ese
čn ika O g n jišče : d irek to r 
msgr. Franc Bole, mag. Božo 
Rustja in Tino Mamič. Vsem 
iskrena hvala za čestitke in 
dobre želje.

D O B R O D O Š L I

Podpredsednik Katoliškega 
tiskovnega društva dr. Damjan 
Paulin pa je v lepih prostorih Ga
lerije Ars prisotnim gostom v slo
venskem in italijanskem jeziku 
orisal odločitev za prenovo knji
garne in se zahvalil vsem, ki so 
pri obnovitvenih delih sodelova
li, najprej arhitektom Linu Visin- 
tinu, Cornelii Baldas in Davidu 
Faganelu, ki so obnovitvena dela 
načrtovali in vodili. Arh. Faga
nel je  poskrbel, da se je  s skro
m nim i sredstv i uredilo  lepo 
preddverje in nasploh gre prav 
njemu zasluga za lep izgled in 
ureditev notranjosti prostorov. 
Stavba je tako sedaj m oderna, 
ug lašena z arh itek turo  s ta re 
ga goriškega m estnega jedra, 
preddverje pa bo odslej p ro
sto r srečevanj in lepih razstav-

1 nih vitrin knjigarne. Prav tako
I J je  dr. Paulin izpostavil lepo ge-

sto goriškega slikarja Andreja
, ...................  Kosiča, ki je  daroval Katoliški

č e t r t e k , knjigarni okrog 30 slik. Izkupi-
" SEPTEM2oo2  ček od prodaje likovnih del bo šel

za obnovo stavbe na Travniku.
Sledila sta ogled prenovlje

nih prostorov in seveda družab
nost, ki se je na lepem dvorišču 
za stavbo zavlekla dolgo v noč.

Predstavniki vseh slovenskih 
ustanov v stavbi na Travniku št. 
25 smo seveda rade volje poka
zali prostore, v katerih bo odslej 
naš novi dom, kajti zavedamo 
se pom ena živega stika med na
mi, ki delam o v njih, in našimi 
ljudmi, brez katerih bi bilo naše 
delo neplodno, predvsem pa ne 
bi odražalo življenja naše naro
dne skupnosti v Gorici.

NAGOVOR DR. PAULINA
Spoštovani gostje, cenjeni 

sodelavci in udeleženci dana
šnje slovesnosti

jesen i 1996 so  se  zaključila 
velika in zahtevna obnovitvena 
dela v kulturnem  središču na 
D revoredu XX. sep tem b ra  v 
Gorici in 19. oktobra je  bila slo
vesna  o tvo r ite v  K ulturnega  
Centra Lojze Bratuž.

Takoj za  tem  je  bil odbor 
Katoliškega tiskovnega društva 
postavljen pred  novo in za h te 
vno preizkušnjo. Stavbi na Tra
vniku, s sedežem  Katoliške knji
garne in Galerije Ars, in na Pla
cuti, kjer so imeli svoje prosto
re Goriška Mohorjeva zadruga  
in Mohorjeva družba ter tednik 
Novi glas in m esečnik za otro
ke Pastirček, sta bili v zelo sla
bem  stanju, neprimerni in tudi 
nevarni za osebje in za obisko
valce, da bi lahko obnovili obe  
poslopji, ni bilo nobenih  p o 
gojev, predvsem  finančnih ne. 
Se za obnovo ene stavbe so se 
postavljale velike finančne nez
nanke. Dežela Furlanija-Julijska 
krajina že  več let ne namenja

dela so  opravila še  druga p o 
djetja.

D elom je  sledil Marjan Mar- 
kežič, tu d i sam  jih  je  veliko 
opravil.

Za finančno  kritje oprav
ljenih del, ki presegajo milijar
do starih lir, je  KTD izdelal p e t
letni načrt. Goriška trgovinska 
zbornica je  zagotovila brezo
brestno posojilo goriškega sk
lada v višini 474 mil. lir, urad za 
Slovence v zam ejstvu in po  sve
tu  Republike Slovenije pa je  
odobril p e tle tn i p rispevek  v 
skupnem  znesku 250 mil. lir. Za 
kritje ostalih stroškov je  KTD 
najel bančno posojilo, z  o seb
no garancijo nekaterih odbor
nikov in sodelavcev. Pred nam i 
so  torej sm o trno  obnovljen i 
prostori in lepa pridobitev za 
našo skupnost v sam em  sredi
šču m esta.

V teh prostorih so  v pritličju 
Katoliška knjigarna in urad  
KTD, v prvem  razstavni prosto
ri in uprava Goriške Mohorjeve 
zadruge, Novega glasa in Pa
stirčka, v drugem  nadstropju je  
uredništvo časopisa, v tretjem

pa sed ež  Goriške M ohorjeve 
družbe, arhiv in sejna soba.

O bnova p o m e n i funkcio 
nalno pridobitev dodatnih pro
storov  tako, da so  p o d  isto

I streho vse dejavnosti, ki so ve
zane na KTD.

Hvala vsem, ki ste  sodelo- 
| vali in prispevali, da nam  je  
uspel tudi ta podvig. Posebna 
zahvala goriški nadškofiji, ki je  
naš sosed  in ki je  dala na razpo
lago zem ljišča , da so  lahko  
dela nem oteno  potekala.

Zahva la  tu d i g o r iškem u  
um etniku Andreju Kosiču, ki je  
daroval dela, ki so  v teh pro-

I štorih razstavljena. Izkupiček iz 
prodaje je  nam enjen obnovi
tvenim delom.

Hvala tudi pevski skupini A- 
kord iz Podgore in dirigentu Mir
ku Špacapanu za sodelovanje.

Sedaj ste  vabljeni, da si pro
store ogledate, da kupite kako  
sliko in da se  zadržite ob ko
zarčku briške p ijače na sp o 
dnjem  zunanjem  prostoru.

P O G O V O R  S KRAJANI SLOVENSKEGA ZASELKA ZAČETEK PO UK A

KAJ M ISLIJO  JEREMITARJI?
DANI J EL DEVETAK

Prejšnji teden smo izve
deli, da je goriški občinski 
upravi uspelo začasno za
mrzniti razlastitveni posto
pek zemljišč v Jeremitišču. 
Hoteli smo slišati, kaj o tem 
pravijo Jeremitarji sami. 
Zato smo jih obiskali na nji
hovih domovih, kjer so nas
- kot vedno - sprejeli zelo  
gostoljubno.

Boris Zavadlav je  izrazil 
upan je , da  se  bo d o  končno 
lahko pogovarjali z občinski
mi m ožm i. "Prej to ni bilo m o
goče. U pam o, da  bom o rešili 
položaj, pa čeprav s kakšnim 
kom prom isom ." Prebivalci za
selka so sicer utrujeni in na
veličani, to d a  še im ajo moči, 
da  se  b o d o  borili za  d o b ro  
rešitev problem a. Želi si po 
praviti tako hišo za hčer in sina 
ko t"av toodpad" , kar doslej ni 
bilo m ogoče.

Sara Hoban, ki sicer živi tu 
v najem u kom aj leto  dni, je 
sončno  začela s tem i b esed a
mi: "Lepo je živeti na Jerem i
tišču! U pam , da bo nova ob 
činska uprava u tegnila oh ra
niti ta  zaselek, saj je res čudo 
vit kraj."

Robert Makuc je  z z ad o 
voljstvom  ugotovil: "Z adn ji 
dogodki so le vlili novih moči 
in upanja  v prihodnje ." Tudi 
on z d ru ž in o  upa, d a  b o d o  
lahko vsaj delno  popravili in 
prenovili lepo dom ačijo , ki je 
že veliko let ne m orejo  tikati.

Rad bi nam reč  ostal še  naprej 
v hiši staršev, ker mu je tam  
lepo.

Majda Makuc je potrdila si
nov optim izem : "Ko ne bi bili 
optim isti, bi toliko ne vztraja
li. Ne m oreš kar tako pustiti, 
da te kdo pošlje s tvoje zem 
lje! Po občinskih volitvah so z 
zadnjim i zagotovili naše  m ož
nosti zn a tn o  večje. Treba bo 
le čim prej sprem eniti regu la
cijski načrt. Tu živim 30 let in 
niso nam  še dovolili obnoviti 
dom ačije. M oram o pa le po 
skrbeti za  n aše  o troke ."  Na 
vprašanje, kaj bi želela naredi
ti, če oz. ko se bo zadeva sreč
no razpletla, je  ga. M ajda s 
iskrico v očeh  brez pom isle
kov rekla: "Priredili bom o ve
lik praznik z vsemi tistimi, ki 
so nam  stali ob  strani in nas 
podpirali. K ončno bom o za
dihali v boljše čase."

Sonja Paulin nam  je sredi 
rož na lepo urejenem  dvorišču 
povedala, da je  njihova druži
na (ki živi o d  o b d e lo v a n ja  
zem lje) doživela v zadnjih 25 
letih že veliko razlastitev. "To
krat je bil den ar za razlastitve 
že položen na pristojni blagaj
ni, a mi ga nism o hoteli dvigni
ti..." Sedaj gospa  Sonja upa v 
dober razplet. "Prej se z občin
sko upravo nism o mogli niti 
pogovarjati, niso nas posluša
li. O stali so nam  še zadnji ko
ščki zem lje..."

Oskar Pavletič že dalj časa 
sprem lja  zadevo  od  blizu; z 
njim sm o poglobili dogajan je  
v zadnjih tednih  in razprostrl 
nam  je  širši po g led  na p ro 

b lem  Je re m itiš č a . V prašali 
sm o ga, kako je sprejel vest o 
zamrznitvi razlastitvenega po
stopka. "Vest sem  prebral v 
Prim orskem  dnevniku in sem  
seveda ostal p resenečen . Ta
koj sem  šel na goriško občino, 
ker sem  hotel neposredno  pre
veriti zadevo. Za boljše razu
m evan je  povzem am  glavne 
etape : v začetku julija sm o la
stniki zem ljišč na Jerem itišču 
prejeli sporočila, da so nam  
položili d en a r za razlastitve. 
Takoj sm o reagirali in zah te 
vali, naj občinska uprava pre
preči izdajo  raz lastitv en eg a  
odloka. D ne 9. julija je  župan  
Brancati prosil deželno upra
vo, naj začasno  zam rzne izda
jo  r a z la s t i tv e n e g a  o d lo k a . 
D ne 21. avgusta je  vodja pri
sto jnega  urada na deželi od 
govoril na dokaj sibilski način, 
da jem lje na znan je  žu p an o 
vo prošnjo. Iz tega sporočila 
je  nastala  'velika' novica, ob 
javljena 4. sep tem bra .

V časopisu  je bilo tudi o- 
m enjeno  pism o Rumitarjem, 
ki pa tisto  ju tro  še  ni bilo niti 
protokolirano. V sakdo naj ra
zum e, kar hoče.

Večina ljudi, ki ne poznajo  
zadeve od blizu in ki so  pre
brali to, kar so v tistih dneh po
ročali m ediji, si lahko misli: 
'Lepo! Z adeva je rešena!' V 
bistvu pa ni tako."

Krij s i torej želite?
S prem em bo  regulacijske

ga načrta. O d tega, da je  deže
la "vzela na znan je  itd.", do te
ga, da se sprem eni načrt, je še 
dolga in napo rna  pot. Mi na

i i i i

.  ... \ n  ■
S « *  Mt

\  •'.'-■j' !,,7’
Y  : - -* .

- - -  : 
—

m reč nism o pozabili, kaj se je 
lani dogajalo  v sejni dvorani 
ob  sp re jem an ju  teg a  d o k u 
m enta. Zgodi se lahko še mar
sikaj: večina je  dobila volitve 
le za peščico glasov in naspro
tna stran je, kot vem o, vložila 
tožbo na DUS.

Po drugi strani se  v krogih 
znotraj sam e večine šušlja, da 
naj bi imel sedanji župan  ča
sovno zelo om ejeno podporo.

Pa še nekaj nam  ne gre v 
raču n : p re d se d n ik  SDAG-a 
S.p.A. je še vedno gospod  Za- 
notto , m ed drugim  pokrajin
ski koord inator stranke Forza 
Italia! O m enjena  družba je za 
98% last občine. Kako je m o
goče, da je upravni odbo r še 
vedno tisti, ki ga je im enovala 
uprava Valenti, saj očitno  sle
di drugačni politiki od tiste, ki 
naj bi bila uradna?!

Kako je  m ogoče, da odv. 
Piccoli, ki je  žalil ne le Rumi- 
tarje, pač pa ves slovenski na
rod, še vedno sedi v svoji pi
sarni na goriški občini?! D o

gajajo se dvoum ne in nedosle
dne stvari, ki jih lahko tolm ači
m o na različne načine.

Krt ko naprej?
Zadovoljni sm o, da je pri

šlo do prem ika v pravo smer.
V teh dneh je župan  Brancati 
dal za Radio Koper zelo spod 
budne izjave: upam o, da  bo 
končno prišlo do srečanja, na 
katerem  mu bom o neposred
no  izrazili naša pričakovanja in 
poiskali za  vse sprejem ljivo  
rešitev.

Im ate torej upanje, 
tla ho tlo sprem em be  
regulacijskega  
načrta prišlo?
To je odvisno sam o od po

litične volje večine . Ponav
ljam: upam , da  bodo imeli nje
ni člani dovolj pogum a in m o
či in da ne bo m edtem  prišlo 
do neprijetnih preobratov. Žu
pan Brancati je  izjavil, da raču
na rešiti zadevo Jerem itišča že 
v tem  letu. Želimo in upam o, 
da mu bo to uspelo.

VESELO 
N A  DELO!

S tem  geslom  je g. M arjan 
M ark ež ič  v p o n e d e lje k , 9. 
t.m ., pri šolski maši v goriški 
cerkvi sv. Ivana sp o d b u d n o  in 
kleno nagovoril dijake sred 
nje šole Ivana Trinka v G ori
ci, naj takoj poprim ejo  z uče
njem , in jim s p rilo žn o stn o  
zg o d b ico  razložil, naj b o d o  
pri tem  zelo  vztrajni. Dejal je, 
naj bo d o  ti šolski m eseci kot 
nekakšna študijska olim pija
da, pri kateri naj učenci s tre 
mijo k najvišjem u, najh itre j
šem u  in sp loh  n a jbo ljšem u  
cilju. Pri tem  naj jim bo  zm e
raj v po m o č  in za vzor Kristu
sov zgled.

Tudi župnik  Cvetko Ž bo 
gar, ki je isto ju tro  v isti cerkvi 
vodil šolsko m ašo  za učence 
O S O . Ž upančiča v Gorici, je 
otrokom  priporočil, naj se z Je
zusovo pom očjo  začnejo  ta 
koj pridno učiti, da  se  bodo  
predvsem  d o b ro  naučili slo
venskega jezika in seveda vseh 
ostalih predm etov, tudi vero
uka. Pri tem  je naglasil, naj le
po  sodelujejo pri reviji Pasti
rček, ki jim prijateljsko stoji ob 
strani na vsej dolgi šolski poti.
■" IK

SREBRNA MAŠA
V PODGORI

V nedeljo, 8. t.m., je  bila v 
Podgori zelo prijetna srebrna 
m aša župnika VValterja Miloc- 
ca. Zaradi stiske s prostorom  
b o m o  o d o g o d k u  p o ro ča li 
prihodnji teden.
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POMEMBEN
DOSEŽEK

Pokrajinsko tajništvo Sloven
ske skupnosti čestita goriškemu 
odborniku Damijanu Terpinu za 
uspešen korak pri deželni upra
vi v obram bo Jeremitišča in nje
govih prebivalcev. Ustavitev po
stopka razlaščanja je bil prvi in 
neobhodno potreben korak no
ve goriške m estne uprave v ko
rist Jeremitarjev, ki danes konč
no lahko spet mirneje zadihajo.

Slovenci sm o od Branca- 
tijeve uprave pričakovali konkre
tne posege v korist naših ljudi 
in pravic po uspešni junijski vo
lilni preizkušnji, pri kateri smo 
množično in kompaktno podprli 
Vittoria Brancatija. Vključitvi go
riške občine v ozemlje zakona 
482 za jezikovne manjšine se da
nes pridružuje izredno pom em 
ben dosežek ukinitve razlastitve
nih postopkov. Slovenska skup
nost, ki je odobrila umik referen
dumske iniciative za ohranitev 
Jeremitišča in s tem pokazala za
upanje do novih upraviteljev, se 
danes skupaj z njimi in z vsemi 
Slovenci veseli ob novici, da ne 
bo prišlo do nadaljnje razlasti
tve slovenske zemlje in imetja, 
obenem pa ostaja pozorna, sku
pno z vso štandreško in jeremi- 
tarsko skupnostjo, na nadaljnje 
dogajanje v zvezi s tovornim 
postajališčem.

Pravilna je namreč ugotovi
tev, da, čeprav predstavlja struk
tura enega izmed ključnih mož
nosti za razvoj goriškega gospo
darstva, slednja ne sme ogroža
ti obstoja in razvoja rumitarske 
skupnosti, pa tudi ne sme pred
stavljati grobega cem entnega 
posega v zelene površine gori
š k e g a  predm estja. N asprotne 
izjave predsednika SDAC-a Za- 
notta, občinskega koordinatorja 
stranke Forza Italia, pa so samo 
ponoven znak, da človek iz prej
šnje uprave in danes opozicijske 
stranke ne more stvarno sode
lovati z Brancatijevo levo-sredin- 
sko navezo in da ga je torej tre
ba čimprej odstaviti s pom em b
nega mesta predsednika druž
be za razvoj tovornega postaja
lišča, ki mora priti v roke osebi s 
povsem drugačno vizijo razvoja 
goriškega teritorija.

S O V O D N J E  /  2 5 - L E T N I C A  SEKCIJE P R O S T O V O L J N I H  KR V OD AJ AL C E V

"D A R U J ŽIVLJENJE!"
Kdor daruje kri, daruje živ

ljenje človeku, ki je v potrebi, 
daruje delček sebe, ki bo živel v 
drugem . Zato je dejanje krvo
dajalca sad plemenite ljubezni, 
zastonjsko tudi zato, ker daro
valec nikdar ne bo vedel, kdo je 
njegovo kri prejel.

O  veličini te oblike solidarno
sti smo se lahko zamislili prej
šnjo nedeljo, 8. t.m., ko je sovo- 
denjska sekcija Združenja pro
stovoljnih krvodajalcev v sveča
nem in hkrati domačem vzdušju 
proslavila 25. obletnico ustano
vitve. V vročem septembrskem 
jutru so se številni udeleženci 
zbrali pri maši v cerkvi sv. Marti
na v Sovodnjah, da bi se za sre
brni jubilej in plodno delovanje 
zahvalili najprej Tistemu, ki je 
prelil svojo kri za ves svet. Žup
nik M arjan M arkežič je  lepo 
poudaril, da mora vsakdo vztra
jati v dobrem  in sejati ljubezen 
okrog sebe z dobrimi deli. V pri
sotnosti več kot 20 praporov se
strskih sekcij so prisotni ob kon
cu obreda lahko slišali tudi lepo 
molitev krvodajalca. Navzoči so 
se nato v spremstvu godbe iz 
Pierisa odpravili do bližnjega 
spom enika padlim , kam or je 
predsednik sovodenjske sekcije 
krvodajalcev položil venec.

Uradni del praznovanja se je  
nadaljeval v sovodenjskem Kul
turnem domu. Za glasbeni utri
nek sta poskrbela tenor Martin 
Srebrnič ob klavirski spremljavi 
Valentine Pavio, spored pa sta 
povezovala dom ačina Alenka 
Florenin in Stefan Tomšič. Neza
menljivi in "zgodovinski" Bran
ko Černič, glavna gonilna sila so- 
vodenjskih krvodajalcev in od 
vsega začetka njihov predsed
nik, je v imenu nepogrešljive taj
nice ge. Marinke Batič in svojem 
pozdravil vse prisotne krvodajal
ce, sovodenjskega župana Igor
ja Petejana, druga sestrska zdru
ženja, zlasti predstavnike Rdeče
ga križa iz Slovenije, in predse
dnika pokrajinskega združenja 
Egidia Bragagnola. S ponosom 
in velikim zadovoljstvom je ugo
tovil, da je sekcija živa in uspe
šno deluje, saj je včlanjenih ve
liko motiviranih mladih. Sovo-

denjsko združenje je bilo usta
novljeno 17. oktobra 1977; da
nes šteje 236 članov, ki so v 25 
letih darovali kri 2342-krat.

Poudarjeno je bilo tudi, da 
združenje ne skrbi sam o za da
rovanje krvi, čeprav je to njen 
prvenstveni cilj, ampak tudi za 
informativne tečaje o zdravstvu 
po vaseh in šolah, prireja dobro
delne akcije, pohode, izlete in 
družabne večere. K uspehu ta
kih pobud so ogromno prispeva
li območni odseki Rdečega križa 
iz Škofje Loke, Ajdovščine, Nove 
Gorice in Ilirske Bistrice, pa tudi 
zavod Janko Premrl Vojko za 
usposabljanje invalidne mladine 
iz Vipave. Predstavniki omenje
nih slovenskih ustanov so s svojo 
prisotnostjo potrdili vitalnost 
vzornega sodelovanja in vedno 
večjo željo po vzajemnem boga
tenju in izmenjavi izkušenj. Na 
slovesnosti so povedali, da ob
čudujejo sobivanje med dvema 
različnima narodom a na naši 
zemlji: "Kri je povsod enaka; tudi 
ljudje bi morali biti povsod ena
ki." Krvodajalci torej ne le daru
jejo življenje, ampak tudi rušijo 
meje. Posebno ganljiv in poln 
hvaležnosti je bil pozdrav za
stopnice om enjenega vipavske
ga zavoda, v katerem otroci in 
mladi od 15. m eseca do 26. leta 
starosti vidijo v sovodenjskih kr
vodajalcih prijatelje, ki jim om o
gočajo, da preživijo kakšno pri
jetno in brezskrbno urico.

Tudi Bragagnolo je podčrtal 
dejstvo, da krvodajalci lahko na

redijo veliko dobrega, ker malo 
govorijo, in spodbudil navzoče, 
da bi bil velikodušni vzgib ved
no bolj razširjen med ljudmi. Za
hvalo in pohvalo članom sekcije 
je  izrazil župan Petejan, ki je 
sploh ponosen nad tem, da je 
njegova občina zelo bogata  z 
društvi. Na oder so stopili in pri
nesli čestitke predstavniki KD 
Sovodnje, KSD Danica z Vrha, 
KŠD Vipava s Peči, KD Skala iz 
Gabrij, Ribiške družine KD Vipa
va, krvodajalcev iz Doberdoba, 
ŠZ Soča in sekcije krvodajalcev 
iz Torviscose. G. Viljem Žerjal je 
v imenu župnij Gabrje-Vrh-Ru- 
pa-Peč spodbudil prisotne s ge
slom: "Daj kri in prejel boš duha!"

Na koncu slavja v dvorani je 
bil še najbolj slovesen trenutek: 
podelitev priznanj najbolj za
služnim krvodajalcem. Prejeli so 
jih tisti, ki so darovali 1()-krat, 20- 
krat, 35-krat in 50-krat; omeni
mo, d a je  Ludvik Devetak prejel 
poleg zlate medalje in priznanja 
še posebno odličje, ker je daro
val kar 75-krat. O m em be vred
na je tudi bogata  priložnostna 
fo to g ra fsk o -d o k u  m en  t a r na  
razstava v dvorani.

Sproščen praznik se je na
daljeval na ploščadi velikega 
dvorišča ob Kulturnem domu, 
kjer so nastopili odlični mladi 
plesalci Cluba Diamante, in nato 
ob pogrnjenih mizah pod dre
vesi, kjer se je vesela družabnost 
zavlekla tja do poznih popoldan
skih ur.
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P O G O V O R  /  SILVAN KERSEVAN

NOVI NAČRTI IN OBETI 
NA SCGV KOMEL

Šola se je  začela. Z njo se  
začenja tudi dejavnost naših 
društev in organizacij. Kmalu ho 
stekel pouk v Slovenskem cen
tru za glasbeno vzgojo Emil Ko
m el v Gorici. O b začetku nove
ga leta  sm o  p o stav ili neka j 
vprašanj ravnatelju  Silvanu  
Kerševanu, ki je  "srce in glava ” 
naše glasbene šole.

Poletje j e z a  nami. Kdaj 
se bo začel pouk na SCGV 
Emil Komeli1 
Priprave so v polnem  teku. 

Hvala Bogu nam  je deželna 
uprava končno nakazala leto
šnji prispevek, tako da  lahko 
zadiham o in bolj m irnega srca 
n ač rtu jem o  le to šn je  šolsko 
leto. Pouk v Gorici se bo urad
no začel v ponedeljek, 16. sep
tem bra. N ekateri tečaji bodo 
stekli z rahlo zam udo. Največ
ji problem je uskladiti urnik po
uka z vsemi drugimi obvezno
stmi in dejavnostm i naših u- 
čencev. In teh ni malo.

Koliko gojencev im ate?
Se j e  vpisalo kaj 
novih otrok ?
Večina lanskih učencev ja 

potrdila vpis. O dstop je mini
malen. Veliko je novih povpra
ševanj, predvsem s strani star
šev, ki imajo otroke v vrtcih al 
v prvih razredih obvezne šole 
In to je, mislim, zelo pozitivno 
saj sm o pred leti bili v skrbeh 
ko so k nam prihajali učenci oc 
vsepovsod, razen tistih, ki obis 
kujejo slovenske šolske ustano
ve. Razveseljivo je tudi to, da se 
lepo oblikujejo in razvijajo tudi 
nekateri podružnični oddelki 
N ekateri pa, žal, spijo in ča 
kajo... bogve kaj.

Bodo v novi sezon i 
kakšne novosti'f 
Poleg ustaljenih predm etov 

in programov bom o letos sku
šali bolje oblikovati pouk ljubi
teljske usmeritve, da bo bolj za
nimiv in koristen za slušatelje, 
pa tudi za našo skupnost. Saj

je pri nas ljubiteljska dejavnost 
občutena in živa.

Skušali bom o spet vpeljati 
pouk orgel in drugih manj poz
nanih instrumentov. Več skrbi 
bom o posvečali otroškem u in 
mladinskemu zboru, ki se prav 
lepo razvija, pa tudi skupinske
mu muziciranju.

Prijetna novost letošnje jese
ni so novi prostori v D oberdo
bu, ki jih bom o v kratkem odpr
li. V sodelovanju z dom ačim  
društvom  Hrast si nadejam o, 
da bomo lahko kakovostno raz
vijali glasbeno-pevsko dejav
nost in se v svojih načrtih lepo 
dopolnjevali. O beta  se nam tu
di sodelovanje z društvom Kre
m enjak v Jam ljah, s katerim  
smo že v lanski sezoni napravili 
prve uspešne korake.

Nudite gojencem , 

ki se želijo  poglobiti iz  
posebnih instrum entov  
a li drugih predm etov , 
tudi kakšne 
izpopolnjevalne tečaje 
oz. sem in arje?
Možnosti seminarjev in iz

popolnjevalnih tečajev je še in 
še. V glavnem se za to pove
zujem o z Zvezo glasbenih šol 
Primorske. Včasih pa tudi sami

kaj organiziramo. Julija je stek
la pri nas II. poletna šola za kla
vir in violino. Pobuda je zanimi
va tudi zato, ker povezuje našo 
ustanovo s prijateljsko šolo iz 
Nove G orice. V prihodnje bi 
bilo lepo, če bi za podobne po
b u d e  za in teresira li so ro d n e  
ustanove v Gorici sami.

Aktualna je ponudba tečaja 
za solopevce, ki bo v našem  
okviru od 24. septem bra do 3. 
oktobra. Obiskal nas bo stari 
znanec Victor Srugo, profesor 
na pevski šoli O pernega gle
dališča Colon v Buenos Airesu. 
Ker je novica zelo sveža in je 
nismo še dali v javnost, naj bo 
to tudi vabilo za vse tiste, ki bi 
se nam radi pridružili. Zglasijo 
naj se telefonsko ali osebno na 
našem tajništvu (0481 547569) 
in dobili bodo vse potrebne in
formacije.

Seveda spada v izobraževal
ni proces tudi naša koncertna 

! sezona oziroma Srečanja z gla
sbo, ki že prežijo za vrati. Lan
ska ponudba je bila odzivna in 
odmevna. Upamo, da nam bo 
uspelo tudi letos z našimi veče
ri popestriti in razgibati zimske 
in pom ladne mesece.
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KATOLIŠKA K NJIG ARN A
nudi vsem odjemalcem 
s tem kuponom

10% popusta
na veliki izbiri šolskih potrebščin . I

O b iš č i t e  n a s  v p renov l j en ih  p ro s to r ih !  |

- - T '

Od 9- do konca meseca septem bra
bo i> o b novljen ih  prostorih  G alerije A rs  

n a  T ravn iku  razsta v lja l svoje slike

ANDREJ KOSIČ
DELA IZRAZNIH OBDOBIJ, KI SO NAPRODAJ. 

JE GORIŠKI UMETNIK POKLONIL 
ZA OBNOVITVENA DELA NA TRAVNIKU.

G O R I Š K A  M O H O R J E V A  D R U Ž B A

Vljudno Vas vabim o  
na predstavitev knjige

GORIŠKI SPOMINI
SODOBNIKI O GORICI IN GORIŠKI V LETIH 1830-1918

Zbral in uredil Branko Marušič

O b prisotnosti urednika bo o delu spregovoril 
prof. dr. S tane G randa.

Petek, 20. septembra 2002, ob 18. uri v predstavitvenih 
prostorih  nad Katoliško knjigarno na Travniku v Gorici.

D A R O V I

ZACVEIJE v cerkvi v Gabrjah: 
Marija Marušič Del Pra 40,00; 
Janez Zdešar 10,00 E.

ZA CERKEV v Rupi nam esto 
cvetja na grob Valentina Deve
taka: Darko Durcik z družino 
100,00, Silva Klanjšček z druži
no 20,00, G rafica G oriziana 
160,00 E.

ZA MISIJON p. Kosa: N.N. 
Rupa 75,00 evrov.

ZA MePZ Rupa-Peč: Darko 
Durcik nam esto cvetja na grob 
Valentina Devetaka 50,00 E.

ZA MISIJONARJA Ernesta Sak
sido: N.N. 150,00; v spomin na 
drago Cirilo Saksida sestre in 
brat 1000,00 E.

ZA SOVODENJSKO cerkev: v 
spomin na Božico Gruden M a
raž mam a in sestra za družino 
100 evrov, d ruž. G ruden  in 
Franco 50 evrov, NN 50 evrov.

V SPOMIN na Silvana Ferle- 
tiča daruje sestra Adela z druži
no 50 evrov za društvo in zbor 
H rast iz D oberdoba.

ZA ŠTEVERJANSK1 cerkveni 
pevski zbor F. B. Sedej: Lojze in 
Anastazija ob 30-letnici poroke 
50,00; N.N. v spomin na pok. 
Danico Kete-Kodrič 25,00; na
mesto cvetja na grob pok. Boži
ce Maraž-Gruden: druž. Bulfo- 
ni 25,00, prijateljici Jerica in Mi
rka 50 ,00 , so p ro g  M iljan z 
družino 50,00, druž. Florenin 
50,00; Darko Dornik ob oblet
nici poroke 25,00 E.

GLASBENA MATICA
do 16. septembra

s p r e j e m a m o  vpi se  za

ŠOLSKO LETO 2002/03
Informacije:  na tajništvu šole v 
Gorici ,  ul. Del la Cr oc e  3 (tel. 
0481 531508):  od  ponedel jka do  
čet r t ka  od  10. d o  12. ure,  ob  
petkih pa od  15. do  17. ure.

ZAHVALA 
Ob boleči izgubi naše drage sestre

CIRILE S A K S ID A
se iskreno zahvaljujemo vsem prijateljem in znancem, ki so jo 
pospremili na zadnji poti in nam v teh težkih trenutkih stali ob 
strani. Iskrena zahvala g. župniku Cvetku Žbogarju za duhov
no oskrbo, sv. mašo in poslovilne besede, prof. Lojzki Bratuž in 
pevkam za ganljivo petje in glasbo. Posebna zahvala dr. Fer- 
rucciu Massi, njenemu osebnem u zdravniku, za vso pozornost 
in skrb. Prisrčna zahvala Marijinim sestram Čudodelne Sve
tinje za molitev in obiske, sestri Immacolati za nego.
Žalujoče sestre Zora, Silva, Sonja, Ana, Mirjam, Cveta, 
sestra Veronika, brat Lojze in ostalo sorodstvo.
Gorica, Nevv York, Toronto, Lethbridge, Melbourne
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ZA SKLAl) s. M ihelangele: 
Darko Dornik v spomin na pok. 
Slavico Gravnar vd. Planišček 
20,00 E.

ZA CERKEV na Jazbinah: v 
spomin na pok. sestro Heleno 
sestra Zofija 30,00 E.

O s t a l i  d a r o v i  p r i h o d n j i č .

OBVESTILA

MLADINSKI ZBOR Vrh sv. Mi
haela v sodelovanju z glasbeno 
šolo E. Komel vabi mlade pevce 
in glasbenike s starši na druža
bno sejo, ki bo v ponedeljek, 16. 
septem bra, ob 18. uri v pevski 
sobi na Vrhu sv. Mihaela. Na 
seji se bom o pogovorili o  novi 
pevski sezoni. Vabljeni.

V MESTNEM predelu Sv. Ane 
je na prodaj stanovanje v tre
tjem nadstropju s površino 60 
m 2. Za vse informacije lahko 
pok liče te  na tel. štev. 0481 
531407 od 15.30 do 19. ure.



12
ČETRTEK,  

i, S E P T E M B R A  
2002

N O V I G LA S /  ŠT. 3 5  2 0 0 2

D R U Ž B A  P R O M O T U R  O B V E Š Č A REVIJA D I G N I T A S  O S R E D S T V I H  O B V E Š Č A N J A

SVETE VIŠARJE VABIJO TUDI JESENI!

Č eprav se  pravo poletje že 
izteka in je  poletni čas že od 
stopil m esto  jesenskem u , je 
p rav  s e d a j n a jle p š i č a s  za 
s p r e h o d e  in t udi  g o rn išk e  
p ohode  v gore. Sam o tisti, ki 
je  kdajkoli hodil v go re , ve, 
kako lep je sep tem ber v gorah, 
saj je  zrak svež in izjem no čist, 
v lepih septem brskih  dneh  je 
tudi razgled z go ra  najlepši in 
najbolj jasen .

Tudi na Trbižu in v okolici 
je  tako in so d o b n a  žičnica na

Svete Višarje om ogoča, da se 
z njo povzpnem o na rom arski 
in za vernike treh  sosednjih  
držav sveti kraj v slabih enaj
stih m inutah.

Naš znanec  in prijatelj Pe
ter G erdol nam  je  sporočil, da 
bo  ž ičn ica  na Svete V išarje 
o b ra to v a la  do  15. t.m . vsak 
dan , se  pravi po po letnem  ur
niku,  m e d te m  ko bo  n a to  
obratovala  sam o še ob  so b o 
tah  in nedeljah do  6. oktobra, 
ko bodo , kot je  to  postalo  že

tradicija, rom arsko cerkev na 
Svetih Višarjah zaprli.

N a V išarjah  se  d a ru je jo  
m ašne daritve v slovenskem , 
italijanskem  in nem škem  jezi
ku, in to vsak dan  ob  11. in ob
12. uri. V nedeljah, ko je  obis
kovalcev Svetih Višarij in ro
m arjev veliko, pa je  pet m aš
nih daritev, in sicer: prva m aša 
je  ob 9.15, naslednja ob  10., 
tre tja  ob 11. uri, č e tr ta  m aša 
je  ob  12. uri in ob 15. uri je  še 
ena nedeljska m aša.

GLOSA JURIJ PALJK

Vem, da se  bo m arsikdo kar 
takoj vprašal, kaj sploh hoče
m o tokrat zapisati o godcih, ki 
se  jim  danes reče ponavad i 
glasbeniki in ne več godci, kot 
se  jim  je  lepo reklo nekoč. Kot 
da bi bila beseda godec  slabše- 
valnega pom ena, kar posred
no priznava tudi Slovar sloven
skega knjižnega jezika, ki daje 
p o d  geslom  go d ec  razlago, da 
je  to, "kdor igra na preprosto  
glasbilo, zlasti na podeželju", 
in šele ko t drugo razlago nave
de  dejstvo, da je  to starinski 
izraz za glasbenika ali pa in
strumentalista. Vsi tisti, ki ima
m o občutek za jezik , vemo, da 
take in podobne razlage, kot je  
zgornja, vsebujejo tudi nenapi
sano navodilo, naj se  beseda  
danes ne uporablja več. Še p o 
sebej zato, ker že  beseda p o 
deželje, o  kateri bi se  tudi velja
lo razpisati, nosi s seboj m anj
vrednostni kom pleks, ki ji  ga je  
današnja družba dala.

Vemo, da je  danes na Slo
venskem  biti podeželan že  sko
raj greh; če pa že  ravno greh 
ni, pa vsaj lepo ni. To, da razen 
Ljubljane in morda Maribora, 
v Sloveniji skorajda ni nobene
ga drugega pravega m esta, je  
seveda druga stvar, o kateri pa 
tokrat ne  bom o rekli nobene.

Tisti, ki sm o še imeli srečo, 
da sm o bili v otroških letih na 
poroki ali kakem  drugem  sla
vju, na katerem so ponavadi ve
dno  nastopali godci, vemo, kaj 
se  p o d  im enom  go d ec  skriva. 
N obene prave poroke ni bilo, 
če zraven ni bilo tudi godca, ki 
je  bil ponavadi harmonikar. Če 
je  bilo godcev več, je  bila zaba
va še večja. Godci so imeli pred
vsem  to lastnost, da so  znali 
igrati, saj so glasbo in instru
m en te  poznali do obisti", kot 
hi rekli kar po  km ečko. Pona
vadi to niso bili učeni glasbe
niki, a so znali im enitno igrati

O G O D C I H
svoj inštrum ent. Dobri godci 
so  ponavad i znali igrati več 
inštrumentov, odlični in najbo
ljši godci pa so  zaigrali na vsak 
inštrum ent, ki so  ga prijeli v 
roko. To so  bili pravi godci!

Na svatbah ni nikdar manj
kal godec, ko t seveda ni nikdar 
manjkalo petja ter tudi ne pi
tja in starejši ljudje se  bodo  na
smehnili, ko se  bodo  spomnili, 
kako je  hišni gospodar na svat
bi vedno skrbel, da pijače in je 
dače za godca in za godce  ni 
nikdar zmanjkalo.

“Ste dali godcu  piti?" je  bil 
stavek, ki je  vseboval v sebi več 
kot sam o vprašanje, če je  za 
godca poskrbljeno. G odec je  
im el na stvatb i častno  m esto  
in njegova naloga je  bila, da je  
igral od  začetka do konca svat
be, da se  nikdar ni naveličal, da 
je  zabaval ljudi, da je  skratka 
bil - godec.

Pod pojm om  godec razume
m o tisti, ki sm o go d ce  pozna
li, izvrstne glasbenike, ki instru
m en tov  ponavadi niso nikdar 
študirali, so jih pa za to  toliko 
bolje znali igrati. G odec je  bil 
ponavadi tudi veseljak, ki m u  
je  gladko tekel jez ik  in je  za to  
poleg šaljivih zgodb  včasih p o 
vedal tudi kako prav kosm ato, 
a m u tega ni nihče zameril, niti 
g osp o d  župnik ne, ki je  pona
vadi na vaški svatbi tudi sam  
sedel na borjaču m ed  svati.

Naša kolegica Nataša se  te 
dni poslavlja o d  sam skega sta
nu, saj se bo konec tedna poro
čila z  Giulianom. Z a to  je  m i
nulo nedeljo zvečer s svojim  
fan tom  pripravila poslovilno  
zabavo, na katero je  Giuliano 
povabil skupino godcev, ki jih 
je  bil slučajno spoznal na ne
kem  prazn iku  krvodajalcev, 
kjer so fantje igrali bolj sebi kot

Na praznik M arijinega roj
stva, m inulo nedeljo, 8. t.m., 
je  bilo še posebno  slovesno in 
na  Svetih  V išarjah iz jem no  
štev ilo  ob iskovalcev . V n e 
deljo, 22. t.m., bo vedno  tam  
nastop  raznih slovenskih pe
vskih zborov, ki bodo  peli tudi 
m ed m ašo  ob 12. uri. V ne
deljo, 6. oktobra, bo zadnje ro
m anje letošnjega leta na Sve
te  Višarje, zraven pa še  p ro
cesija.

ljudem, predvsem  za to, ker lju
di na tistem  prazniku skorajda 
ni bilo. Giuliano je  stopil do god
cev, jih prosil, da bi prišli igrat 
tudi na njegovo zabavo, in do
govor je  bil sklenjen.

Tako sta svojim prijateljem  
Nataša in Giuliano poklonila 
iz jem no lep večer na obronkih 
Furlanske nižine, ki ga tisti, ki 
im am o pristne zabave in pa se
veda godce, zlahka ne bom o  
pozabili. Fantje, osem  jih je  bi
lo in najmlajšemu je  bilo gotovo  
več kot šestdeset let, so namreč 
vsi p o  vrsti izjem ni godci, kar 
se je  videlo in slišalo že  na da
leč. Resnični godci namreč ne ig
rajo za denar, pravi godci tudi 
nikdar m ed  igranjem ne gleda
jo  na uro, am pak igrajo za ljudi 
in seveda zase. G odce nam reč  
vedno odlikuje tudi veselje do  
glasbe, zabave in ne  nazadnje 
iskreno veselje, naklonjenost 
do družbe in ljudi. G odci ved
no igrajo za ljudi in zase. Re
sničnih godcev ni, kjer je  doma  
ža lost in "cagavost". Godci so 
zato, da prinašajo z  glasbo ve
selje in radost m ed  ljudi.

Ž e  ko sem  parkiral, sem  od  
daleč slišal trobento  in pom i
slil, da jo  igra človek, ki zna  
igrati trobento. Potem sem  se  
b liža l za b a v i in se m  v tem i 
razločno slišal odličnega, a u- 
mirjenega bobnarja, ki je  skr
bel za ritem; saksofonista sta 
v soju m očne svetilke dobesed
no uživala, ko sta v duetu  "nad
grajevala" zasanjanost pozav
ne, m ed tem  ko je  kitarist nev
siljivo dopolnjeval ritem. O ča
ran sem  po  pozdravu slavljen
cev sedel zelo blizu godcev, da 
sem  lahko užival ob  pogledu  
nanje. Tu m e  je  našel prijatelj 
Marko, ki je  prisedel z  beseda
mi: "jurij, to pa so  godci, a ?"

Res so bili odlični godci in 
otroci so se  zabavali, da je  bilo 
veselje. Odlični godci so  igrali 
vse, ko t se  za prave godce  spo
dobi: od  Avsenikove polke Na 
Golico do slovite popevke  Ra- 
m ona, ki velja za prvo popev
ko, ki je  p red  sto  leti osvojila 
ves svet. Vmes so  godci našli 
še čas za nežne  ritm e svvinga 
in čistega jazza  štiridesetih let, 
igrali so in peli, zam enjavali so 
instrum ente, bili uglašeni, tihi 
in glasni, ko t je  to zahtevala  
glasba, in predvsem  pa so se  
zabavali in so  nas zabavali. Bili 
so odlični godci, saj so  z  gla
sbo skrbeli za zabavo, predv
sem  pa zato, ker si na daleč vi
del, kako ljubijo glasbo.

"Veš, da m i je  najbolj ža l 
prav zanje!" sem  rekel Marku.

"ja, vem, ker nim ajo  več kje 
in niti več kom u igrati te gla
sbe!" je  dopolnil m isel Marko.

"ja, nikjer ne m orejo igrati 
te glasbe. Za resnične godce  
danes v naši družbi ni več pro
stora! V zam eno  danes po nu 
jajo "disco in house" in še  kaj 
nem ogočega, le pravi godci ni
m ajo več kje igrati," sem  do
dal.

G odci so igrali Ramono, z  
njimi sem  zasanjal še  sam.

"Kar pa je  najbolj žalostno, 
je  to, da m ladim  o tem  ne m o
reš niti govoriti, ker te ne razu
m ejo ," je  p o  skladbi povedal 
Marko, bolj sebi ko t meni, ker 
sem  sam  mislil isto.

"So pa godci, a ?" sem  rekel 
iskreno vesel, da sem  jih  p o 
slušal.

"E, ja! To pa so  godci!" je  
rekel v topel večer Marko.

Na po ti do avta m e je  sprem
ljala trobenta, godci so  igrali za 
N atašo in Giuliana, za povab
ljene in zase.

Kot se  za prave go d ce  spo
dobi.

PAVEL FERLUGA

Ko se na slovenskem  m e
dijskem trgu pojavi kaka nova 
publikacija, se najprej vprašaš, 
ali je to še eno glasilo, ki se bo 
pridružilo arm adi enosm ernih 
trobil, ki karakterizirajo dnev
no publicistiko na Slovenskem, 
kot to dokazuje ustaljena in na
daljevalna praksa ag itp ropo 
vskega boljševističnega porek
la, ali je  to nov pojav, ki v nee
nakem boju skuša uvesti nekaj 
svežine v otrplo usm erjenost 
miselnosti povojnih generacij 
Slovencev. "D ostojanstvo" je 
beseda, ki je  malo rabljena in 
jo  le stežka zasledim o v dnev
nem obveščanju slovenske po
pulacije, ne le kot besedo, am 
pak predvsem  kot vrednostno 
merilo zapisane misli. V tej be
sedi se skriva vrednota, ki ne 
predstavlja sam o nekega tre
nu tnega razpoloženja ali deja
nja posam ezne o sebe  ali in
štitucije v soočanju z nem oral
nim ali neetičnim  izzivom, ki 
ga danes srečam o na vsakem 
koraku in je postal skoraj us
taljena karakteristika m ateria
listične miselnosti om enjenih 
povojnih slovenskih generacij 
(posebno  mladih), am pak je 
stalnica pri redkih ljudeh, ki v 
svoji intimni veri v moralno-eti- 
čne vrednote pripadajo sred
njeevropski kulturni tradiciji. 
Da v današnji tranzicijski druž
bi obstaja skoraj totalna brez
brižnost do tistih em inentno  
duhovnih vrednot, ki so karak
teristične za zahodno omiko, 
med katerimi je  tudi dosto jan
stvo, ni potrebno dokazovati. 
Že površna analiza polstoletne 
izobraževalne indoktrinacije in 
njenih efektov na m iselnost 
Slovencev nam  da dokaj klavr
no sliko v smislu osveščanja o 
m oralno-e tičnem  obnašan ju  
om enjenih povojnih generacij 
in to  ne sam o neizobražene 
mase, am pak predvsem  "elit
nih intelektualnih slojev", ki bi 
morali obvezno spoštovati do
ločena pravila obnašanja sred
njeevropske kulturne tradicije, 
kateri se Slovenci upravičeno 
prištevam o.

Pa se je zgodilo. Pri Novi 
reviji je  že izšlo 14 zvezkov re
vije za človekove pravice Digni- 
tas. O d  teh je  kar 8 tem atskih 
številk, kjer prevladujejo sod
no pravni aspekti družboslovja

nasploh in človekovih pravic z 
ra zp rav am i o v sak o v rs tn ih  
problem ih, da ima bralec na 
razpolago argum ente, ki odgo
varjajo njegovem u specifične
mu in tudi vsestranskem u za
nimanju. O sebno  sem se osre
dotočil na št. 13-14, ki obrav
nava in analizira izkrivljeno pod- 
civilizacijsko raven glavnih slo
venskih medijev, ki predstav
ljajo sram oto v evropski publi
cistiki. N edvom no je revija na 
taki ravni, da bo trd oreh za pov
prečnega Slovenca, ki ni bil va
jen globljega razmišljanja. Po
jav je seveda ne sam o dobro
došel, am pak tudi ohrabrujoče 
potreben in, kar je najvažnejše, 
usm erja m iselnost slovenskih 
intelektualcev k objektivni ana
litični kritiki, kjer najbolj peša, 
zaradi podzavestnih zaprek in- 
doktriniranega izobraževanja. 
Nekaj se le prem ika. Že dej
stvo, da nekateri izobraženci 
(upam , da jih je  malo) zavra
čajo tovrstne analize (v duhu 
dialek tičnega m aterializm a), 
kot "m latenje prazne slame", 
potrjuje, da so avtorji na tisti 
pravi poti, ki je  za evropsko 
(zahodno) miselnost pozitivna 
in sam a po sebi um evna v ust
varjanju pluralnih in širših ob 
zorij pri pojm ovanju dem okra
cije ter civiliziranega moralno- 
etičnega obnašanja.

Koliko bo ta hvalevredna po
buda zalegla oz. uspela v svo
jem  dostojanstvenem  poslan
stvu, pa bo odvisno od podpore 
osveščene slovenske javnosti 
proti učinkovitosti enoum nega 
oblastniškega zaviranja, ki bo 
nedvom no nastopilo za utiša
nje teh in podobnih pobud, z 
vsemi razpoložljivimi sredstvi, 
predvsem  z nedostojanstveni
mi odvisnimi medijskimi linči 
in finančnim m onopolom  (kar 
se je dogajalo m ed kratkotraj
nim Bajukovim poskusom  de
mokratizacije ideološko enoum 
no stagnirane poosamosvojitve- 
ne slovenske politike). Akterji 
polpretekle slovenske nesreče 
imajo še trdno oblast v svojih ro
kah. O sveščanje Slovencev je 
še v povojih in upajmo, da se bo 
čimprej zadostno  razvilo v na
cionalno renesanso in se rešilo 
iz enoum nega močvirja, da bo 
lahko kos izzivom neizbežnim  
evroatlantskim  povezavam  v 
prid slovenskega naroda.

SLIKARSKA RAZSTAVA 
V OKVIRU KOGOJEVIH 
DNEVOV 2002

V galeriji Rika D ebenjaka v 
Kanalu ob  Soči razstavlja svo
ja dela Štefan Planinc, slikar iz 
L jubljane. Bil je  d o c e n t na 
A kadem iji za likovno u m e t
nost v Ljubljani, pozneje  pa  je 
postal izredni p rofesor in leta 
1984 redni p ro fe so r na  isti 
ustanovi. Zdaj živi in ustvarja 
v Ljubljani kot svobodni um et
nik.

O  njem  so izdali katalog, 
ki ga  je  napisala likovna kri
tičarka in u m etnostna  zg o d o 
v inarka N elida N em ec . Z a
pisala je, "da je sam o redkim 
dano, da  se zapišejo v spom in 
in vstopajo  v krog nesm rtnih . 
Slikar Stefan Planinc je  že  več 
kot štiri desetle tja  eden  izmed 
njih. O dpiral je prostore svojih

zgodbam , kjer so  vsak detajl, 
vsak elem ent, vsak predm et in 
figura zg o d b a  zase, ki terjajo  
subtilen razm islek in sm iselno 
povezovanje in kjer je  vsaka 
barva nosilka svojega sporoči
la, ki v p rep letu  potez, n an o 
sov, črt, perspektive, kom po
zicije razkriva svoj obraz. Raz
stava olja, tihožitja, črnobele  
in barvne ilustracije in dela, 
n a p ra v lje n a  v d r u g i h  te h 
nikah". Poudarila je  tudi, da 
dela, razstavljena v Kanalu ob 
Soči, Stefana Planinca "razkri
vajo kot izrednega poznaval
ca psiholoških stanj".

R azstava slik in d rugih  del 
likovnega um etn ika  S tefana 
P lan inca v galeriji Rika D e
ben jaka v Kanalu o b  Soči bo 
na og led  do  30. sep tem bra .

raeSmiKg
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SLOVENIJA

S L OVE NS KI  Z V O N O V I  V S P O M I N  NA 11.  SEPTEMBER

V PRIČAKOVANJU NA VABILO 
ZA ČLANSTVO V EU

M A R J A N  D R O B E Z

Na prošnjo ameriškega ve
leposlanika in priporočilo ljub
ljanskega nadškofa ter sloven
skega metropolita dr. Franca Ro
deta, so včeraj, 11. septem bra, 
ob prvi obletnici terorističnih na
padov v ZDA, v slovenskih cer
kvah zazvonili zvonovi. S tem so 
se spom nili žrtev om enjenih 
dogodkov, zvonjenje pa je po
menilo tudi opozorilo zoper na
silja vseh vrst in priprošnjo za 
mir na svetu. Sicer pa so bili v 
središču zanim anja politike in 
javnosti v prejšnjih dneh dogo
dki, ki zadevajo odnose med 
Slovenijo in Hrvaško, v zvezi s 
sporom o meji med državama, 
posebej še o razmejitvi v Piran
skem zalivu. Javna občila tudi 
podrobno poročajo o tem, da 
se bodo kmalu končala poga
janja o vstopu Slovenije v EU, 
formalno vabilo za včlanitev pa 
naj bi Slovenija prejela pred 
koncem m eseca oktobra.

Napetost v odnosih med Slo
venijo in Hrvaško se je v zadnjih 
dneh nekoliko zmanjšala, sta
nje duhov pa umirilo. Na to so 
ugodno vplivali zlasti srečanje 
obeh premierov, dr. Janeza Dr
novška in Ivice Račana v Zagre
bu, izpustitev slovenskega dr
žavljana Joška Jorasa iz zapora 
v Pulju oz. iz bolnišnice za za
pornike v Zagrebu ter sporazu
mevanje slovenskih in hrvaških 
ribičev o tem, kako bi organizi
rali ribolov oz. si razdelili ribo
lovna obm očja v Piranskem za
livu. Kljub sprem enjenem u vz
dušju med pogajalci pa ni m o
goče pričakovati, da bodo spor
na vprašanja m ed Slovenijo in 
Hrvaško kmalu rešena. Državi 
namreč ostajata nepopustljivi v 
svojih stališčih. Hrvaška vlada 
zahteva, naj o sporu glede dr

žavne meje v Piranskem zalivu 
odloči m ednarodno  razsodi
šče, čemur Slovenija ne naspro
tuje, vendar zahteva, naj razso
dišče odloča o celotni meji, to
rej tudi o njenem kopenskem 
delu. Takšno stališče je  utem e
ljeno, saj je Slovenija pri po
gajanjih o meji precej popusti
la pri svojem delu na kopnem , 
v pričakovanju, da bo Hrvaška 
popustljiva pri odločitvi meje 
v P i r a n 
skem zali
vu. A zdaj 
je treba o 
vsem od
ločati ozi- 
r o ma  se 
sp o razu 
m eti po- 
n o v n o ,  
saj se  je 
h r v a š k i  
p r e m i e r  
o d p o v e 
dal sp o 
razumu o
meji, ki sta ga sredi lanskega 
leta dosegla s predsednikom  
slovenske vlade, dr. Janezom  
Drnovškom. Joško Joras, ki so 

, ga po mnenju slovenske poli
tike zaprli in obsodili zaradi 
dnevnopolitičnih potreb Hrva
ške, je morebiti sporna in ne- 
previdljiva osebnost, toda s svo
jim primerom je slovensko po
litiko zagotovo spodbudil k ve
čji odločnosti. N ajbrž ga bo 
težko pomiriti, saj zatrjuje, da 
kazni zaradi storjenih  prekr
škov ne bo plačal, če ga hrvaške 
oblasti ne bodo pustile pri miru, 
pa je pripravljen ponovno iti v 
zapor. Pri tem  pa je deležen 
popolne podpore raznih civil- 
nodružbenih gibanj in organi
zacij ter SLS, saj je  član in funk
cionar te politične stranke. Jo
šku Jorasu je m ed gladovno

. . . . . . . .

stavko v zaporu izrazila podpo
ro in solidarnost tudi Komisija 
za pravičnost in mir pri Sloven
ski škofovski konferenci.

Slovenija si prizadeva, da bi 
sporna vprašanja čimprej reši
la tudi zato, ker je  po trebno  
zaradi vključevanja Slovenije v 
EU. V Bruslju skrbno spremljajo 
zaplete med državama in pou
darjajo, da evropska komisija 
(vlada) ne bo posredovala, ker 

je prepri
čana , da 
bosta Slo
venija in 
H rv ašk a  
spore lah
ko sami  
rešili. 
P rip rave  
na zaklju
ček poga
janj o  vs
topu Slo
ven i j e  v 
Evropsko 
uni j o  se

medtem nem oteno nadaljujejo. 
Ministrstvo za evropske zade
ve je direkciji za širitev pred 
dnevi izročilo nove podrobno
sti in podatke o napredku Slo
venije na raznih področjih prav
nega reda om enjene integra
cije, da bi jih lahko vključili v 
poročilo o napredku držav kan
didatk, ki bo objavljeno 16. ok
tobra. Tedaj bodo objavili tudi 
seznam  kandidatk, s katerimi 
bo EU letos končala pristopna 
pogajanja. Slovenija je po izpol
njevanju političnih, gospodar
skih in drugih meril na vrhu 
držav kandidatk, ni pa dovolj 
uspešna pri prevajanju evrop
ske zakonodaje . O d  več kot 
80.000 strani uradnega lista EU 
je v slovenščino doslej prevede
nih nekaj manj kot 34.000 stra
ni. M ed njimi pa je pravno pre

gledanih sam o 8.788 strani iz 
om enjenega uradnega lista.

KMETJE ZAHTEVAJO NUJNE  
UKREPE

V Ljubljani je bil v četrtek, 5. 
t.m., protestni shod slovenskih 
kmetov z naslovom "Ni prihod
nosti brez kmetijstva." To je bil 
že drugi shod v zadnjem  pol
drugem  mesecu, pripravila pa 
s ta  ga  K m etijsko-gozdarska 
zborn ica in Z adružna zveza 
Slovenije. Kmetje in kmetijski 
delavci, vseh je bi lo ok ro g  
6.000, so zahtevali od vlade, da 
sp re jm e uk repe  in zagotov i 
večja sredstva za obstanek, utr
ditev in razvoj kmetijstva v tež
jih razm erah, ki bodo nastale 
po sprejem u Slovenije v EU. 
Protestniki so opozarjali, da po
goji za kmetovanje za kmete po 
vstopu v povezavo ne bi smeli 
biti slabši kot pred vstopom, pri 
tem pa bi morali biti enakoprav
ni s kmeti iz držav, ki so že čla
nice Evropske unije. Država naj 
bi z neposrednim i plačili po
sam eznim  km etom  pokrivala 
razliko med stroški kmetijstva 
in nižjimi cenami pridelkov, ki 
jih bodo  iz držav članic EU 
pošiljali na slovensko tržišče. 
Predsednik vlade dr. Janez Dr
novšek, predsednik parlam en
ta Borut Pahor ter minister za 
kmetijstvo, prehrano in goza- 
darstvo, Franci But, so v razgo
voru s predstavniki slovenskih 
kmetov poudarjali, da sloven
ska oblast kmetijstvu namenja 
veliko skrb in zmeraj večja sre
dstva, toda kaže, da jih niso do
volj prepričali. Kmetje so za
skrbljeni zaradi možnih posle
dic vstopa Slovenije v EU. Kme
tijstvo že zdaj ni dovolj konku
renčno, saj v Sloveniji povpreč
no vsak dan  p ro p ad e  osem  
kmetij.

V OBČI NSKI  STAVBI NOVE GORI CE

LEPA RAZSTAVA O SLOVITEM 
BOROJEVIČU

V avli zgradbe m estne obči
ne v Novi Gorici je na ogled 
razstava z naslovom Svetozar 
Rorojevič - zam olčani feldmar- 
šal. G re za znam enitega voj
skovodjo iz prve svetovne voj
ne, ki je  bil poveljnik avstro- 
ogrske arm ade na Soški fron
ti, ki je potekala po vsej Primor
ski in tudi na obm očjih, ki so 
sedaj pod Italijo. Razstavo fo
tografij, listin in drugih doku
m entov je pripravil Miroslav 
Simčič, novinar, publicist ter 
avtor raznih knjig o  prvi svetov
ni vojni, soški fronti ter o Sve
tozarju Borojeviču.

O b slovesnem odprtju  raz
stave je Miroslav Simčič Sve
tozarja Borojeviča in njegovo 
vlogo obravnaval v širšem po
litičnem, časovnem  in zgodo
vinskem okviru. Opozoril je, da 
Slovenci o feldm aršalu vemo 
sorazm erno malo. "Glavni raz
log za to je  iskati v zanem ar
janju preučevanja zgodovine 
prve svetovne vojne, v u rad
nem  zgodov inop isju  v času 
Karadžorževičeve in Titove Ju
goslavije. Za Slovence je po

m em ben zlasti zaradi uspešne 
ob ram be reke Soče. V maju 
leta 1915 sta obstajali dve za
misli (koncepta) obram be av- 
stro-ogrske vojske pred Italija
ni. Po prvem naj bi se z njiho
vimi enotam i spopadli šele na 
obm očju  m ed Z agrebom  in 
M adžarsko ter v celovški kotli
ni. To bi pom enilo vojno uni
čenje vseh slovenskih dežel in 
zahodne Hrvaške, saj naj bi se 
"zaščitne" enote  avstroogrske 
arm ade nenehno spopadale z 
Italijani in jih slabile. Vsi Slo
venci bi v tem  prim eru bili bolj 
ali manj prisiljeni v izgnanstvo. 
Druga različica je  predvideva
la obram bo na Soči, za njo se 
je kot tajni cesarski svetnik, 
zavzel tudi Borojevič. U pošte
vaje izkušnje, ki jih je imel s 
Karpatov, je zatrdil, da se je 
tudi z manjšimi enotam i m o
goče v gorah zaperstaviti m oč
nejšem u sovražniku. Prepričal 
je genera lštab  avstro-ogrske 
arm ade, ki je odločitev o om e
njenem  konceptu obram be na 
Soči sprejel v noči m ed 18. in
19. m ajem  1915, nekaj  dni

pred začetkom  vojne m ed Ita
lijo in Avstro-Ogrsko".

Borojeviču so zaradi že pri
dobljenega slovesa uspešnega 
vojskovodje zaupali poveljstvo 
5. arm ade, ki je sprejela spo
pad z italijanskimi četam i. V 
dvanajstih bitkah ob Soči je feld- 
maršal uspel preprečiti prodor 
italijanskih sil proti Trstu in Ljub
ljani. V zgodovini slovenskega 
naroda je bila to m ogoče ena 
od najbolj usodnih odločitev 
za njegov obstoj. Borojevičeve 
enote so uspešno zavrnile vse 
poizkuse prodora in tako zago
tovile, da sta slovenski in hr
vaški etnični prostor ostala bolj 
ali manj neokrnjena.

Na razstavi v Novi Gorici so 
razstavljeni vojaški zemljevidi, 
reprodukcije raznih zemljevi
dov iz kartoteke Borojevičeve 
a r ma d n e  skupine, pa drugi  
dokum enti, ki so sploh prvič 
predstavljeni javnosti. V Slove
niji je  to gradivo ostalo  po na
ključju. M nogo dokum entov 
so ob koncu vojne uničili v Kra
nju, ko so lačne množice izro
pale Borojevičev vlak in mu

odvzele tudi osebne predm e
te. Kar je  ostalo, je shranil du
hovnik in krajinski dekan An
ton Kobler, ki je  ugotovil, da 
gre za dokum ente neprecenlji
ve vrednosti in za unikatne li
stine o vojni m ed Italijo in Av- 
stro-ogrsko.

Razstava v Novi Gorici bo 
odprta od 20. septem bra. Njen 
avtor, časnikar, publicist in pi
sec m nogih knjig in drugih del 
o prvi svetovni vojni pri Sloven
cih in o sošli fronti, Miroslav 
Simčič, je  v pogovoru z dopi
snikom Novega glasa povedal, 
da je  ustanovitelj in p redsed
nik društva PAX, ki se ukvarja 
z razvojem intelektualnega in 
zgodovinskega turizma. Dejal 
je, "da tukaj ne gre za poceni 
komercializacije, temveč za po
izkus, da se čimveč ljudi, p red 
vsem mladih, seznani s prvo 
svetovno vojno in soško fron
to, brez mitov, nacionalizm a in 
potvarjanj, kar vse je prisotno 
v uradnih zgodovinah na obeh 
straneh  slovensko-italijanske 
m eje. D ruštvo PAX išče tudi 
stike s podobnim i organizaci
jami in ustanovam i v italijan
skih obm ejnih krajih, saj je to 
predpogoj, da bo lahko kandi
diralo tudi za sredstva iz Evrop
ske unije".
— — - .........  M.

N O V A  G O R I C A  /  VOLI TVE B O D O
10.  N O V E M B R A

MORDA SEST KANDIDATOV 
ZA NOVEGA ŽUPANA

Kaže, da bo M estna obči
na Nova G orica m ed tistimi 
lokalnimi obm očji v Sloveniji, 
kjer bo največ kandidatov za 
novega župana. Volili jih bo
do, tako kot novega p redsed
nika države, na volitvah v ne
deljo, 10. novem bra. Skoraj 
zagotovo bo ponovno kandi
diral, že tretjič zapored , Č rto
mir Špacapan, in sicer na listi 
LDS (Liberalne dem okracije  
Slovenije). V teh dneh govori 
skoraj na vseh proslavah, sre
čanjih , ob  otvoritvi razstav, 
novih objektov ozirom a ob za
ključku raznih javnih del, ki jih 
prirejajo  v počastitev  občin
skega praznika, 9. septem bra.

To je sicer njegova pravica in 
v nek a te rh  p rim erih  m orda 
celo dolžnost kot župana, ven
dar im ajo om enjeni nastop i 
zagotovo tudi predvolilni zna
čaj in učinek.

Prva je svojega kandidata 
za novega župana uradno pred
stavila Z družena lista social
nih dem okratov. To bo Mirko 
Brulc, ravnatelj osnovne šole 
Milojke Štrukelj v Novi Gorici in 
vodja skupine svetnikov ZLSD 
v sed an jem  m estn em  svetu 
m es tn e  o b č in e . Svoj volilni 
p rogram  je  časnikarjem  in s 
tem  javnosti predstavil v to 
rek, 10. t.m.

—  M.

KRAJEVNI PRAZNIK

V SOLKANU SLOVESNO
V Solkanu so se v soboto, 7. 

t.m., začele slovesnosti in raz
ne prireditve v počastitev kra
jevnega praznika. Ta spom inja 
na 9. septem bra, ko 
se je že en dan po 
kapitulaciji Italije v 
Solkan kot tudi dru
god na Goriškem oz. 
na Primorskem zače
la osvobodilna voj
na zoper okupator
je. Po otvoritvi raz
s tave  z naslovom  
Predstavitev likov
nih, rezbarskih  in 
ročnih del Solkank, 
je na prostem  pred cerkvijo po
tekal slavnostni del prireditve. 
O  razvoju Solkana in njegovih 
težavah je govoril predsednik 
krajevne skupnosti Tomaž Vu
ga, nato pa so najbolj prizadev
nim krajanom podelili tradicio
nalna priznanja. V kulturno-

PREJELI S M O

U M IR IM O  STRASTI
V PIRANSKEM 
ZALIVU

Podpisniki z zaskrbljenostjo 
opazujem o stopnjevanje nape
tosti v Piranskem zalivu. Zapre
padeni sm o tudi nad ostrimi 
sankcijami hrvaških oblasti zo
per neznatne prekrške sloven
skega državljana Jožka Jorasa, 
ki spominjajo na ukrepe zoper 
politične zapornike. In to v oko
liščinah, ko iste oblasti dobro
hotno  tolerirajo  nedopustne  
grožnje in napade na Jorasovo 
varnost, družino in prem ože
nje. Zato pozivamo slovenske 
oblasti, da z vsemi razpoložlji
vimi diplomatskimi in pravnimi 
sredstvi zaščitijo Jorasa, njego
vo družino in njegovo prem o
ženje.

Hkrati ugotavljam o, da je 
narava spora v Piranskem zali
vu tako zapletena in težavna, da
v tem trenutku ni m ogoča no
bena kompromisna rešitev, ki bi 
zadovoljila obe strani. Zaveda
mo se namreč, da se Slovenija 
ne more odpovedati pravicam, 
ki jih je uživala že v prejšnji 
državi, in ji tako gredo po suk
cesiji, to je prostem dostopu na 
odprto morje in upravljanju Pi
ranskega zaliva. Kot se tudi za
vedam o, da ji Hrvaška v tem
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družabnem  program u je sode
loval tudi Goriški pihalni orke
ster s solisti. Slovesnosti v poča
stitev krajevnega praznika v

Solkanu se bodo zaključile v 
nedeljo, 22. septem bra, in si
cer s koncertom  sakralne gla
sbe v baziliki na Sveti Gori. Za
čel se bo ob 18.30, koncert pa 
bosta izvajala tenorist Janez Lot
rič in organist Tone Potočnik. 
--------------------M.

trenutku tega iz različnih razlo
gov ni v stanju potrditi. Zato 
predlagam o, da se državi na 
podlagi dosedanjih pozitivnih 
izkušenj in sklenjenih veljavnih 
sporazum ov dogovorita za ti
stih nekaj najnujnejših ukrepov, 
ki bodo om ogočali norm alno 
sobivanje ob Piranskem zalivu 
in njegovo sporazum no gospo
darsko izkoriščanje. Dokončna 
rešitev problem a pa naj se, kot 
nekoč v primeru meje na Ško
fijah, preloži na boljše čase.

Prepričani smo, da bo jutri
v skupnem  evropskem dom u 
problem zgubil svojo ostrino. 
Meddržavni spori in nacionali
stične strasti, ki jih je povzroči
lo razkosanje stare države in ki 
zastrupljajo meddržavne odno
se, se bodo namreč postopom a 
rešili oz. umirili. Dotlej pa pozi
vamo vse, v ta spor vpletene 
dejavnike, da se vzdržijo vsakr
šnih izzivanj, izsiljevanj in stop
njevanja incidentov. Kajti ob 
epohalnih premikih, ki sm o jim 
priča, in še posebej tistih, ki jih 
sprožajo evropski integracijski 
procesi, izpadam o z našimi ne
rešenimi med sosedskimi spori 
malenkostni, prepirljivi in ne
zreli.

Z A  M N E N J S K O  G I B A N J E  
Z A  S L O V E N S K O  I S T R O ,  

M I L A N  G R E G O R I Č ,
K A R L O  K O C J A N Č I Č  IN 

L U C I J A N  P E L I C O N
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ITALIJANSKO PRAVO

ZAKONSKA
ENAKOPRAVNOST

VERSTEV

Ž I VLJ ENJ S KA RAVEN SE SLABŠA

GROZLJIVE PODRAŽITVE!
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D A M J A N  HLEDE

Razvojna težnja italijanske
ga prava v zadnjih desetletjih 
kaže postopno  brisanje iz za
konikov vseh privilegijev kato
liške vere, ki so ostali zapisani 
še iz časa izpred obsto ječe ita
lijanske ustave. Gre za nek po
s to p e k  d e sak ra liz ac ije  ali - 
bolje - sekularizacije prava, ki 
pa ni predm et zakonodajnega 
norm ativnega delovanja, pač 
pa razsodb ustavnega sodišča. 
Zaradi simboličnega naboja de
janja kot takega lahko imamo 
za najbolj znan primer tega raz
voja institut prisege (gl. npr. čle
na 238 in 251 civilnega postop- 
nika ter člen 497 kazenskega 
postopnika), iz obrazca katere
ga je bilo postopno z različni

mi razsodbam i ustavnega sodi
šča izključeno vsakršno sklice
vanje na Boga in na religijo.

Podoben razvoj je  videti tu 
di v kazenskem  pravu, in sicer 
predvsem  v členih, ki obsojajo 
"kazniva dejanja proti državni 
religiji in dovoljenim veroizpo
vedim". Takšen je nam reč še 
zm eraj naslov poglavja kazen
skega zakonika, ki ga sestav
ljajo členi od 402 do 406. G o
vor je  še o "državni religiji" in
o "dovoljenih veroizpovedih", 
kar po verski svobodi, ki jo je 
uvedla obstoječa ustava, ne ve
lja več, zaradi česar je  pod na
zivom "dovoljene veroizpove
di" treba sedaj brati "veroizpo
vedi, različne od katoliške".

Ravno člen 405 je bil pred 
kratkim p redm et nove razsod
be ustavnega sodišča, ki se je  iz

reklo za njegovo protiustavnost. 
Postopek na ustavnem  sodišču 
je sprožilo kasacijsko sodišče. 
Slednje je predložilo zadevo o 
p ro tiustavnosti om en jen eg a  
člena, ki predvideva kaznivo 
dejanje m otenja verskih ob re
dov katoliške vere, ker določa 
hujšo kazen, kot jo p redvide
va naslednji člen št. 406 za pri
m er m otenja verskih obredov 
drugih veroizpovedi. To pa naj 
bi bilo po mnenju kasacijske- 
ga sodišča v nasprotju s tretjim 
členom  italijanske ustave, ki 
govori o enakosti vseh drža
vljanov pred zakonom  ne gle
de na verske in d ruge razlike 
ter v nasprotju  z osm im  čle
nom  ustave, po katerem  so 
pred zakonom  vse veroizpove
di enako svobodne.

Podoben postopek o proti
ustavnosti se je zaključil že leta 
1997, ko je ustavno sodišče z 
razsodbo št. 329 /97  razglasilo 
protiustavnost 1. odstavka čle
na 404 kazenskega zakonika, 
ki predvideva kaznivo dejanje 
"žalitev državne religije preko 
zasram ovanja stvari", ki so pre
dm et verskih obredov, ravno 
zato, ker je določal višjo kazen, 
kot jo je  člen 406 predvideval 
za  isto kaznivo dejanje, če je 
bilo storjeno proti veroizpove
dim, ki so različne od katoliške. 
Kasneje, leta 2002, je ustavno 
sodišče z razsodbo št. 5 08 /00  
razglasilo protiustavnost člena 
402, ki je sankcioniral "zasramo
vanje državne vere".

Pričakovati je  torej bilo, da 
bo ustavno sodišče tudi tokrat 
potrdilo svojo interpretacijo in 
tako je tudi bilo. "Temeljno na
čelo laičnosti države (...) pom e
ni ekvidistanco in nepristran
skost z ozirom na vse veroizpo
vedi", piše v razsodbi ustavne
ga sodišča. Pričakovati je  se
daj, da bo prej ali slej ista uso
da doletela še člen 403 kazen
skega zakonika, ki predvideva 
kaznivo dejanje "žaljenja kato
liške veroizpovedi preko zasra
movanja ljudi", ki jo  izpovedu
jejo in za katerega še zm eraj 
velja isto razlikovanje v sank
cijah z ozirom na druge veroiz
povedi, ki je  bilo sedaj razgla
šeno kot protiustavno glede na 
člen 405.

M A R A  PE T A R O S

SADJE IN ZELENJAVA

V juliju in v avgustu so se 
prodajne cene sadja in zelenja
ve močno povečale. V primerja
vi s prejšnjim letom so prodaj
ne cene teh proizvodov narasle 
za 10 do 15%, če primerjamo 
prodajno ceno proizvajalca; če 
p r i mer j amo p ro d a jn o  cen o  
drobnoprodajne  trgovine, pa 
ugotovimo, da so se prodajne 
cene teh proizvodov povečale 
za več kot 40%. Že spomladi, 
ko so se nenadom a podražile 
številne povrtnine, tedaj baje 
zaradi mraza in suše, je  italijan
ski minister za kmetijske dejav
nosti ustanovil poseben organ, 
ki nadzoruje cene  kmetijskih 
proizvodov. Ta organ ima nalo
go, da stalno nadzoruje spre
minjanje drobnoprodajnih cen. 
Pri opazovanju cen pa so ugo
tovili, da se prirastek poveča 
glede na dolžino distribucijske
ga kanala. Cim daljša je pot od 
proizvajalca do potrošnika, tem 
večji bo povišek v ceni. Če sa
dje ali zelenjavo kupi mo pri 
proizvajalcu, bom o plačali sa
mo od 10 do 15% več kot lani, 
pri grosistu je cena v primerja
vi z lanskim letom sam o za 12 
do 27% višja, v drobnoprodaj- 
ni trgovini pa so cene od 30 do 
40% višje kot lansko leto.

V zadnjih mesecih so se m o
čno podražile vse povrtnine in 
skoraj vse vrste sadja ne glede 
na način proizvodnje ali na kraj 
proizvodnje. Najbolj so se po
dražile najrazličnejše solate, ki 
so se v drobnoprodajnih trgo
vinah v povprečju podražile za 
več kot 50% glede na lansko 
leto. Ta povišek cen pa je bil v 
celoti opravičljiv, saj so se v tem 
primeru proizvodni stroški za
radi neu g o d n ih  vrem enskih  
pogojev m očno povečali. Nika
kor pa ne m orem o opravičiti 
poviška paprike in jajčevcev, ki 
so se podražili za več kot 30%, 
saj so se njihovi proizvodni 
stroški celo zmanjšali, in sicer 
v povprečju za več kot 5%.

Podražitve gre pripisati pred
vsem zelo neugodnim  vrem en
skim pogojem , ki so letos m oč
no vplivali na letni proizvod in 
povečali proizvodne stroške v 
km etijskem  sek torju . Žal pa 
m oram o tudi v tem primeru za
beležiti, da so poviški večkrat 
neopravičljivi in da v glavnem 
odvisni od dolžine in neučinko

vitosti distribucijskega kanala. 
Zaradi tega nameravajo pri mi
nistrstvu za kmetijske dejavno
sti spodbujati razne oblike zdru
ževanja kmetov, ki bi om ogoča
la bolj organiziran in posledič
no bolj učinkovit vstop na trži
šče. Pri tem  bi imeli precejšnje 
koristi proizvajalci sami, ki bi 
lahko svoje proizvode prodaja
li po nekoliko višjih cenah, in se
veda potrošn ik i, ki bi b lago 
plačevali po nekoliko nižjih ce
nah. Pri raznih pro jek tih  za 
vzdrževanje kmetov pa bi lahko

izkoristili tudi prispevke, ki jih v 
ta nam en podeljuje Evropska 
skupnost. Če k slabi organizi
ranosti distribucije dodam o še 
razne vrem enske ujme, so po
viški cen skoraj neizogibni.

Nedvomno pa bi bili potro
šniki veliko bolj zadovoljni, če 
bi poznali dejanski vzrok nara
ščanja cen. Nekateri proizvajal
ci menijo, da bi bilo dovolj že 
obvestilo potrošnikom , koliko 
so dejansko znašali proizvodni 
stroški neke dobrine. Na tak na
čin bi potrošnik že vnaprej ve
del, da je visoka prodajna cena 
opravičjiva. Poleg tega pa pred
lagajo predstavniki neposred
nih obdelovalcev, da  bi vsak 
proizvod opremili tudi s poseb
no nalepko, ki bi prikazovala 
izvor dobrine in njeno kakovost. 
Zelo pom em bno pa je tudi nad
zorovanje cen, saj se marsika
teri p rodajalec rad odloči za 
višje cene sam o zato, da bi pri 
tem imel višje dobičke. Pri nad
zorovanju cen pa bi morali so
delovati m inistrstvo za km e
tijske dejavnosti, krajevne trgo
vinske zbornice, združenja ne
posrednih obdelovalcev in zdru
ženja potrošnikov.

RC AUTO

V začetku septembra je mar
sikaterega šoferja pretresla no
vica, da se bo ponovno podraži
la zavarovalna premija za ob
vezno zavarovanje avtomobila. 
Po zakonu m orajo vsi lastniki 
avtomobilov in drugih prevoz
nih sredstev zavarovati svoje av
tomobile proti civilni odgovor
nosti. To zavarovanje ima neko 
socialno funkcijo, saj krije m o
rebitno škodo, ki jo  avtom obi
list povzroči s svojim prevoznim 
sredstvom. Zavarovalne pogod

be so med se
boj zelo raz
lične in nu 
dijo šoferjem 
zelo različne 
storitve. Gle
de na s to ri
tev, ki jo za
varovalec nu
di v primeru 
n esreče , pa 
moram o pla
čevati različ
ne p rem ije . 
Višino premi
je določijo na 
podlagi raz
l ičnih sp re 
menljivk:
- staro st po

godbenika: zavarovalnice oce
njujejo, da je zelo mlad šofer še 
neizkušen in zato  je verjetnost, 
da bo povzročil nesrečo, večja 
kot v primeru nekoliko starej
šega voznika. Poleg tega upo
števajo zavarovalnice tudi dej
stvo, da številni mladi vozijo 
tudi ponoči, ko se vračajo z raz
noraznih zabav, in tedaj je  ver
je tnost nesreč večja;
- kraj bivanja: v nekaterih krajih 
je verjetnost, da se zgodi avto
mobilska nesreča, precej večja 
kot v drugih. Zavarovalci so na 
podlagi večletnih statističnih 
opazovanj ugotovili, da je v Ita
liji največja verjetnost, da se ti 
pripeti avtomobilska nesreča v 
Neaplju, m edtem  ko je Gorica 
med kraji, kjer je verjetnost ne
sreče relativno majhna;
- spol pogodbenika: na podla
gi statističnih opazovanj so za
varovalnice ugotovile, da je ver
je tnost, da se zgodi nesreča 
ženski, precej manjša kot v pri
meru moškega. Zato imajo žen
ske pri sklepanju zavarovalnih 
pogodb nekoliko nižje premije 
kot moški;
- število povzročenih nesreč v 
prejšnjih letih: šoferji, ki so v

prejšnjih letih povzročili kako 
nesrečo, so za zavarovalnico ri
zični elem enti in morajo zaradi 
tega plačevati večje premije.

Na podlagi teh in še drugih 
spremenljivk določijo stopnjo 
tveganja oz. verjetnost, da bo 
kdo v naslednjem letu povzročil 
nesrečo, ki bo zavarovalnici pri
nesla določen izdatek. Višja je 
stopnja tveganja, tem večja bo 
zavarovalna premija.

V zadnjih tednih pa so zava
rovalnice napovedale precej
šnje povišanje zavarovalnih pre
mij, saj so se izdatki, ki so z le- 
temi povezani, izredno poveča
li. K temu so pripomogli tudi ne
pošteni avtomobilisti, ki pri mi- 
minalnih nesrečah zahtevajo 
od zavarovalnic izredno visoke 
odškodnine. Samo v letu 2001 
so se izdatki zavarovalnic pove
čali za 23,74%, kar je precej več, 
kot so se v povprečju povečale 
zavarovalne premije. Čeprav so 
premije v zadnjih letih močno 
narastle, so se izgube zavaro
valnic za ta del dejavnosti v zad
njih letih močno povečale. O ce
njujejo, da so v letu 2001 izgu
be zavarovalnic, povezane z ob
veznim zavarovanjem avtom o
bilov, znašale približno 416 mi
lijard evrov.

Da bi nekoliko zmanjšali iz
datke za odškodnine, so se zava
rovalnice odločile, da bodo v na
slednjih letih sam e organizira
le popravilo avotmobilov in dru
gih prevoznih sredstev. Na tak 
način bi imele zavarovalnice ne
posreden nadzor nad izdatki za 
popravila in bi verjetno precej 
zmanjšale svoje stroške. Proti 
tem inovacijam pa so takoj na
stopili na eni strani avtoličarji, 
saj bi se njihov obseg dela drasti-

I čno zmanjšal, po drugi strani pa 
tudi nekateri avtomobilisti, saj 
menijo, da kvaliteta popravila 
ne bi odgovarjala prejšnjim stan
dardom . Ravno tako se zavaro
valnice zavzem ajo za večje so
delovanje s silami javnega reda. 
Če bi bila kontrola na cestah 
večja, bi postali tudi šoferji bolj 
disciplinirani, pri vožnji bi upo
števali p redp isane  h itro stne  
omejitve, verjetno bi "celo" pri
peli varnostne pasove. Na tak 
način bi se število nesreč in 
njihovih posledic precej zm anj
šalo, kar bi ugodno vplivalo na 
izdatke zavarovalnic. Pri manj
ših izdatkih pa bi se tudi zava
rovalne premije precej znižale.

N A V O D ILA KMEČKE ZVEZE

N A PO Č IL  JE ČAS TRGATVE
M A R I O  G R E G O R I Č

Svetovalna služba Kmečke 
zveze je tudi v prvih dneh sep
tem bra opravila veliko število 
meritev sladkorja in kisline na 
belih sortah  tako v Bregu kot 
na Krasu. Rezultati potrjujejo, 
kar sm o  že n a p ov e d a l i  na  
osnovi analiz, opravljenih ob 
koncu avgusta. Sladkorna stop
nja je  nadpovp rečno  visoka, 
vzporedno s tem  so tudi vred
nosti kislin zelo dobre, kar po
meni, da sta ta dva param etra 
pravilno usklajena. Te podatke 
dopolnjujejo in potrjujejo tudi 
rezultati meritev strokovne slu
žbe, ki jo je vzpostavila pokra
jinska uprava in ki jo  izvaja za

to poverjena družba 3A. Pale
ta podatkov je torej zelo širo
ka in om ogoča d ober pregled 
nad stanjem  zrelostne stopnje 
predvsem  belega grozdja.

Na osnovi teh analiz je mož
no trditi, da je kakovost pri
delka dobra ter da bo v Bregu 
dosegla že v prihodnjih dneh, 
to se pravi od 10.-15. sep tem 
bra, že optim alno stopnjo zre
losti, v odvisnosti seveda tudi 
od specifične lege vinograda 
in sorte grozdja. Kakih deset 
dni pozneje se bo trgatev be
lih sort preselila na Kras. Pou
darili sm o že, da so bile dose
danje meritve opravljene sko
raj izključno na belih sortah , 
ker je znano, da rdeče sorte do

zorijo 10-15 dni kasneje. Vsled 
tega bo svetovalna služba šele 
v prihodnjem tednu začela s si
stem atično meritvijo teh sort. 
O  tem  bom o seveda poročali 
v prihodnjih člankih. Vinograd
nike vabimo, naj ne odlašajo s 
trgatvijo, če je grozdje zrelo. 
Če ga nam reč pustijo na trti, 
ne bo ničesar pridobilo na ka
kovosti, n asp ro tn o  se  lahko 
kakovost poslabša zaradi pad
ca kislin. Pa še nekaj osnovnih 
navodil o trgatvi in o posegih 
v kleti. Trgatev naj se začne v 
zgodnjih jutranjih urah, da ne 
pride grozdna m asa v p rede
lavo z visoko tem peraturo . V 
takem  prim eru jo je  nam reč 
težje  nadzorovati. Pred trga

tvijo pa je treba seveda poskr
beti, da bo klet higiensko neo
porečna. Le na ta način lahko 
p reprečim o  p riso tnost in ra
zvoj škodljivih m ikroorganiz
mov. Kar zadeva posege v kle
ti tako v grozdje kot v m ošt, bi 
se omejili le na osnovne. Odvi
sni so od zdravstvenega stanja 
grozdja, strojne oprem e, s ka
tero razpolaga kletar ter od trž
ne usm erjenosti kleti, ki se lah
ko odloči za visoko kakovostno 
vino, nam en jeno  stek len iče
nju, ali manj zahtevnem u na
miznem u vinu. Za specifične 
p roblem e vabim o proizvajal
ce, naj se obrnejo do strokov
ne svetovalne službe. V nada
ljevanju navajam o zato  le ne
kaj okvirnih navodil, ki pa jih 
lahko koristijo v večji ali manjši 
meri vsi vinogradniki in vinarji:

a) uporaba  m etabisolfita: to  
sredstvo dodam o ob drozga- 
nju ali pecljanju v količini 8-10 
gram ov na sto t grozdja ali v 
večjem odmerku, če je grozdje 
načela gniloba;
b) če razpolagam o le s tradi
cionalno  stiskalnico (prešo), 
bom o grozdju dodali encim e 
(3-4gr/stot grozdja), ki razkro
jijo celična m em brano  v 2-4 
urah, kar om ogoči hitro stiska
nje drozge. Kdor razpolaga s 
sodobnim i stiskalnicam i (hi
dravličnim i ali pnevm atičn i
mi), lahko stiska drozgo brez 
tega dodatka;
c) dodam o selekcionirane kva
sovke (20-25 g/h l) in hrano za 
kvasovke (20-30 g/h l) in s tem 
om ogočim o boljši potek vre
nja ter preprečim o, da se zara
di pom anjkanja hranil ustavi

vrenje predčasno, s posledično 
prisotnostjo nepovretega slad
korja v m oštu in vinu;
d) urejam o tem pera tu ro  fer
m entacije, ki ne sm e preseči 
20°C  (bo lje , če ne p reseže  
18°C).

Kar zadeva čiščenje m ošta, 
ga lahko dosežem o s hlajenjem 
v začetni fazi njegove obdela
ve ali s čistili. D anes so na raz
polago tudi encimi, ki to uspe
šno opravijo. Izbira je  odvisna 
predvsem od razpoložljive teh
nologije. Napisali sm o že in to 
še enkrat poudarjam o, da so 
zgoraj navedeni strokovni na
potki le okvirni. Prepričani pa 
smo, da jih bo večina naših vi
nogradnikov  lahko uspešno  
koristila in jih po potrebi dopol
nila z nasveti strokovnjakov.
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A P O K A L I P S A  I T ALI J ANS KE GA N O G O M E T A

NA POM OČ, NOGOMET 
UMIRA! (5)

A N D R E J  Č E R N I Č

Ljubitelji italijanskega nogo
m eta so si prejšnji teden  po 
daljšem času lahko oddahnili.
N ogom etno  prvenstvo  bo v 
nedeljo končno štartalo, še več, 
prišlo je do vseh potrebnih spo
razumov, da se bo vsakoletni 
največji špo rtno -ekonom sk i 
dogodek prenašal neposredno 
in posredno na "zasenčenih" 
postajah Stream  in TelepiE ter 
na državni radioteleviziji. M ed
tem ko je konec avgusta zazna
movala um etna oživitev do te
daj mrtve kupoprodajne borze 
s prestopi Ronalda, Neste, Cre- 
spa in Di Vaia, je  septembrski 
mesec uvedla "skupna poteza" 
zveze profesionalnih klubov in 
predstavnikov televizijskih hiš 
* najprej RAI, nato še Stream  in 
Telepiu'), ki so, bolj zaradi nuj
nosti kom prom isa kot zaradi 
iskanja skupnega jezika, prere
zali Gordijski vozel pravic pre
nosa nogom etnih tekem . No
bena od treh strani (Lega cal- 
c/o, RAI, zasenčeni postaji) ni v 
celoti sprejela stališč in pogojev 
ostalih dveh, dobili pa sm o po
noven dokaz soodvisnosti vple
tenih v spor. N ogom et brez te
levizije ne m ore preživeti, tele
vizija brez nogom eta pa bi si 
nakopala takšne izgube, da se 
mu ne m ore odpovedati.

O D  S O L K A N A  D O  P O D G O R E

S I M O N A  VENTURA IN 

GIA M PIER O GALEAZZI ŠE 

NAPREJ GLAVNA NEDELJSKA 

ZV EZDN IKA

Prvi korak, kije italijanski jav
nosti jasno nakazal skorajšnjo 
rešitev spora, je bil storjen v sre
do, 4. septem bra. Predsednik 
zveze klubov Galliani in gene
ralni direktor RAI-a Sacca' sta 
po večmesečnih sporih končno 
našla kompromis. Damoklejev 
meč nesporazumov med nogo
metom  in državno televizijo je 
že nekaj m esecev visel nad gla
vam a om enjen ih  glavnih ju 
nakov. V zadnjih tednih pa se je  
nevarnost "obglavljenja" sled
njih v primeru trm astega vztra

janja pri svojih stališčih zelo po
večala. Ponovna zakasnitev no
gom etnega prvenstva bi po 
vzročila neverjetno finančno 
škodo v blagajnah nogometnih 
društev in RAI-a.

Galliani in Sacca' sta podpi
sala triletno pogodbo, ki bo bla
gajno zveze obogatila za 186 
milijonov evrov. Galeazzijev 90= 
minuto  bo RAI stal 139,5 milijo
nov evrov, pravice za prenos ita
lijanskega pokala  pa ostalih
46.5 milijonov evrov. Poleg te
ga bo morala državna televizija 
odšteti Gallianiju še dodatnih
6.5 milijonov evrov v primeru, 
da bo oddaja 90° m inuto  pre
segla 33% delež gledanosti, in

6,5 milijonov evrov, če bo pre
nosom tekem italijanskega po
kala sledilo več kot 22% gle- 
dalcev.V pogodbi pa sije  nekaj 
"posebnih" pravic pridržal tudi 
Sacca'. Državna televizija bo 
imela monopolno pravico nad 
intervjuji ob robu igrišča in v 
slačilnicah. Zveza klubov mora 
nada lje  pr i merno poskrbeti 
zato, da bi d ruge televizijske 
hiše ne posegle na področja, ki 
jih bo odslej monopolno krila 
RAL Pogajalci javne radiotele
vizije so si izbojevali še eksklu
zivno pravico nad poročanjem 
o nogom etu  v nedeljah med 
13.30 in 22.30. Pogodba pre
dvideva končno tudi vsaj šest 
tekem v nedeljo v popoldanskih 
urah.

M edtem ko so bili predstav
niki RAI-a s pogodbo dokaj za
dovoljni, saj so po nižji ceni v 
bistvu ohranili vse dosedanje 
pravice, so se predsedniki neka
terih (predvsem manjših) klu
bov podpisani pogodbi močno 
upirali, češ da je pisana na kožo 
velikim klubom. Zavzemali so 
se za večjo členjenost urnikov 
tekem, ker bi tako lahko iztržili 
več iz pogodb s postajam a Stre
am  in Telepiu'.

Povprečni italijanski nogo
metni privrženec je sedaj res 
lahko brez skrbi: popolnom a je 
poskrbljeno za njegove nedelj
ske popoldneve, obredno preda
ne nogom etu. Simona Ventura 
(oddaja Quellicheilcalcio...) in 
G iam piero G aleazzi (oddaja  
90 “ m inuto) bosta  še naprej 
glavna nedeljska zvezdnika. 
— —  DALJ E

PO L O M  AMERIŠKE POKLI CNE KOŠARKE

Nepremagljivi zvezdniki li
ge NBA, ki so zastopali barve 
am eriške  re p re z e n ta n c e  na 
svetovnem prvenstvu v India
napolisu, so po 58 zaporednih 
zm agah v 10 letih nastopanja 
potegnili krajši konec. Letošnje 
sanjsko m oštvo (Dream team) 
je za vse Američane naenkrat 
postalo  m oštvo nočnih mor. 
Prebivalci ZDA so svojo košar
karsko reprezen tanco  imeli za 
nepremagljiv fenom en, ki je v 
svetu šp o rta  edinstven. Trije 
zaporedni porazi ameriških ko
šarkarjev na dom ačih tleh so 
to prepričanje m očno skrhali.

Dream team  niso sestavlja
li najboljši košarkarji onkraj ve
like luže. V ekipi, ki se je pred
stavila v Indianapolisu (kjer se 
je SP odvijal), sta bila le dva 
superzvezdnika: Paul Pierce, 
krilo Bostona, in Micheal Fin- 
ley, b ran ilec-stre lec  D allasa. 
O dsotni so bili vsi najkvalitet
nejši košarkarji: center Shaquil- 
le O ' Neal in bran ilec  Kobe 
Bryant ( oba Los Angeles La- 
kers), krila Tracy Mc G rady 
(O rlando), Tim D uncan (San 
Antonio) in Kevin G arnett (Min
nesota), ter branilci Jason Kidd

MOŠTVO NOČNIH 
MOR

(Nevv Jersey), Allen Iverson 
(Philadephia) in Stephon Mar- 
bury (Phoenix). Kljub tem u pa 
odsotnosti ne morejo biti opra
vičilo za n ev e rje ten  po lom  
košarkarskih velemojstrov. Eki
po so vseeno sestavljali zelo 
kakovostni igralci. Poleg že 
om enjenih Finleya in Pierca so 
v Dream team  med drugimi bili 
izbrani Ben VVallace (D etroit), 
ki je  bil v lanski sezoni najboljši 
s kaka l ec  v ligi NBA,  Elton 
Brand (Los Angeles Clippers), 
ki je  na posebni lestvici skakal
cev zased e l p e to  m es to  te r  
Andre Miller (Cleveland), naj
uspešnejši p oda ja lec  lanske 
sezone. Posebej je  treba om e
niti tudi branilca Indiane Reg- 
gieja  M illerja, e n eg a  izm ed 
najbolj izkušenih košarkarjev 
lige NBA.

Kaj je torej botrovalo poraz
ni igri, ki so jo Američani prika
zali na dom ačih tleh? Svetov
nega prvenstva niso vzeli re

sno. Nastopali so, kot bi bilo 
že vnaprej določeno, da so lah
ko zmagovalci sam o oni. Pri
prave so začeli le dobrih štiri
najst dni pred začetkom  SP-ja, 
m ed samim tekm ovanjem niso 
bili disciplinirani (velikokrat so 
ponočevali, rednih treningov 
niso imeli). Posledice vsega te
ga so bile še kako očitne na 
parketu. ZDA so zasedle sra
m otno šesto m esto.

N ep ričak o v an eg a  p ad ca  
največje košarkarske velesile 
se je  okoristila Jugoslavija (oz. 
republika Srbija in Črna Gora), 
ki je bila z ZDA glavni favorit 
za naslov. Po izredno slabem  
začetku in porazu s Puertori- 
com  v predtekm ovalnem  delu, 
so se Srbi pobrali na noge in 
odločno odigrali vse naslednje 
tekm e. Preživeli so sicer kar 
nekaj težkih trenutkov. Č etrti
no finala proti ZDA so zm aga
li predvsem  po zaslugi Bodiro- 
ge, ki je skoraj sam  nadokna

dil ves zaostanek, Guroviča, ki 
je  v zadnji četrtini trikrat zadel 
izza črte za tri točke, in Jariča, 
ki je  zadel štiri odločilne pro
ste m ete. V polfinalni tekmi 
proti Novi Zelandiji so v drugi 
četrtini zaostajali že za 13 točk, 
v drugem  polčasu pa so prev
zeli pobudo  v svoje roke in za
ostanek  nadoknadili. V finalni 
tekmi so se pomerili z Argen
tino, največjim presenečenjem  
le tošn jega  SP-ja. G inobili in 
soigralci so  prikazali najbolj 
kakovostno igro, sami so prvi 
prem agali Američane, v finalu 
pa so se z bolj izkušenimi Ju
goslovani borili do zadnjega 
ter tako izsilili podaljšek. Srbi 
so bili na koncu boljši: k tem u 
so pripom ogle tudi nekatere 
dvomljive sodniške odločitve.

Če p o te g n e m o  č rto  pod  
svetovnim prvenstvom v India
napolisu gre vsekakor najprej 
(p red  zm agoslavjem  ZRJ ali 
čudovito argentinsko igro) iz
postaviti, da ameriška košarka 
ni več tako nedosegljiva. Raz
daljo m ed NBA ligo in "našo" 
košarko ni treba več meriti v 
svetlobnih letih.
  A Č

VELIK USPEH ČEZMEJNE 
REGATE

a ®  -

F O T O  BUM BACA

Že po vrvežu na startu v Sol
kanu je bilo zaslutiti, da  bo  po 
udeležb i letošnji sp u s t m ed  
najbolj uspešnimi. Temu je ne
dvom no botrovalo lepo in top
lo vrem e, ki je  eden  od pred 
pogojev za udeležbo  na So
ških regatah . Končni seznam  
vpisanih  je  pokazal številko 
227, ki je  le za tri eno te  nižji 
od rekordne udeležbe iz leta 
2000. Čezm ejnih športno-re- 
kreacijskih prireditev po zn a
m o veliko, vendar si upam o tr
diti, d a  spričo svoje neobičaj
nosti, sodijo rečni spusti m ed 
najbolj priljubljene, pa čeprav 
še zdaleč ne dosežejo udeležb 
k akega  p o h o d a  ali ko lesar
jenja.

Poseben peča t letošnjem u 
kajakaškem u spustu  je  dajala 
p riso tnost številnih občinskih 
svetov. Poleg predstavništev  
goriške in noogoriške občine, 
ki sta pokraviteljici čezm ejne 
pobude, so se  17. regate  ude
ležili še  predstavniki občinskih 
svetov iz Ljubljane, M aribora, 
N ovega m es ta  in C elja. Na 
gum enjakih so letos našli m e
sto  tudi predstavniki rajonskih 
svetov iz Pevm e, O slavja in 
Štm avra ter Podgore. Na raf
tu goriške občine sm o obleče
ne v prave rafterje-pustolovce 
prepoznali odbornika za šport 
O ttav ia  R om ana, odborn ika  
za čezm ejno  sodelovanje Da
m ijan a  T erp ina , svetovalko  
M aro Č ernič, pokrajinskega 
odborn ika za čezm ejne stike 
M arka M arinčiča, in d ru g e . 
Na štartu  pri čolnarni KK So
ške elekrarne so  udeležencem  
zaželeli srečno  po t podžupan  
Nove G orice Viljem De Brea, 
odbornik  za šp o rt pri goriški 
občini O ttav io  R om ano in pa 
predstavniki prirediteljev, KK 
Šileč G orica, KK Soške elek
trarne  in ZSŠDI.

Po osem kilom etrskem  ve
slaškem naporu  (največje bilo

kajakov, kar precej pa tudi ka
nujev in gum enjakov) in po 
v m esn em  o k rep č iln em  p o 
stanku pri pevmskem mostu, 
je  dolga kolona plovil dosegla 
cilj, ki je  bil kot po  navadi pri 
ločniškem  m ostu  pri Podgori. 
Letos je  bilo prvič, da  je delova
la vm esna posta ja  z okrepče
valnico, ki je bila postavljena 
na p lav a jo čem  p o m o lu  pri 
pevmskem m ostu. Za okrepči
lo veslačev so  poskrbeli člani 
pevm ske rajonske konzulte. 
Pri raznih opravilih pa so  po
m agali tudi njihovi podgorski 
kolegi.

V Kulturnem dom u "Andrej 
Paglavec" je  sledilo nagrajeva
nje najštevilnejših skupin, žre
banje  nagrad  in seveda d ru 
žab n o st ob  okusni paštašuti. 
Najbolj številni skupini sta  pri
spevala organizatorja  priredi
tve, KK Soške e lek trarne 53 
udeležencev, KK Šileč pa 30. 
Zelo zanim iva je  bila prisot
nost družine Belingar iz Solka
na, ki je  regati prispevala kar 
19 udeležencev. Zabeležiti gre 
tudi goriško Skupino Sončni
ca, ki se je  regate  udeležila z 
osm im i člani. P osebno  priz
nanje sta prejela tudi Albin Pe
rko iz Solkana kot najstarejši 
udeleženec (čez kak m esec bo 
dopolnil 80 let) in Sara Štokelj 
iz Nove Gorice, ki je  komaj do
polnila leto in pol starosti. Že 
drugič zap o red o m a se je  pri
ljubljene regate  udeležila go
spa  Ž enja  Š hodceva iz M o
skve. Na cilju sta udeležencem  
spregovorila odbornik  za  čez
m ejno sodelovanje pri goriški 
občini D am ijan Terpin ter žu
pan m estne občine Nova Gori
ca, Črtom ir Špacapan. O ba sta 
izrekla željo, da bi tradicional
ni rekreacijski spust prirejali tu
di, ko ne bo več državne meje, 
ki je  vsa ta leta nasilno razde
ljevala Goriško in njene ljudi. 
 VI P
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O SKAVTSKEM 
PRAZNIKU NA 
SV. VIŠARJAH

Spoštovano uredništvo No
vega glasa,

v nedeljo, 25. avgusta, je  Slo
venska zamejska skavtska orga
nizacija na Svetih Višarjah pri
redila praznovanje ob 50-letni- 
( i slovenskega skavtizma v Ita
liji in 80-letnici skavtskega gi
banja na Slovenskem.

V torek, 27. avgusta, sm o z  
veseljem ugotovili, da je  Primor

ski dnevnik dogodku posvetil 
celo četrto stran. Ker pa se nam  
je  prispevek v m arsičem  zdel 
sporen in se je  v besedilo vrini
lo kar nekaj napak, sm o  v pe
tek, 30. avgusta, uredništvu Pri
morskega dnevnika poslali od
prto pism o s prošnjo za obja
vo. Kot pobudniki srečanja sm o  
namreč želeli izraziti svoje ne
strinjanje s takim načinom  po 
ročanja in bralce opozoriti na 
spodrsljaje.

Nekaj dni sm o zam an čaka
li. V torek, 3. septembra, pa nam  
je  v telefonskem  pogovoru od

govorni urednik Primorskega 
dnevnika izjavil, da ga ne  bo  
objavil.

Obračamo se na Vas v upa
nju, da prek Vašega tednika jav
nost izve za om enjeno pismo.

Spošt. g. odgovorni urednik, 
najprej bi se Vam rada za

hvalila za pozornost, ki jo je Pri
morski dnevnik dne 27.8.2002 
namenil skavtskemu jub ile jne 
mu srečanju na Sv. Višarjah.

Žal pa se nama zdi nujno, 
da se odzoveva članku gdč. Ta
tjane Dolhar in Ivane Godnik,

da bi bralcem  PD zagotovila 
predvsem pravico do točne in
formacije. Naj bo jasno, da Vas 
pri tem nočeva učiti časnikar
skega poklica, sva pa mnenja, 
da bi bilo lepo ločiti poročanje 
od komentarja. O benem  oce
njujeva, da je bilo neprimerno, 
da sta kronistki želeli učiti našo 
o rg an izac ijo , kako izpelja ti 
skavtsko srečanje.

Potrebno je opozoriti na na
pake in pomanjkljivosti, ki iz
hajajo iz besedila:
1. SZSO (in ne sam o SZSO-TS) 
se letos (in ne lani) spominja 80-

letnice skavtizm a na Sloven
skem;
2. v letošnji sezoni smo organi
zirali devet (ne pa osem) polet
nih taborov;
3. goriški nadškof se piše De 
Antoni (ne pa Antoni);
4. goriški skavti in skavtinje so 
bili soorganizatorji (ne pa go
stje) srečanja, saj je  p razno
vanje priredila celotna SZSO;
5. potovalni tabor v Kanadi je 
organiziral (ne pa bil v gosteh) 
goriški klan (ne pa tržaški), ki 
se je  srečal s slovenskimi kanad
skimi skavti;

6. ZSKSS pom eni Združenje 
(ne pa Zveza) slovenskih kato
liških skavtinj in skavtov.

Glede kritik o izbiri kraja bi 
rada še enkrat poudarila, da 
sm o Sv.Višarje izbrali zato, ker 
so tu leta 1952 imeli svoj prvi 
tabor Slovenski tržaški skavti. 
Izbira je torej simboličnega po
mena.

V upanju, da boste še naprej 
profesionalno sledili dejavnosti 
naše organizacije, Vas prisrčno 
pozdravljava

D E Ž E L N A  N A Č E L N I K A  S Z S O  
ERI KA Č E R N I Č  IN 

M A R T I N  S O S I Č



Izredna ponudba knjig 
Goriške Mohorjeve družbe

od 9. septembra do 31. oktobra 2002
v KATOLIŠKI KNJIGARNI na Travniku v Gorici in 

v TRŽAŠKI KNJIGARNI v Trstu

Z E L O  U G O D E N  N A K U P  KNJIG G O R I Š K E  M O H O R J E V E  D R U Ž B E

CENE ZNIŽANE OD 20 DO 75%
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PRIMORSKI SLOVENSKI BIOGRAFSKI LEKSIKON
Cel komplet od 1. do 20. snopiča - 60,00 €

Nada Pertot, POMAGAJMO SI SAMI - 3,40 €
Milan Lipovec, CESTA REKA IN LJUDJE - 3,40 €
Ivan Rudolf, SPEV V NANOŠKO JUTRO - 3,40 €
Pietro Brignoli, MAŠA ZA MOJE USTRELJENE - 3,90 €  
Zorko Jelinčič, PO D  SVINČENIM  NEBOM  - 3,90 
Albert Rejec - DOM OVINA, KJE SI - 4,30 €

Vse te 
in še veliko drugih  
dobite na policah  
naših slovenskih 

knjigarn.

Boris Paternu, FRANCE PR EŠER EN  -  POETA SLOVENO 3,40 €
Prežihov Voranc, D O B E R D O ’ -  8,30 €
Lojzka Bratuž, GORIZIA NELIA LETTERATURA SLOVENA -  11,50 €
Stane Stanič, SLO V EN IA  -  13,50 €
UARTE SLOVENA DEL X X  SECO LO  NEL G O R IZ IA N O  -  24,00 €  GORIŠKA MOHORJEVA DRUŽBA - TRAVNIK 25, 34170 GORICA
 ________ ______________________________________________________  tel. 0481 533177, fax 0481 536978, e-mail m ohorjeva@ adriacom .it

OB STOLETNICI 
ROJSTVA

ALBERTA RE|CA

Staše MmuC

S l o v e n ia


